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Dragi bralci, naslednja πtevilka Kamniπkega obËana bo 
med vami v petek, 19. novembra. Rok za oddajo Ëlankov je 
v petek, 12. novembra; za oglase in zahvale pa v sredo, 17. 
novembra, v uredniπtvu v Kamniku, Glavni trg 23 (stavba 
med obËino in sodiπËem), tel.: 01/83 91 311, 041/662-450, fax: 
01/83 19 860, e-naslov: sasa.mejac@siol.net.

Kamniπki obËan lahko prebirate tudi v elektronski izdaji 
na www.kamnik.si
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Marjan ©arec bo tako dose-
danje delo novinarja, urednika 
na RTV Slovenija zamenjal za 

155 otrok je v ponedeljek, 
25. oktobra, vstopilo v velike, 
svetle prostore novega vrtca 
Zarja na Perovem. V pol leta je 
investitorju - Razvojnemu zavodu 
GPI uspelo realizirati projekt iz-
gradnje sodobnega deset odde-
lËnega vrtca, ki bo z novimi 155 
mesti bistveno omilil stisko zaradi 
pomanjkanja prostorskih kapaci-
tet v kamniπkih vrtcih. Æupan 
Tone Smolnikar je 21. oktobra 
podpisal koncesijsko pogodbo z 
direktorjem Razvojnega zavoda 
GPI Janezom KonËanom za izva-
janje programa predπolske vzgoje 
in varstva za obdobje desetih let.

Najmlajπim, prvi starostni 
skupini, je namenjenih πest od-
delkov, drugi starostni skupini 
en oddelek, trije oddelki so kom-
binirani. Vrtec se lahko pohvali 
z veliko telovadnico, lastno ku-
hinjo, ki se nahaja v osrednjem 
prostoru v pritliËju, ter urejenimi 
zunanjimi povrπinami. Investitor 
je tik ob Kamniπki Bistrici uredil 
tudi kolesarsko in peπpot.

Kot je povedala direktorica 
novega vrtca Jelka Golob, se 
tako otroci kot 28 zaposlenih 

 Takπen je bil pogled z Grintovca na Kamni-
πke planine (Skuta, Ojstrica, Planjava in Brana) 
v petek, 29. oktobra, ko so bili vremenski pogoji 
za v hribe res idealni. Le kako bi se lahko uprla 
skuπnjavi, da se s Kokrskega sedla ne bi podala πe 
proti vrhu Grintovca, ki je pobeljen s snegom πe 
bolj privlaËen. In res se je splaËalo. Preprosto te 
gorski svet premami s svojo veliËastnostjo, lepo-
to, spokojnostjo. Tam gori si resniËno odpoËijeπ, 
osvobojen vseh skrbi enostavno uæivaπ v tem, kar 
ti velikoduπno ponuja narava. 

Bilo je tako, kot bi se tudi gore v dneh obujanja 
spominov na mrtve poklonile bliæajoËi se obletni-
ci smrti naπega rojaka, velikega alpinista Tomaæa 

Mandat novemu æupanu Marjanu ©arcu in 
novemu obËinskemu svetu se zaËenja v sredo

vsaj πtiriletno æupansko delo, 
ki ga bo prevzel od Antona 
Toneta Smolnikarja, ki je pred 

πestnajstimi leti æupanovanje 
prav tako zaËel kot novinar, 
urednik nacionalne televizije.

V sredo, 27. oktobra, je πe 
aktualni æupan Tone Smol-
nikar v obËinski hiπi spre-
jel novoizvoljenega æupana 
ObËine Kamnik Marjana 
©arca (na fotografiji). Govo-
rila sta predvsem o aktualnih 
dogajanjih in investicijah, ki so 
v teku. Obiskala sta naËelnika 
Upravne enote Kamnik Miha 
Novaka. Z direktorjem ObËin-
ske uprave ObËine Kamnik 
Vladimirjem Koroπcem so se 
pogovarjali tudi o organizaciji 
ObËinske uprave in obiskali 
veËino sodelavcev. 

Tema pogovora je bila tudi 
prva konstitutivna seja Ob-
Ëinskega sveta, ki je sklica-
na v sredo, 11. novembra, 
ko bodo novoizvoljeni æupan in 
svetniki ObËinskega sveta tudi 
uradno nastopili nov mandat.

VeË o drugem krogu volitev 
na 2. strani, pogovor z novim 
æupanom Marjanom ©arcem 
pa na 3. strani. 

SA©A MEJA»

V vrtec Zarja se je naselil otroπki vriπË in smeh
v novem okolju dobro poËu-
ti, v kar smo se prepriËali tudi 
ob vËerajπnjem obisku vrtca, 

uradno odprtje pa naËrtujejo 
konec novembra.

SA©A MEJA»

Humarja, ki je 9. novembra lani za vedno ostal v 
svoji preljubi Himalaji. Njegova duπa se zagotovo 
veËkrat sprehaja nekje tu gori med vrπaci, kjer se 
je njegova alpinistiËna pot tudi zaËela ...

Istega dne so v spomin na Tomaæa z Grintovca 
poleteli kamniπki jadralni padalci Matej Kaliπnik, 
Aco RandjeloviË, Saπo Slabajna, Matevæ Gradi-
πek in Klemen HanËiË. Kamniπki pevec Franci 
Puπnik pa je v poËastitev prve obletnice smrti 
zanj napisal in posnel pesem Tomaæu, ki jo ob-
javljamo na 11. strani. Kot pravi tudi pesem, tvoj 
duh ostal je v nas, Tomaæ, v naπih srcih boπ 
ostal ... 

ANITA MEJA»

Drugi krog æupanskih volitev v Kamniku je v nedeljo, 
24. oktobra, prinesel zmago priljubljenemu imitatorju in 
igralcu Marjanu ©arcu, ki je bil s 53,49% glasov volivcev 
prepriËljivejπi od Braneta GoluboviËa, ki je zbral 46,51% 
glasov. 
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VOLI©»E

BRANE 
GOLUBOVI»

MARJAN 
©AREC

©t. 
glasov

% 
glasov

©t. 
glasov

% 
glasov

 KULTURNI DOM MOTNIK 73  54.48 61  45.52 

 KULTURNI DOM ©PITALI» 28  31.11 62  68.89 

 KULTURNA DVORANA LAZE 181  39.35 279  60.65 

 KULTURNI DOM ©MARTNO 158  46.33 183  53.67 

 KS P©AJNOVICA, MALI RAKITOVEC 33  45.83 39  54.17 

 KULTURNI DOM SREDNJA VAS 153  55.64 122  44.36 

 GASILSKI DOM SELA PRI KAMNIKU 228  69.72 99  30.28 

 O© F. ALBREHTA, PODRUÆ. NEVLJE 257  35.64 464  64.36 

 O© F. ALBREHTA, PODR. VR. PE» 32  24.24 100  75.76 

 KRAJEVNA SKUPNOST GODI» 160  44.69 198  55.31 

 O© STRANJE, PODRUÆNICA GOZD 94  34.06 182  65.94 

 OSNOVNA ©OLA STRANJE 306  38.20 495  61.80 

 ©PORTNO KULTURNO DRU©. MEKINJE 260  45.22 315  54.78 

 O© F. ALBREHTA, PODR. TUNJICE 100  36.23 176  63.77 

 OSNOVNA ©OLA MARIJE VERE 860  55.45 691  44.55 

 KULTURNI DOM ©MARCA 140  20.35 548  79.65 

 KULTURNI DOM VOL»JI POTOK 43  22.87 145  77.13 

 OB»INA KAMNIK, GLAVNI TRG 24 527  52.81 471  47.19 

 ©OLSKI CENTER R.MAISTRA KAMNIK 194  51.60 182  48.40 

 GD KAMNIK, LIVARSKA 1 525  58.01 380  41.99 

 KULTURNI DOM PODGORJE 136  35.51 247  64.49 

 O© TOMA BREJCA KAMNIK,©UTNA 39 463  53.65 400  46.35 

 PRED»ASNO GLASOVANJE 315  60.23 208  39.77 

 VOLI©»E, KI JE DOSTOPNO INVALIDOM / / / / 

 GLASOVANJE PO PO©TI 1  9.09 10  90.91 

Rezultati 2. kroga volitev za æupana obËine 
Kamnik po voliπËih — 24. oktobra 2010

Duπan BombaË, direktor druæbe Velika planina, nam je sporoËil, da po 
opravljenih nujnih vzdræevalnih delih na obratovalnih napravah nihalka 
po treh tednih mirovanja od petka, 29. oktobra, spet obratuje. Vzdræeval-
ni stroπki v viπini pribliæno 30.000 evrov tokrat niso presegli naËrtovanih. 
Trenutno je v zakljuËni fazi tudi menjava celotne strehe na spodnji postaji 
nihalke, direktor in ekipa pa se intenzivno pripravljajo na zimsko sezono 
na Veliki planini. Ljubitelje zimskih πportov, πe posebej druæine, vabijo na 
sankanje in smuËanje v neokrnjeni naravi naπe prelepe planine. Vodstvo 
druæbe s celotno ekipo si æeli, da bi nas letoπnja zima bogato obdarila s 
snegom in nam omogoËila, da se sreËamo na beli planini za boæiËno pol-
noËnico in na novoletno noË, ko je na Veliki planini najveË obiskovalcev. 
Seveda pa se bodo snega na Veliki planini razveselili predvsem sankaËi in 
smuËarji ter vsi tisti, ki bodo na Veliki planini ponovno obujali spomine 
na zasneæene koËe in romantiËne bele zime. Obiskovalci se bomo lahko 
pogreli ob Ëaju in prijateljskem klepetu na Zelenem robu, kjer so ravno 
v tem Ëasu vgradili mini Ëistilno napravo za vodo. 

V druæbi Velika planina se zavedajo, da bodo le skupaj z majhnimi 
in veËjimi koraki lahko ustvarjali pogoje, da bomo ljudje radi priπli na 
planino in se nauæili vse njene lepote tudi v zimskem Ëasu. Tudi mi jim 
æelimo, da jim narava letos pomaga pri njihovih prizadevanjih in jih ob-
dari z dolgo, belo zimo.

Nihalka po nujnih 
vzdræevalnih delih obratuje
Intenzivne priprave na zimsko sezono 
na Veliki planini

V Spodnjih Stranjah poteka gradnja 
ploËnika, otoka za umirjanje 
prometa in prehoda za peπce

Vloæena dokumentacija za 
pridobitev gradbenega dovoljenja 
za gradnjo O© Frana Albrehta

ObËina Kamnik je 29. oktobra na Upravno enoto Kamnik vloæila do-
kumentacijo in vlogo za pridobitev gradbenega dovoljenja za gradnjo 
O© Frana Albrehta.

Æupan Tone Smolnikar je sporoËil, da priËakuje Ëim manj dopolnitev 
vloæene dokumentacije, kar pomeni, da bi ObËina Kamnik proti koncu 
letoπnjega leta æe lahko objavila javni razpis za izbiro izvajalca del.

V nedeljo, 24. oktobra, je v 74 slovenskih obËinah potekal 
drugi krog æupanskih volitev, med njimi tudi v kamniπki ob-
Ëini. Najuspeπnejπa kandidata iz prvega kroga sta se znova po-
merila. Igralec in poznan imitator Marjan ©arec, sicer novinec 
na politiËnem prizoriπËu, je bil prepriËljivejπi od politiËno bolj 
izkuπenega dosedanjega podæupana Braneta GoluboviËa. 

6.057 ali 53,49% glasov volivcev je prineslo sladko zmago 
Marjanu ©arcu, ki se je s prijatelji in podporniki veselil v go-
stiπËu Pod skalo. V zmago je ves Ëas verjel, saj, kot je povedal, 
ne bi πel v kandidaturo, Ëe ne bi vedel, da obstaja moænost za 
zmago. Æe pred samim glasovanjem je bilo jasno, da bo boj na-
pet in izid zelo tesen, tako so kazale tudi zadnje javnomnenjske 
ankete. Brane GoluboviË je zbral 5.267 ali 46,51% glasov voliv-
cev, medtem, ko je kot zmagovalec prvega kroga volitev dobil 
slabih 7% glasov veË od ©arca. OËitno se je zgodilo to, kar so 
nekateri napovedovali: odloËili so glasovi desno usmerjenih 
volivcev, ki so bili bolj naklonjeni Marjanu ©arcu kot Ëloveku, 
ki ni obremenjen s politiko. 

Marjan ©arec je v svojem prvem govoru podpornikom, prijate-
ljem in volivcem dobro uro po preπtetju glasov, ko je bilo jasno, da je 
zmagovalec, poudaril: ≈Ne gre za to, da je danes zmagal Marjan ©arec, 
gre za to, da je zmagal glas ljudstva nad moËjo kapitala. Boj je bil ne-
izenaËen. Marsikaj je bilo proti nam. Nekateri so me tudi razoËarali 
— tisti, od katerih tega ne bi priËakoval, nekateri, ki bi danes morali 
biti tu, pa jih ni, iz takπnih ali drugaËnih razlogov...

Ta zmaga, za tolikπno razliko glasov, je πe toliko slajπa. Boj je bil 
neizenaËen, toda dokazali smo, kaj zmorejo ljudje, kaj zmore kan-
didat, ki ga imajo ljudje radi in ki je tukaj zaradi ljudi. Nisem samo 
komedijant, komik. Kako morejo nekomu oËitati, Ëe spravlja ljudi v 
dobro voljo, medtem, ko drugi spravljajo ljudi v slabo voljo s tem, da 
jim ne dajo plaË, da jih zatirajo in da jih ne poznajo takrat, ko jih ne 
potrebujejo. Tudi sam sem veliko naredil za nekatere, ki so se takrat 
radi kazali z menoj; ko sem jih potreboval, pa jih ni bilo. Æe sami 
vedo, kdo so. Pravijo, da je pravica slepa, a danes to ni bila«. 

Kot je πe povedal novi æupan, je vesel, da so ljudje dali moænost 
in prednost Ëloveku, ki bo delal za ljudi in ni obremenjen s politiko. 
≈Mislim, da bodo ljudje v πtirih letih spoznali, da nisem le komedijant, 
ampak da sem popolnoma samostojen in resen Ëlovek, ki gleda, kaj se 
da narediti, ki zna delati zavzeto in odgovorno«. 

SA©A MEJA»

Vodenje obËine zaupali Marjanu ©arcu

Marjan ©arec se je z najbliæjimi, prijatelji in podporniki veselil zmage. 
≈Ta zmaga, za tolikπno razliko glasov, je πe toliko slajπa. Boj je bil neize-
naËen, toda dokazali smo, kaj zmorejo ljudje, kaj zmore nek kandidat, 
ki ga imajo ljudje radi in ki je tukaj zaradi ljudi«, je med drugih po-
udaril v svojem prvem govoru po razglasitvi zmage.

                             - Iz da ja telj Bi stri ca, d.o.o., Ka mnik, Ljubljanska cesta 3/a.
Odgovorna urednica Sa πa Me jaË, univ. dipl. ekon. Na pod la gi mnenja 
Ministrstva za kulturo sodi Ëasopis med proizvode informativne narave. 
Medij Kamniπki obËan je vpisan v razvid medijev, ki ga vodi Ministrstvo 
za kulturo RS, pod zaporedno πtevilko 333. Kamniπki obËan izhaja dvakrat 
meseËno v nakladi 15.000 izvodov in ga prejemajo gospodinjstva obËine 
Kamnik brezplaËno. Na slov ure dniπt va: Ka mnik, Glav ni trg 23 (zgrad-
ba med ob Ëi no in sodiπËem), tel.: 01/83-91-311, 041/662-450, fax: 
01/83-19-860, e-mail: sasa.mejac@siol.net Uradne ure: ponedeljek in 
petek od 9. do 15. ure, sreda od 8. do 12. in od 13. do 17. ure. NenaroËenih 
Ëlankov in fotografij ne honoriramo. Tisk Set d.d., 5. 11. 2010.

ObËina Kamnik v Spodnjih Stranjah nadaljuje z izvajanjem ukrepov z 
naslova Sporazuma o sofinanciranju izvedbe ukrepov za izboljπanje stanja 
prometne varnosti na regionalni cesti Kamnik-Stranje, ki je bil podpisan 
s strani Direkcije RS za ceste in ObËine Kamnik. 

V okviru sporazuma so izvajalci v torek, 19. oktobra, zaËeli z izgradnjo 
ukrepa za umirjanje prometa pred naseljem Spodnje Stranje, v sklopu 
katerega bo zgrajen ploËnik v dolæini 450 metrov, otok za umirjanje pro-
meta in prehod za peπce. Urejena bo javna razsvetljava in brv Ëez potok 
Stolniπnica.

Spo{tovane 
Kamni~anke 

in Kamni~ani,
iskreno se vam zahvaljujem za glasove

na volitvah. Zmaga je izraz va{ega 
zaupanja, ki ga ne `elim 
izneveriti. Prepri~an sem,

da smo vas spodbudili k
razmi{ljanju, da je v na{i
ob~ini lahko tudi druga~e
in postavili dobre temelje
za prihodnost. Zdaj je ~as,

da za~nemo z delom.

Va{ Marjan
[arec
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32-letnega Marjana ©arca smo KamniËani izvolili za æupana. 
Diplomirani igralec in eden najbolj priljubljenih imitatorjev 
bo svoje dosedanje delo zamenjal za zahtevno æupansko delo. 
V sredo, 10. novembra, uradno prevzema dolænosti æupana 
ene veËjih slovenskih obËin kot najmlajπi æupan, Ëe smo na-
tanËni, imajo 32-letnega æupana tudi v Sodraæici. S prevzemom 
mesta æupana, za katerega se Ëuti sposobnega, je sebi in svoji 
mladi druæini (z æeno Barbaro in hËerkama triletno Vivijano 
in enoletno Gabrijelo æivijo v ©marci) naloæil kar teæko breme 
in odgovornost. Pravzaprav ni veliko ljudi njegovih let, ki bi 
se lotili Ëesa takπnega. Kljub mladosti, ki je koga v Ëasu volilne 
kampanje tudi ≈zmotila«, pa se ob sicer zdravem humorju, ki 
ga nosi v sebi, pokaæe kot razmiπljujoË, resen in odgovoren 
Ëlovek. In seveda zanimiv sogovornik.

Deset dni je minilo, odkar smo vas KamniËani izvolili za æu-
pana. Kakπni so vaπi vtisi in kako doæivljate ta Ëas zmagoslavja? 
Verjetno se vam je æivljenje z zmago na volitvah in vstopom v 
aktivno politiko precej spremenilo?

Prav gotovo je to velika sprememba, tako æivljenjskega sloga kot 
poklicnega æivljenja. Kar se tiËe odsotnosti od doma, se kaj dosti ne 
bo spremenilo, æe prej sem bil veliko zdoma, tudi za vikende sem bil 
≈na terenu«. Naenkrat pa sem se zavedel, da je Ëez noË konec obdo-
bja nastopanja, s Ëimer sem se ukvarjal kar deset let. In tega se zaveπ 
πele po izvolitvi, ko se vse umiri, ko realno pogledaπ in vidiπ, da so 
≈danes dovoljene sanje, jutri je nov dan«, Ëe parafraziram nekdanjega 
predsednika. Marsikaj se bo spremenilo, ampak ne bi mogel reËi, da 
na slabπe. 

Poklic igralca in imitatorja sem dal ≈na stran«, 
zdaj bom æupan

ZapuπËate delo novinarja in urednika na RTV Slovenija ter 
delo imitatorja, s katerim ste se priljubili mnogim, prevzemate 
pa zahtevno in niË kaj priljubljeno æupansko delo. Je kaj no-
stalgije?

Prevzemati obËino v danaπnjih Ëasih krize, ko obËina ni ravno pri 
najboljπih moËeh in financah, je odgovorno delo. Je pa dobra plat 
kamniπke obËine, da ni zadolæena, to je velika prednost, Ëasi so dokaj 
teæki, obËina ni ravno majhna, potreb, zahtev, æelja je veliko. Tega se 
dobro zavedam. Nekatere je zelo skrbelo, Ëe se hecam, ampak poklic 
igralca je kot vsak drug poklic, zdaj sem ta poklic dal na stran in bom 
æupan obËine Kamnik.

Boste vsaj πe obËasno opravljali igralsko, imitatorsko delo ali 
bodo liki, v katere ste se doslej odliËno væiveli in jih imajo ljudje 
radi, nenadoma odπli?

Liki bodo postavljeni na Ëakanje. Sem pa res pri svojem delu pokazal, 
da je mogoËe delati humor na neæaljivi, nevulgarni ravni, da se da ljudi 
nasmejati brez πal o spolnosti, da je to prava pot in to si πtejem v Ëast. 
Dr. Drnovπka sem naπtudiral do potankosti, kot verjetno, ne bom niko-
li veË nikogar. Naπtudiral sem ga celostno, v razmiπljanju. Pravzaprav 
mi ni bilo tako teæko, saj sva si navsezadnje tudi malo podobna, kar 
sem pozneje ugotovil. Zasebno sem namreË zelo resen Ëlovek, nisem 
kakπen hud humorist, razposajenec, na svet gledam precej resno, imam 
vseskozi neko varovalko. Na odru pa sem dal ≈svoje ven«, se izæivel, 
komik sem samo poklicno. Zasebno, v vsakdanjem æivljenju, pa sem 
povsem obiËajen obËan, dræavljan, zato sem tudi za svojo starost kar 
veliko dosegel. Opravil bom πe nekaj nastopov, ki so bili naËrtovani 
æe kakπno leto vnaprej, potem pa bodo liki mirovali.

Boste kanËek humorja ohranili tudi pri æupanskem delu, sti-
kih z obËani... Ljudje priËakujejo komunikativnega, odprtega 
æupana in ne ≈zategnjenega« politika?

To upraviËeno priËakujejo in to bodo tudi dobili. Rad izreËem ka-
kπen dovtip, πalo ad hoc, primerno situaciji, odreagiram z besedno 
igro in to seveda lahko priËakujejo. To je v meni in za razbremenitev 
marsikatere situacije je lahko zelo dobrodoπlo. Lahko me bodo tudi 
ustavili na ulici, ne bom uæaljen.

»util sem se sposobnega za æupana, sicer ne bi 
kandidiral

Kako pa je sploh priπlo do vaπe odloËitve za kandidaturo za 
æupana? 

Nagovoril me je Brane Hafner, priπel je do mene in rekel, da vidi, 
da se spoznam na zadeve, da sem resen Ëlovek, da znam govoriti o 
resnih temah, da imam retoriËne sposobnosti, vπeË mu je bilo moje 
razmiπljanje. V meni je videl potencial, da imam moænost zmagati na 
volitvah, kar se je tudi pokazalo. Ni dovolj samo prepoznavnost, niso 
dovolj samo izkuπnje in dosedanje delo brez prepoznavnosti, oboje 
mora biti! 

Jaz seveda izkuπenj z vodenjem obËine nimam, imam pa kakπne 
druge, æivljenjske izkuπnje, tudi v æivljenju mi ni bilo vselej lahko. Zato 
sem sprejel izziv, Ëeπ v svojem poklicu sem praktiËno na vrhuncu, 
veliko sem dosegel, lahko sem zadovoljen s tem in zakaj ne bi poskusil 
πe kaj drugega... Po tehtnem premisleku sem privolil. Sem resen in 
dogovoren Ëlovek, sem pa tudi za kakπen miselni preskok, odmik od 
rutine. Videl sem se v tem, da bi bil sposoben za æupana, in sem rekel 
≈Pa dajmo!«. 

Ste se lotili kandidature kot novega izziva ali ste πli na vse 
ali niË?

K vsaki stvari, ki sem se je lotil v æivljenju, so me povabili, nikoli se 

nisem sam silil v nekaj. Na igralsko akademijo sem se vpisal na povabi-
lo reæiserja, ki je v meni videl talent, tudi sreËanje s Saπom Hribarjem 
je bilo spontano, ob neki predstavi me je povabil v oddajo. PraktiËno 
povsod sem bil povabljen in ravno zato, ker nisem stavil vse na to, mi 
je uspelo. 

V svoji glavi sem neodvisen, skuπal bom zdruæiti 
tako leve kot desne v skupnih projektih

Kot ste povedali tudi za naπ Ëasopis ob zaËetku volilne kam-
panje, naj bi bila vaπa prednost neodvisnost, politiËna neobre-
menjenost in mladostna energija. Volivce ste nagovarjali kot 
neodvisen kandidat, Ëeprav so vas podprle Lista Toneta Smol-
nikarja, Desus in Stranka mladih.

To je paË politika, v politiki imaπ vedno doloËeno politiËno pod-
poro, zakaj bi to zanikal. Vse tri stranke so odmaknjene od kapitalskih 
navez, lobijev ipd. in zato sem tudi sprejel njihovo podporo. LTS je na-
stala prav iz vidika nepolitiËnosti, je stranka, ki zdruæuje tako desnico 
kot levico. Podpora ni niË nenavadnega, bistveno je, da sem jaz v svoji 
glavi neodvisen, se ne nagibam v nobeno smer, skuπal bom zdruæiti 
tako leve kot desne v skupnih projektih in to sem ves Ëas kampanje 
tudi zagovarjal. Nimam nobenih predsodkov pred nikomer, tako v 
æivljenju kot zdaj v politiki. Dokler so drugi korektni z menoj, bom 
tudi jaz z njimi. »e bodo poskuπali iskati kakπne obvoze, potem se 
bom pa drugaËe pogovarjal.

Pa je povezava z LTS, ki je s sedmimi svetniki zmagovalka v 
obËinskem svetu, za vas prednost ali slabost? Nekateri namigu-
jejo, da naj bi bili v ozadju tudi doloËeni ≈apetiti«?

Apetiti so vedno, kdor se gre politiko jih je deleæen. To, da je LTS do-
bila sedem svetnikov, je velik uspeh. Je pa malo tudi moj uspeh njihova 
zasluga in njihov uspeh moja zasluga, mislim, da je to vzajemno. V tej 
listi so ljudje, ki niso profesionalni politiki, ki æelijo Kamnik spremi-
njati na bolje in to si πtejem kot prednost. Apetite pa mora pameten 
politik znati krotiti... 

Volilna kampanja je podobna zidavi hiπe, bolje, 
da ne veπ, kaj te Ëaka

Volilna kampanja je bila zahtevna in kar dolgotrajna, kako 
jo ocenjujete?

Volilna kampanja je podobna zidavi hiπe, bolje, da ne veπ, kaj te 
Ëaka, saj potem nekako vsak dan spontano reagiraπ na izzive Ëasa. »e 
bi vse vnaprej vedel, bi po domaËe povedano ≈scagal«. Kampanja je 
bila napeta, sprva precej umirjena, zatiπna, potem se je stopnjevalo. Je 
kot neka noËna mora, nikoli je ni konec, zveËer greπ spat z mislijo, kaj 
vse bi moral πe narediti, kako bi moral πe nagovoriti ljudi, kam poslati 
oglas, s teæavo zaspiπ, zjutraj pa ponovno zaËneπ tuhtati, kaj me vse 
danes Ëaka, kaj bo nasprotnik naredil. Bilo nas je veliko kandidatov, 
praktiËno sem se moral boriti proti πestim... 

V drugem krogu se je zaËelo bolj na noæ, ob tem pa moram po-
vedati, da je bil moj protikandidat do mene vedno korekten, tudi na 
sooËenjih. MogoËe je spustil kakπno pikro in mi dal vedeti, da vem 
dosti manj od njega o delovanju obËine. Ima pa vsak kandidat v svojih 
vrstah takπne, ki jih teæko kroti. 

Tako, da sem bil vesel ob zakljuËku kampanje, veliko sem jih sliπal 
na svoj raËun, na raËun svojega poklica, poËutil sem se kot recimo 
Bossman, za katerega nimajo kaj drugega pripomniti, kot o barvi koæe. 
Jaz sem se tako poËutil zaradi svojega poklica, Ëeπ, kaj bo zdaj ta igralec, 
saj nima pojma, saj ta se samo ≈zeza«, saj ta ne bo vedel niË, nima pojma 
o denarju, πe ni nikoli vodil obËine... Seveda je nisem, Ëe bi jo, potem 
bi verjetno bilo drugaËe in ne bi bil igralec. Ti oËitki znajo biti vËasih 
malo neprijetni, zlasti v kampanji, ko nenehno zvonijo telefoni, vsi ti 
svetujejo in so pametni, kaj vse bi moral narediti, tako kot pri gradnji 
hiπe. Teæko je izluπËiti, kaj narediti, da bo uspeπno in predvsem, ko 
nekaj narediπ, ni povratka. 

Pristen stik z ljudmi je najbolj pomemben, 
ljudje so tisti, ki odloËajo, ki te imajo ali te 
nimajo radi

Kaj pa dobra plat kampanje?
Pozitivna plat kampanje je, da sem obiskal vso obËino, veËinoma na 

manjπih shodih, kjer ni bilo prisotnih veliko ljudi, sem pa tiste, ki so 
priπli, imel priloænost spoznati in prav ti so ponesli sliko o meni tistim, 
ki jih tam ni bilo. Vemo, da se v majhnih krajih to πiri hitreje kot po 
TV. Sem pa ob tem spoznal veliko problemov, ki tarejo ljudi in prav 
pristen stik z ljudmi je najbolj pomemben. Ljudje so tisti, ki odloËajo, 
ki te imajo ali te nimajo radi. Morda so protikandidati podcenili mojo 
priljubljenost pri ljudeh, ki bo sedaj prav gotovo poËasi padla. Vsem 
ne moreπ nikoli ugoditi.

Kaj mislite, da je tisto, kar je prepriËalo volivce, da ste dru-
gaËni in boljπi od protikandidatov? Kaj je tisto, kar je nagnilo 
tehtnico vam v prid v drugem krogu proti politiËno bolj izku-
πenemu Branetu GoluboviËu?

Priznavajo mi, da sem dober retorik, tudi o politiki ne vem tako 
malo, kot nekateri mislijo, sem dokaj podkovan in nisem πel v kan-
didaturo z neko naivnostjo, Ëeπ, saj so vsi poπteni in dobri... To mi je 
pomagalo, prav gotovo pa tudi neposreden stik z ljudmi. Vsi so me 
poznali s televizije, æeleli so me sreËati osebno. Ko sem enkrat navezal 
stik z njimi, so videli, da sem popolnoma obiËajen Ëlovek, noben po-
sebneæ in to jih je oËitno prepriËalo.

Sem πiroko razgledan Ëlovek, znam pogledati tudi z druge plati, v 
lokalno politiko sem vstopil z vseslovenskega nivoja, nisem se vrtel 
znotraj svojega kroga in znotraj meja obËine, ampak sem razmiπljal 
πirπe in morda jih je tudi to prepriËalo. 

Volitve so realni pokazatelj, kdo je na tvoji 
strani in kdo ni

Vaπo zmago ljudje sprejemajo kot pozitivno preseneËenje, 
Ëeπ, da prinaπate nov obraz, nov veter in energijo, veliko pri-
Ëakujejo... Se vam zdi, da preveË?

Moram priznati, da sem bil prijetno preseneËen nad rezultatom vo-
litev, saj je, kot pravi pregovor, teæko biti prerok v svojem kraju. 

Predvsem me je razveselil rezultat v ©marci, tako v prvem kot v dru-
gem krogu. Lahko reËem, da se mi je orosilo oko, ko sem videl rezultat 
©marce. Volitve so realni pokazatelj, kdo je na tvoji strani in kdo ni, 
in s tega staliπËa je kampanja pozitivna izkuπnja, da vidiπ, kako ljudje 
Ëutijo, mislijo... Na voliπËu, kjer jih nihËe ne vidi, res volijo iskreno. Ko 
te hvalijo, ni nujno, da so iskreni. Ko te grajajo, so vselej iskreni.

Tisti, ki me niso volili, se bojijo, da bom vse ≈zafural«. Pa vendar 
se moram zahvaliti tudi tistim, ki me niso volili, ker so pokazali, da 
demokracija deluje. Ta zmaga s 53 odstotki je zame veliko slajπa, kot 
bi bila z 80 dostotki. To pomeni, da je bila res prava tekma, da sem 
imel Ëastivrednega protikandidata. Tisti, ki me niso volili, naj se me 
ne bojijo.

Tisti, ki priËakujejo, da bo vse po starem, ne bo!
Vse po starem ne more biti, ker sem æe sam popolnoma drug Ëlovek 

kot dosedanji æupan, nisem bil vpleten v nobene obËinske strukture. 
Mislim, da bo to pametna sprememba, s premiπljenimi odloËitvami, ne 
bo revolucije, ker se v revolucijah uniËi marsikaj dobrega.

Vsaka sprememba, ki je postopna, je veË vredna kot neka πok tera-
pija. »e ne bi verjel v spremembo, ne bi πel v kandidaturo.

Æe doslej si pri svojem delu nikoli nisem pustil vsiljevati svojih misli, 
kaj bom naredil, kaj bom povedal, najraje sem nastopal brez vnaprej 
napisanega teksta, tudi Saπo Hribar ali Mario nista vnaprej vedela, kaj 
bom pripravil. Si bom pa pustil svetovati, pridobil razliËna mnenja in 
nato sam presodil, kako bo najboljπe. Nezmotljiv pa ni nihËe ...

Prenagljene odloËitve niso nikoli dobre
V politiko vstopate kot novinec, kar so vam v predvolilni tekmi 

tudi nekateri oËitali, vi pa ste odgovarjali, da se boste pri vode-
nju obËine in sprejemanju odloËitev posvetovali s strokovnjaki. 
To pa je nekatere tudi zmotilo ... 

Ne vem, zakaj so se Ëudili, Ëe sem rekel, da bom vkljuËil strokovnjake 
in se posvetoval. Vsak, kdor ni ravno ≈iz foha«, teæko sam sprejme naj-
boljπo odloËitev. Ko zasedeπ odgovorno mesto, si moraπ najprej vzeti 
Ëas, pogledati zadeve od daleË, kaj je za narediti, povpraπati razliËne 
ljudi, kaj oni menijo o tem, in potem poËasi peljati zadevo. Prenagljene 
odloËitve niso nikoli dobre. Mislim, da mi bo moja umirjenost precej 
pomagala. Kdor pa bo pritiskal name, ne bo niË dosegel, kveËjemu 
kontra uËinek. Ne maram pritiskov in pametovanj za hranjene lastnih 
interesov...

Kako se boste lotili æupanovanja, imate æe oblikovano svojo 
ekipo? 

Ravnal bom preudarno, poËasi, brez prenagljenih odloËitev. Zato 
tudi v Ëasu kampanje namenoma nisem dajal konkretnih odgovorov, 
ker z vsem nisem bil seznanjen do potankosti. 

Tudi vseh kart razkrivati æe takoj nima smisla. Se takoj pojavijo go-
vorice, k Ëemur pa nisem pretirano nagnjen, govorice me motijo, ker 
ustvarjajo negativno vzduπje, zato bom ravnal poËasi. Kar se tiËe stro-
kovnjakov bom ustanovil posvetovalno telo, nekakπen strateπki svet, ki 
bo vkljuËeval strokovnjake z razliËnih podroËij, tako s podroËja grad-
beniπtva, turizma, gospodarstva, okolja in prostora, sliπal bom razliËna 
mnenja in se potem laæje odloËil. Seveda pa to ne sme biti nek debatni 
kroæek, kjer se ne bo niË naredilo, pa samo govorilo in kavo pilo. 

Ni vse odvisno samo od mene, odvisno je tudi 
od ljudi v obËinski upravi

Katerih podroËij, projektov, ki bi bistveno izboljπali æivljenje 
obËanov, se boste najprej lotili?

Najprej se bo potrebno lotiti gradnje πole Frana Albrehta, moti me 
avtobusna postaja, ki jo je nujno potrebno urediti in usposobiti sanita-
rije, Velika planina je tista, ki bo zahtevala veliko energije in pregovar-
janj, pa seveda turizem na sploπno, dodatne kapacitete v vrtcih... 

Vendar ni vse odvisno samo od mene, odvisno je tudi od ljudi v 
obËinski upravi, kako me bodo sprejeli. Bi pa poloæil na srce tako svet-
nikom kot zaposlenim v obËinski upravi, da naj vendarle pozabijo na 
svoje predsodke, ki jih imajo do kogarkoli, naj ne vidijo v vsaki zadevi 
kaj slabega, zahrbtnega, ampak naj pomislijo, da morda æeli kdo tudi 
kaj dobrega narediti, naj jih ne zavede barva stranke, spol, vera ipd... 

Izhajam iz dejstva, da so vsi ljudje na nek naËin dobri, do vseh imam 
enako staliπËe, dokler me ne poskuπajo izkoriπËati, prinesti okoli, mi 
lagati.

Znam se væiveti v drugega Ëloveka in tako laæje 
razumem njegov problem

Kaj menite, katere vaπe lastnosti vam bodo prav priπle pri 
æupanovanju?

Rad posluπam, rad opazujem ljudi, najraje tako, da me ne vidijo. 
Zanimajo me Ëloveπke usode, vsak Ëlovek, ki gre po ulici, v glavi pre-
mleva nek svoj problem, ki je zanj tisti hip pomemben, npr. lahko, da 
ga tiπËi Ëevelj in to je zanj tisti hip velik problem.

Znam se væiveti v drugega Ëloveka in tako je veliko laæje razumeti 
njegov problem. Sem komunikativen, poznam tudi veliko pomembnih 
ljudi πirom Slovenije, veliko æupanov, pa tudi kak minister se najde... 
In to zagotovo ne bo odveË.

Sem resen Ëlovek, toËen, ne maram zamujanja, precej asketski, kar 
se tiËe doloËenih æivljenjskih nagnjenj, nimam kakπnih jaht. Najbolj 
uæivam na domaËem vrtu. Tu in tam se po vasi zapeljem s traktorjem 
IMT 539, s katerim smo vËasih delali.

V Ëasu kampanje ste bili veliko med ljudmi po razliËnih kra-
jih obËine, kakπen je po vaπem mnenju povpreËen prebivalec 
kamniπke obËine?

PovpreËnega KamniËana ni, ker je Kamnik zelo raznolika obËina, 
vemo, da obsega štiri volilne enote, Domæale na primer samo eno. Zno-
traj obËine je toliko razliËnih pokrajin, da bi teæko naπel povpreËnega 
KamniËana. Potrebno bo veliko potrpeæljivosti, ne bom pa pozabil na 
nobenega od teh krajev, zagotovo ne. Verjamem pa, Ëe bi se to zgodilo, 
bi me sami hitro spomnili.

≈Pozabimo na to, kar je bilo, tako v Ëasu kampanje kot tudi 
sicer, usmerimo se naprej, predvsem pa bodimo pripravljeni 
sodelovati in zaupati drug drugemu!« je s sporoËilom vsem ob-
Ëanom pogovor zakljuËil naπ novi æupan Marjan ©arec.

Pogovarjala se je SA©A MEJA»

Pogovor z novim æupanom Marjanom ©arcem

Ravnal bom preudarno, poËasi, brez 
prenagljenih odloËitev

Kdo je Marjan ©arec?
2. decembra bo dopolnil 33 let. Z æeno Barbaro ter hËerkama triletno 

Vivijano in enoletno Gabrijelo æivijo v ©marci, kjer je tudi odraπËal. Na 
osnovno πolo Marije Vere na Duplici ima zelo lepe spomine. ©olanje je 
nadaljeval na Srednji lesarski πoli v Ljubljani in opravil maturo. Na pri-
govarjanje reæiserja Marjana Bevka (danes je predsednik druπtva TIGR), 
ki je prepoznal Marjanov talent, se je vpisal na AGRFT — Akademijo za 
gledaliπËe, radio, film in televizijo. Pravi, da je æe takrat imel sreËo in bil 
izmed 180 kandidatov med 11 sreËnimi izbranci, ki so imeli moænost po-
dati se v πtudij igre. ≈Ponosen sem, da sem priπel na akademijo brez zvez, 
praktiËno s kmetov« dodaja Marjan ©arec. Doπtudiral je dramsko igro in 
umetniπko besedo pri prof. Borisu Cavazzi. Zaposlitev je dobil kot novinar-
urednik na RTV Slovenija, kjer je æe v Ëasu πtudija delal honorarno. Sprva 
je delal na radiu, nato pa na televiziji, kjer je s svojim talentom imitiral 
mnogo znanih slovenskih osebnosti, med njimi predvsem politikov: dr. 
Janeza Drnovπka, Janeza Janπo, Karla Erjavca in mnoge druge. Sodeloval 
je v TV Popru, oddajah z Mariom GaluniËem ter z ekipo Saπa Hribarja v 
Radiu Ga-ga in Hri-baru. 

V svojem kraju je aktivni Ëlan Gasilskega druπtva ©marca.
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KAKO BITI DOBER  
PROSTOVOLJEC/PROSTOVOLJKA?

Prostovoljec, ki zna delati prav - za drugega in ne le zase. 
≈Za koga drugega pa?« vpraπa Leon. 
Lara: ≈Je moja mlajπa sestrica tudi ‘drugi’, ker ravno potrebuje mojo 

pomoË pri zavezovanju Ëevlja?«
≈Ne, ona je tvoja sestrica in takπno delo opraviπ zato, ker je tvoja 

sestrica, a to delo ne sodi k pravemu prostovoljnemu delu.«
≈Aha, torej mora biti ta nekdo ‘drugi’ nekdo, ki ne sodi ravno v mojo 

druæino, je pa lahko nekdo, ki æivi blizu mene ali pa daleË, v Afriki,« 
modruje Eva. 

≈ToËno tako. A danes se bomo v skupini nauËili, da je potrebno tiste-
mu, s katerim se sreËaπ, æe vnaprej povedati, koliko Ëasa bosta skupaj. 
Ko Ëas druæenja preteËe, se je potrebno primerno posloviti.

≈UËitlca, a se bomo lahko igrali igre vlog?« vpraπuje Leon.
≈Seveda, ti si lahko Sara, dekle s posebnimi potrebami in na voziËku, 

Dejan, ti pa si lahko prostovoljec. Predlagam, da zaigrata skupno uro 
v knjiænici in vrnitev v πolo.«

≈O, super! Potem bova pa vlogi zamenjala.« 

VSAKOTEDENSKA SRE»ANJA -  
DELAVNICE, POGOVORI

Tako se je zaËela ena izmed ur skupnega druæenja mladih prostovolj-
cev iz O© Stranje. S skupino smo zaËeli s sreËanji ob sredah popoldne. 
Prihaja okrog 30 mladih. Pogovarjamo se o tem, kako bomo izvedli 
razliËne delavnice z mladimi iz prve triade, kako pristopiti k mladim s 
posebnimi potrebami, kako posluπati ali pomagati ostarelemu Ëloveku. 
Vsakdo se mora najprej usposobiti, saj ni dovolj le dober namen.

U»IMO SE SLI©ATI TUDI DRUGEGA, NE LE SEBE
Vse teme so povezane z naπo metodo, ki je odprta za inovativno 

mladostniπko in medgeneracijsko edukacijo (celostno uËenje) s komu-
nikacijo. Gre za odprto komunikacijo, ko se uËimo sliπati tudi drugega 
Ëloveka, ne le sebe. Razvijamo socialne veπËine, se uËimo prepoznavati 
probleme, iπËemo dobre reπitve zanje, se uËimo zapisovanja pridoblje-
nih spoznanj v dnev-
nike. K delavnicam 
z mladimi smo tudi 
letos povabili stare-
jπe.  Metodo lahko 
na kratko opiπemo z 
naËeli:
1. pridi v skupino
2. uËimo se posluπati
3. spoπtujmo prisot-

nost drugaËnih
4. postanimo odgo-

vorni prijatelji
5. spoznajmo prosto-

voljno delo
6. pomagajmo
7. uËimo se z drugi-

mi. 

DOGOVOR ZAVEZUJE PROSTOVOLJCA  
IN MENTORICO

Po usposabljanju sledi podpis dogovora - prave pogodbe, ki zavezuje 
tako prostovoljca, da bo priden in pozitiven v πoli, kot tudi mentorico 
pri mentorstvu. Mladi so se sami odloËili za podroËje dela: delavnice v 
πoli, pomoË pri uËenju, sreËanja v CIRIUS Kamnik z mladimi s posebni-
mi potrebami, obiskovanje ostarelih po domovih ali v Domu starejπih 
obËanov Kamnik. Vsako od teh skupin vodi prostovoljec, ki je bil Ëlan 
skupine vsaj dve leti. Tako se mladi lahko poleg socialnih veπËin in 
dobre komunikacije uËijo tudi organiziranja in vodenja.

Pripravljamo veË ustvarjalnih sreËanj:
- spoznavna delavnica - predstavimo se drug drugemu in vzpostavimo 

prvi stik;
- novoletna delavnica - skupaj izdelamo sveËnike iz zgoπËenk, po-

barvamo Ëajne skodelice, naredimo novoletne voπËilnice; 
- ustvarjalne delavnice z Lions klubom — lani smo izdelovali knjiæna 

kazala, kaj bomo letos, se bomo πe dogovorili; 
- boæiËno-novoletni obiski ostarelih in oseb s posebnimi potrebami 

- skupaj s Ëlani Karitas Stranje, druπtva Varius Kamnik in Druπtvom 
upokojencev Kamnik;

- sankanje z mladimi s posebnimi potrebami;
- srËkov (Valentinov) ples. 

Ni ga tebi enakega. Edinstven si, enkraten, neponovljiv.  
A tudi z vsemi napakami te imam rad - Ëlovek si.

Povsod, kjer se ljudje v srcu odloËijo, da bodo postali novi 
ljudje, raste nov svet. Nov svet se ne rodi iz sanj, ampak iz trdne 
volje, da drug z drugim zaËnemo æiveti drugaËe. Prostovoljstvo 
je podroËje, kjer je moæno te sanje, skupaj z voljo in znanjem 
tudi æiveti. Jeseni je zopet priloænost, da se prostovoljcem pri-
kljuËiπ tudi ti! 

niziranega vikenda se je udeleæilo 25 udeleæencev, od tega 6 mladih 
s posebnimi potrebami iz CIRIUS-a, 10 mladih prostovoljcev iz O© 
Stranje, starih od 12 do 15. let, 2 prostovoljca - srednjeπolca in 7 odra-
slih spremljevalcev. 

Tudi letos bomo verjetno nadaljevali na podoben naËin.

MEDGENERACIJSKA SRE»ANJA
Pripravili smo jih veË - nekaj je bilo izobraæevalnih, nekaj ustvar-

jalnih, najbolj slovesno pa je bilo v Domu starejπih obËanov Kamnik, 
8. junija 2010, ko so se vse delujoËe skupine prostovoljcev iz Stranj 
predstavile. Tako smo slovesno zakljuËili tudi inovativni projekt, ki je 
bil prijavljen pri Zavodu za πolstvo RS. Iz medgeneracijskih sreËanj se 
je rodila æelja tudi po samostojnem sreËevanju starejπih.

SKUPINE STAREJ©IH ZA SAMOPOMO»  
IN PROSTOVOLJNO DELO

Ker je metoda dela dobra in so se starejπe gospe, ki so bile na de-
lavnicah v πoli, nad naπo metodo dela navduπile in æelijo prispevati 
kaj dobrega πe za druge, smo ustanovili πe Skupino starejπih za sa-
mopomoË in prostovoljno delo. Vodenje je prevzela ga. Milenka 
Brajer. 

Blaæ pomaga pri nalogah v podaljπanem bi-
vanju.

Poleg pogovorov s skupino na sreËanjih pripravljamo drobna darila za 
tiste, ki jih obiskujemo.

VIKEND SAMOSTOJNOSTI
Lani smo organizirali kar dva: enega v CIRIUS Kamnik, drugega pa 

v Elerjih nad Ankaranom. Tri dni mladi prostovoljci in mladi s poseb-
nimi potrebami preæivijo skupaj. Sami si pripravijo naËrt dela, kupijo 
hrano, jo pripravijo, pojedo in pospravijo za seboj, imajo druæabne 
aktivnosti, se nauËijo sprejeti gosta in ocenijo svoje delo. Tako orga-

Skupina udeleæencev na vikendu samostojnosti - tik pred odhodom v Elerje nad Ankaranom - priËakovanja so bila velika... in skupaj smo pre-
æiveli tri prekrasne dni!

Skupina starejπih za samopomoË in prostovoljno delo v Stranjah. V 
septembru se dogovorijo, kako bodo pomagali najbolj pomoËi potreb-
nim v njihovi okolici.

Na podoben naËin deluje tudi skupina Mladih po srcu v Domu sta-
rejπih obËanov, ki jo vodi mlada prostovoljka Saπa.

Saπa ima pripravljenih kup idej, kaj bodo poËeli v skupini - pravi, 
da bo letos uporabljala elektronsko tablo. Uporabila bo svoje znanje 
raËunalniπtva in 
medijev, saj bo 
povezala stare 
filme in risanke 
z novimi tehni-
kami in vsebi-
nami - to pa je 
odliËen okvir 
za pogovore s 
starejπimi na 
temo NekoË in 
danes. Pravi, da 
se sreËanj vese-
li tako ona kot 
gospe v Domu, 
ki komaj Ëakajo 
vsakotedenskih 
sreËanj. 

DVE SKUPINI SREDNJE©OLCEV
Starejπa skupina srednjeπolcev se v okviru Æupnijske karitas Stranje 

sreËuje æe πest let. Letos smo poleg promocijskih nastopov za prosto-
voljstvo po Sloveniji pripravili tudi fotografsko razstavo z naslovom 
Triglavski narodni park in mladost. Pripravljali smo se vse leto, skupaj s 
tremi dekleti s posebnimi potrebami. Razstava je bila naprej na Bledu, 
sedaj jo lahko vidite v prostorih obËine Kamnik (do 15. novembra 
2010). K skupnemu delu so se vkljuËile tudi mlajπe prostovoljke sred-
njeπolke, ki so se zaËele sreËevati lani in jih vodita starejπa srednjeπolca, 
prostovoljca Tjaπa in Andraæ.

©TUDENTSKA SKUPINA 
se je oblikovala v septembru 2010. Pomagali bodo mladim migran-

tom pri uËenju slovenπËine. Na zaËetku delovanja so se preizkusili 
tudi v vodenju delavnic - v O© Stranje in v osnovni πoli Lütfi Banat v 
Istanbulu. V Osnovni πoli Stranje je Urπka vodila petnajst mladih pri 

ustvarjanju praktiËne vreËke iz rjavega papirja, ki so jih kot darilo na-
menili otrokom z osnovne πole v Istanbulu. 

Neformalno uËenje se je nadaljevalo v Istanbulu zadnji teden sep-
tembra. Urπka je vsak dan dve πolski uri vodila skupino triindvajsetih 
otrok, starih 7 let. Kot tolmaËka je bila prisotna tudi πolska svetovalka 
Kamuran Özdemir Üstüay. 

UËiteljica Nermina Aras pravi, da so otroci po obisku kreativnih 
delavnic k pouku prihajali vidno boljπe volje in polni energije, prav 
tako pa je bilo opaziti izboljπanje in poglobitev odnosov med uËenci. 
Tudi ravnatelj Süleyman Yildiz je bil s prostovoljnimi delavnicami za-
dovoljen in je izrazil upanje za sodelovanje v prihodnosti. 

Vsakdo izmed nas kdaj potrebuje pomoË - mogoËe le kratek pogovor 
in stisk roke z obljubo, da se prihodnji teden spet sreËamo. Mladi, 
ki so spoznali prostovoljno delo, bodo imeli pozitivne vrednote 
za doto v æivljenju; starejπi pa se tudi zavedajo, da je mladostna 
energija zagon, ki je nujen, da æivljenjske izkuπnje zaæivijo pri 
vseh generacijah. 

Potrudili se bomo, da bo dobljena nagrada za najprostovoljski pro-
jekt 2009 v Sloveniji rodila πe veË kot smo zasejali v teh letih. Sistem 
organiziranja in vodenja prostovoljnega in ustvarjalnega dela osnov-
noπolcev se je moËno razπiril na vse generacije. Pripravljeni smo svoja 
znanja in pridobljene izkuπnje deliti tudi z drugimi. Kdor ima æeljo po 
izobraæevanju za vodenje skupin ali za individualno prostovoljno delo 
ali bi se rad prikljuËil kateri od delujoËih skupin, nas lahko pokliËe ali 
piπe na naslov (v uredniπtvu).

Mnenja mladih prostovoljk in prostovoljcev osnovnoπolcev, ki so si 
prisluæili laskavi naslov naj prostovoljcev:

Sabina, Maruπa, Nina, Katja: 
Rada pomagam starejπim - preæenem jim dolgËas, pogovarjamo se; 

sama nabiram izkuπnje in uæivam v prijetni druæbi. VπeË mi je bilo tudi, 
ko smo πli na vikenda samostojnosti v Kamnik in v Elerje. To so bile pri-
loænosti za spoznavanje novih prijateljev. VËasih me zmotijo le mlajπi 
prostovoljci, ki se preveË vmeπavajo v pogovore s starejπimi prostovoljci, 
kadar smo na skupini sami. UËim se, da je potrebno vsem dati prostor, 
da se potrudijo in izkaæejo s svojim delom.

Nejc:
Meni je bilo zelo vπeË, da smo razveseljevali otroke z delavnicami in 

ko smo πli na Festival prostovoljstva v Ljubljano. 
Ema in Tinkara:
Misliva, da je naπe delo zelo dobra priprava za æivljenje. VπeË nama 

je, da smo prostovoljci v skupini. Zelo mi je vπeË, ker se sreËujemo vsakih 
14 dni sami in si povemo, kaj je bilo dobro in kaj je potrebno popraviti; 
pogovorimo se tudi o tem, kaj in kako spremeniti pri delu. 

Zahvaljujem se mladim in njihovim starπem za pomoË in podporo, 
prav tako vsem sodelujoËim institucijam, ki so omogoËile razvoj prosto-
voljstva. Vemo, da je prostovoljstvo staro kot Ëloveπtvo, vendar novi Ëasi 
in spremembe zahtevajo nove naËine organiziranja - tako poskuπamo 
uvajati informacijsko tehnologijo tudi na podroËje prostovoljstva. 

Starejπi lahko najdejo info toËko na naslovu www.pid.si/
oreli, kjer lahko na enem mestu najdejo veliko uporabnih in-
formacij zase ali za svoje bliænje. Prav tako bodo s klikom preko 
spleta lahko poklicali prostovoljca. Modul prostovoljec je πe v razvoju, 
a kmalu (v decembru) se bodo lahko vkljuËili vsi, ki æelijo prostovoljno 
delovati, v skupini ali individualno. 

Vso finanËno podporo smo pridobili s strani donatorjev: Klub Ro-
tary Kamnik, Lions klub Kamnik in ObËina Kamnik, za kar se jim v 
imenu prostovoljcev in uporabnikov iz srca zahvaljujem. 

Martina Ozimek, dipl. soc. del.

Skupino Mladih po srcu v Domu starejπih obËanov 
vodi mlada prostovoljka Saπa. Dogovor za dobro 
med generacijami je sklenjen.

V septembru se je oblikovala πtudentska skupina. V osnovni πoli Stranje 
je Urπka vodila petnajst mladih pri ustvarjanju eko papirnatih vreËk 
za mlade iz Istanbula. Otroci v TurËiji so jih πe pobarvali in nastale so 
unikatne eko-vreËke.
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MedobËinski muzej Kamnik se letoπnje leto predstavlja z iz-
jemno zanimivo in unikatno razstavo fosilov, ki so bili najdeni 
v okolici Kamnika in Komende - v Tunjiπkem griËevju. Razsta-
va je odprta vse dni v tednu v 2. nadstropju gradu Zaprice pred-
vidoma do septembra prihodnjega leta. Poleg javnega vodstva 
po razstavi, ki sta ga imela domaËin, sicer doktor stomatologije 
Tomaæ Hitij iz GodiËa in dr. geoloπkih znanosti Jure Æalohar 
iz Kranja 24. junija letos, organiziramo πe ciklus predavanj 
na temo geoloπke dediπËine Tunjiπkega griËevja. Na prvem 
predavanju v oktobru sta nam najditelja najstarejπih fosilnih 
morskih konjiËkov na Zemlji (dr. Jure Æalohar in Tomaæ Hitij) 
osvetlila okoliπËine ob odkritju teh izjemnih fosilov in njuno 
strokovno in znanstveno delo pri preuËevanju le-teh. 

Na drugem predavanju, ki bo potekalo v sredo, 10. novem-
bra, pa bosta avtorja predstavila fosilno bogastvo Tunjiπkega 
griËevja. Ciklus predavanj bomo zakljuËili spomladi prihodnje 
leto s predavanjem o evoluciji ter javnimi vodstvi po razstavi, 
ki jih bomo z avtorji organizirali v prihodnjem letu.

Kako je priπlo do sodelovanja avtorjev  
in MedobËinskega muzeja Kamnik?

Edo Grmπek s Kriæa pri Komendi se æe zelo dolgo zanima za fosile 
in geologijo. Na Osnovni πoli Komenda-Moste æe 15 let uspeπno vodi 
geoloπki kroæek ≈Kamenkost«, ki ga skoraj vsako leto obiskuje veË na-
debudnih mladih. Z veliko vnemo in veseljem izobraæuje in vzgaja 
uËence k spoπtovanju geoloπke in naravne dediπËine, jih usposablja 
in seznanja s terenskim delom, z naËini raziskovanja fosilov, jih vodi 
na razstave in delavnice v muzejih po Sloveniji in na terene, najprej 
po Komendski okolici, nato πirπe. Prav Edo Grmπek je prvi priπel v 
muzej z idejo, da bi naπa institucija predstavila delo in najdbe njegovih 
kroækarjev. Direktorica mag. Zora Torkar se je z idejo strinjala, Edo 
pa je pritegnil k sodelovanju πe dr. Jureta Æaloharja (dr. geoloπkih 
znanosti, predavatelj fizike na Gimnaziji Kranj), Tomaæa Hitija (dr. 
stomatologije) ter mag. Matijo Kriænarja iz Prirodoslovnega muzeja 
Slovenije, da skupaj z nami javnosti predstavijo tudi svoje unikatne, 
doslej javnosti neznane fosile, ki so jih v zadnjih dvajsetih letih izkopali 
prav v naπi bliænji okolici. 

Idejna zasnova postavitve razstave in urednikovanje publikaciji, ki 
smo jo ob tej priloænosti izdali, je delo arheologinje Janje Æeleznikar. 
Besedila k razstavi in knjigi so napisali avtorji dr. Jure Æalohar, mag. 
Matija Kriænar, Edo Grmπek in Tomaæ Hitij. Razstavljeno gradivo so 
nam posodili: Prirodoslovni muzej Slovenije, Edo Grmπek in uËenci 
kroæka Kamenkost iz O© Komenda-Moste, Tomaæ Hitij in Jure Æalohar 
(njuna zbirka je del zbirk Prirodoslovnega muzeja Slovenije) ter France 
Stare in Jaka Zevnik. Tamara Koroπec je izrisala izjemne risbice, ki nas 
popeljejo v veË milijonov let staro okolje in razmere, ki so vladale pod 
morsko gladino. Marko Jelovπek je poskrbel za prijetno oblikovanje, 
Vladimir Motnikar pa za jezikovni pregled besedil.

Muzejska postavitev razstave,  
vsebina knjige in razstave

Knjiga in razstava popeljeta bralca oz. obiskovalca skozi zgodovino 
geoloπkih raziskav na s fosili izjemno bogatem obmoËju Tunjiπkega 
griËevja. Posebno mesto smo namenili Simonu RobiËu, ljubiteljskemu 
geologu, prvemu slovenskemu speleologu, ljubitelju narave in æupni-
ku, ki je dolga leta sluæboval na ©enturπki Gori in odkril precej novih 
do konca 19. stoletja neznanih fosilov. RobiË se je rodil 11. februarja 

FOSILI TUNJI©KEGA GRI»EVJA
1824 v Kranjski Gori, leta 1874 postal upravitelj in vodja πole na ©entu-
rπki Gori. Predvsem ko je sluæboval v okolici Kamnika, je raziskoval in 
nabiral fosile v okolici krajev Viπevca, Vrhovlje in Tunjice v Tunjiπkem 
griËevju. Zbral je Ëez tisoË primerkov z okoli 130 vrstami. RobiËeva 
zbirka fosilov, ki jo hrani Prirodoslovni muzej Slovenije, je izrednega 
pomena tako s staliπËa zgodovinske kot naravne dediπËine. 

Velikega pomena za popularizacijo in vzgojo na podroËju geologije 
imajo Geoloπko druπtvo in tudi geoloπki kroæki. V posebni vitrini se 
predstavljajo uËenci geoloπkega kroæka ≈Kamenkost« s svojimi fosili. 
Razstava in knjiga tudi opozarjata in svarita pred preveliko zbiratelj-
sko strastjo in vnemo, ki ponekod privedeta do uniËenja in izropanja 
nahajaliπË in usmerjata potencialne najditelje, da se posvetujejo z za 
geoloπke najdbe pristojnimi strokovnjaki in institucijami. 

V prvem razstavnem prostoru je prikazano nekaj literature in objav 
omenjenih najditeljev tudi v svetovno znani reviji National Geogra-
phic, kamor so priπli sedaj æe slavni fosili morskih konjiËkov. Prikazu-
jemo pa tudi naËin preparacije fosilov, ki je dolgotrajen in natanËen 

postopek. 
V drugem razstavnem prostoru 

so predstavljeni fosili, ki datirajo 
v Ëas med 25 in 11 milijoni leti, 
ko je naπe kraje πe prekrivalo 
morje, imenovano Centralna Pa-
ratetida, ali enostavneje Panon-
sko morje. Zaradi gibanja afriπke 
litosferske ploπËe proti severu so 
se morske povezave vedno bolj 
oæile. Centralna Paratetida je bila 
obËasno bolj ali manj izolirana od 
okoliπkih morij. DokonËno pa se 
je morje umaknilo iz naπih kra-
jev ob koncu srednjega miocena, 
pred pribliæno 11 milijoni let. V 
okolici Komende so bile odkrite 
Ëudovite karbonatne konkrecije 

(kamnite krogle) z 
odtisi vejic, storæev, 
polæev, rakovic in 
πkoljk. Fosili kaæe-
jo, da je bilo takrat 
morje plitvo, πtevilni 
ostanki rastlin pa go-
vorijo o bliæini kop-
nega. V produ strug 
potokov juæno od Sv. 
Ane pogosto najde-
mo veËje ali manjπe 
kose fosilnega lesa. 
Debla dreves pripa-
dajo razliËnim listav-
cem in iglavcem, ki so 
v spodnjem miocenu, 
pred pribliæno 20 mi-

lijoni let, uspevali na 
kopnem ali ob obali 
v mangrovovih goz-
dovih. 

Iz laporjev in pe-
πËenjakov - plasti, 
ki jih imenujemo 
πelf (nastajajo ob 
morski obali), pred 
15 milijoni leti so 
znani πtevilni odti-
si okamnelega æiv-
ljenja. ©tevilna na-
hajaliπËa v okolici 
Viπevca, Vrhovelj, 
Tunjic in Stranj so 

dala rakovice vrste 
Tasadia carniolica, 
precej πkoljk ≈srËank« 
— Glossus humanus, ki 
imajo obliko Ëloveπke-
ga srca, drugih πkoljk, 
polæev, mahovnjakov, 
koral ,  morskih jeæ 
kov, rdeËe alge, ribje 
zobe in zobe morskih 
psov.

Najbolj impresivne 
in impozantne najdbe, 
ki s svojo ljubkostjo 
navduπujejo ljubitelje 
morja in morskega 
æivljenja, pa so najdbe 
morskih konjiËkov. Ti 
konjiËki so popeljali 

sloves najditeljev, Tunjiπkega griËevja in Slo-
venije v svet. 

Stari so pribliæno 12,5 milijonov let. Fosi-
lov morskih konjiËkov doslej niso odkrili πe 
nikjer, razen v Tunjicah. Pripadajo vrstama 
Hippocampus sarmaticus in Hippocampus 
slovenicus. Obe vrsti sta njuna najditelja 
Tomaæ Hitij in Jure Æalohar, na novo defi-
nirala. Prvi se imenuje po obdobju iz ka-
terega ti konjiËki izhajajo — po sarmatiju, 
druga vrsta konjiËkov pa je poimenovana 
po Sloveniji. 

Æiveli so v plitvinah ob obali med mor-
skimi algami in travami, kjer so naπli veli-
ko primernih skrivaliπË in hrane. K nam so 
verjetno æe v zaËetku srednjega miocena ali 
celo prej priplavali z obmoËja danaπnjega 
Indijskega oceana. Morski konjiËki Tunji-
πkega griËevja so naπa najbolj prepoznavna 
paleontoloπka naravna dediπËina, znana po 
vsem svetu. 

Poleg ostankov morskih in kopenskih ras-
tlin so se na nahajaliπËu morskih konjiËkov 

ohranili tudi drugi 
ostanki, na primer 
mahovnjaki, polæi, 
πkoljke, ribe, celo 
o s t a n k i  m e d u z , 
med najpogostejπ-
imi pa so fosilne 
æuæelke. Nahajali-
πËe fosilnih æuæelk 
v Tunjicah je doslej 
najbogatejπe pri 
nas. Geologi so na-
πli veË sto primer-
kov, ki pripadajo 
kaËjim pastirjem, 
hroπËem, kobili-
cam, dvokrilcem 
(muhe in komarji) 
ter koæekrilcem 
(ose, Ëebele, mrav-
lje). Med najzani-
mivejπimi je prvi 
fosilni kaËji pastir, 
najden na ozemlju 
Slovenije, ki pripa-
da novemu rodu in 
novi vrsti Sloveni-
atrum robici.

N a  l e p o  o b l i -
kovanih panojih 
prikazujemo æiv-
ljenje v geoloπki 
preteklosti Tunji-
πkega griËevja in 
planeta Zemlja. Z 
rekonstrukcijami 
okolja pred veË de-

set milijoni let skuπamo prikazati 
kako je bilo na obmoËju Kamnika 
in okolice v  morskih globinah, ko 
so v njih gospodarili morski psi, 
ko so tod okoli rasli mangrovo-
vi gozdovi in so v morju plavale 
tropske ribice in kasneje morski 
konjiËki. VeËina fosilov je bila naj-
dena v okolici Komende, Kamni-
ka, Sv. Ane, ter Tunjic. 

Povabljeni na ogled razsta-
ve, nakup publikacije in na 
predavanje o geoloπki dediπË-
ini Tunjiπkega griËevja v sre-
do, 10. novembra, ob 18. uri v 
salon gradu Zaprice, kjer bo-
ste izvedeli, da so najditelji v 
nedrjih Kamniπko-Savinjskih 
Alp odkrili πe starejπe fosile, 
ki pripadajo vretenËarjem, no-
tozavrom, pahiplevrozavrom, 
plakodontom in ihtiozavrom, 
skratka vretenËarjem triasne 
starosti, ki jih doslej pri nas πe 
nismo poznali. 

Janja Æeleznikar, 
MedobËinski muzej Kamnik

Edo Grmπek in uËenci geoloπkega kroæka ≈Kamenkost« veËkrat obiπËejo Prirodoslovni muzej Slovenije 
in neveljskega mamuta. Foto: France Stele. 

dr. Jure Æalohar mag. Matija Kriænar 

Edo Grmπek Tomaæ Hitij

Odtis iglavca. Foto: Jure Æalohar.

©koljka z ohranjeno biserno matico iz spod-
njega miocena. NajdiπËe: Komenda. Foto: Jure 
Æalohar.

©koljke v pesku, Komenda. Foto: Jure Æalo-
har.

©koljka SrËanka (Glossus humanus) ima obliko 
Ëloveπkega srca. Najdena pri Tunjicah. Foto: 
Jure Æalohar.

Tomaæ Hitij in Jure Æalohar ob odkritju morskih konjiËkov v Tunjicah. 
Foto: Maja Hitij.

Edini odrasli osebek morskega konjiπka vrste 
Hippocampus sarmaticus. Dolg je cca 5 cm. Foto: 
Jure Æalohar.

Fosil kaËjega pastirja vrste Sloveniatrum robici. 
Foto: Jure Æalohar.

Æuæelka - dvokrilec. Foto: Jure 
Æalohar. 

Fosilna, 2,5 cm velika ribica iz 
rodu Proantigonia. Foto: Jure 
Æalohar.



6 5. november 2010 ZANIMIVOSTI

Barbara Patrizia: Va-
rËevanje se mi zdi zelo po-
membno, danes πe toliko 
bolj kot vËasih, saj so Ëasi 
zelo negotovi. Sama imam 
obËutek, da si z varËeva-
njem zagotovljam finanË-
no varnost, saj varËujem za 
pokojnino. Formalnih oblik 
varËevanja je danes na vo-
ljo ogromno, Ëeprav mera 
zaupanja tudi ni veË velika, 
æal mi pa je, da teh oblik 
varËevanja ni bilo, ko sem 
bila mlada in sem πe imela 
veËji obËutek zaupanja v 
finanËne institucije.

bo te dni odloËal Dræavni svet. V 
kolikor bo Dræavni svet izglasoval 
veto, bomo o njem spet odloËali 
poslanci Dræavnega zbora. Upaj-
mo, da bosta odloËitvi Dræavne-
ga sveta in poslancev Dræavnega 
zbora takπni, da se bomo lahko 
izognili dragemu referendumu. 

Prostora za dialog 
je pri pokojninski 
zakonodaji πe dovolj

NajveË klicev dobivam te dni iz 
naπe obËine, pa tudi od drugod, 
glede pokojninske zakonodaje. 
Ljudje, ki so nekaj let ali πe bliæje 
roku, ko naj bi se upokojili, so za-
skrbljeni, da se jim bo upokojitev 
zamaknila za veË let. Pa ne, da ne 
bi æeleli delati dalj Ëasa. VeËino 
skrbi, ali bodo v naslednjih πtirih, 
sedmih ali veË letih sploh imeli 
delo in ali jim bo zdravje sploh 
dopuπËalo delati. 

Ni dvoma, da je pokojninska re-
forma potrebna. Treba bo delati 
dalj Ëasa. Kljub temu pa je treba 
upoπtevati psihofiziËne sposo-
bnosti posameznika in postopno 
podaljπevati delovno dobo. Teæ- 

ko se tudi 
s t r in jam s 
tako nizki-
m i  p o k o j -
ninami, da 
bi  veË  kot 
p o l o v i c a 
upokojenih 
potrebova-
la socialni 
dodatek, da bi lahko preæivela. 
Analize in izraËuni kaæejo, da je 
za veËjo postopnost in za blaæje 
ukrepe pokojninske reforme ter s 
tem za dialog πe dovolj prostora. 
To je tudi razlog, da sem s tremi 
poslanci vloæila amandmaje, s 
katerimi æelimo odpreti prostor 
dialogu. S tem bi lahko prepreËili 
referendum, ki se sicer obeta. 

Nenavadno je, da Karl Erjavec, 
predsednik Desusa, od svojega 
ministra dr. Ivana Svetlika, ki 
je minister iz Desusove kvote, 
ne zahteva zmernejπih ukrepov 
pokojninske reforme. Rigorozni 
ukrepi bi namreË po nepotreb-
nem najbolj prizadeli sedanje in 
bodoËe upokojence.

mag. Julijana Bizjak Mlakar,  
poslanka DZ RS

Lokalne volitve so mimo. Pri-
bliæno polovice prebivalstva Slo-
venije se njihova vsebina ni niti 
dotaknila. Tako bi lahko sklepali 
iz podatkov o udeleæbi na lokal-
nih volitvah. Upajmo, da smo v 
vseh obËinah izvolili sposobna, 
odgovorna in uËinkovita vodstva. 
Naslednja πtiri leta bodo zaradi 
gospodarske krize za obËine za-
htevna in zato ni vseeno, kakπen 
posluh za potrebe obËanov bodo 
imela novo izvoljena vodstva ob-
Ëin. 

So referendumi res 
reπitev?

Ne verjamem, da je referen-
dum dobro nadomestilo pomanj-
kanju dialoga v Ëasu priprave in 
sprejemanja zakonov. VeËina lju-
di se namreË za vsebine zakonov 
ne zanima, pa Ëetudi ti bistveno 
vplivajo na njihovo æivljenje. Po-
gosto so zakoni tako zahtevni, da 
jih veËina teæko razume. Zato se 
ob vsakem zakonu lahko odpre 
polje razliËnim interpretacijam 
posameznih vsebin zakonov.

Le poznavalci zakona lahko 

prepoznajo oËitne neresnice v 
izjavah nekaterih politikov. Æal 
so med politiki tudi neetiËni. 
Mediji imajo moËan vpliv na to, 
Ëigava ≈resnica« pride do velja-
ve ob referendumu. Kadar je 
medijski prostor preveË zaprt, se 
lahko zgodi, da prebivalstvo ne 
ve, o Ëem v resnici glasuje. Refe-
rendumi so tudi izjemno dragi in 
so zato teæko opraviËljivi v Ëasu 
gospodarske krize. 

O Zakonu o malem 
delu bo πe odloËal 
Dræavni svet

Æal je æe zamujen Ëas za dialog 
pri Zakonu o malem delu. Zakon 
ustrezno ureja πtudentsko delo in 
delo upokojencev. Neustrezno pa 
ureja delo brezposelnih in s tem 
ogroæa v zgodovini teæko pri-
dobljene delavske pravice. Zato 
smo v parlamentarnih razpravah 
nekateri predlagali, da se brez-
poselne izloËi iz tega zakona. 
Vendar minister dr. Ivan Svetlik 
trmasto vztraja pri doloËbah za-
kona, ki lahko pripeljejo do re-
ferenduma o zakonu. O zakonu 

Med 4. in 7. oktobrom je v 
Bruslju potekal osmi Open Days 
- Evropski teden regij in mest, ki 
velja za najveËjo evropsko prire-
ditev. Organizatorja vsakoletnega 
dogodka, ki je namenjen predsta-
vitvi evropskih regij in mest, sta 
Odbor regij in Generalni direkto-
rat Evropske komisije za regional-
no politiko.

Okoli πest tisoË udeleæencev, 
med njimi predstavniki lokalnih 
in regionalnih oblasti, strokov-
njaki na podroËju kohezijske in 
regionalne politike, predstavniki 
evropskih institucij in podjetij, je 
letos sodelovalo na kar 130 semi-
narjih, delavnicah in razpravah, 
ki so bile v prvi vrsti posveËene 
razmisleku o prihodnosti kohezij-
ske in regionalne politike EU po 
letu 2013. SoËasno je v dræavah 
Ëlanicah EU potekalo okoli 260 
lokalnih dogodkov Open Days - 
v Mariboru je potekala razprava 
o Ëezmejnem, mednarodnem in 
medregijskem sodelovanju.

Dogodka Open days v Bruslju 
so se udeleæil tudi predstavniki 
Agencije za turizem in podjetni-
πtvo Kamnik in ObËine Kamnik z 
æupanom Smolnikarjem, ki je tudi 
Ëlan Odbora regij. Udeleæili so se 
delavnic in se sestali z Majo Fer-
linc iz Slovenskega gospodarske-
ga in raziskovalnega zdruæenja, 
s katerim ObËina Kamnik tesno 
sodeluje. Zdruæenje predstavlja 
kontaktno toËko v Bruslju, ki skr-
bi za obveπËanje o vseh aktualnih 
dogodkih in razpisih. SreËali so 

Evropskega tedna regij 
in mest v Bruslju se 
je udeleæil tudi æupan 
Smolnikar s sodelavci

se z Ivom Piryjem - slovenskim 
predstavnikom Stalnega pred-
stavniπtva pri Evropski uniji v 
Bruslju. Ta je izpostavil pozitivno 
vlogo ObËine Kamnik in aktivno 
delovanje æupana Smolnikarja v 
Odboru regij, kjer zastopa inte- 
rese Slovenije. Na delavnici ≈Us-
meritve za ustanovitev Alpske 
makroregije« so imeli pogovor 
z Marcom Onido, generalnim 
sekretarjem Alpske konvencije, 
in Tanjo Bogataj z Ministrstva 
za okolje in prostor. Tudi Marco 
Onida je pohvalil aktivnosti Ob-
Ëine, ki jih izvaja v okviru Alpske 
konvencije, Bogatajeva pa je Ob-
Ëino ob tej priloænosti povabila 
k nadaljnjemu sodelovanju pri 
implementaciji alpske konven-
cije na lokalni ravni, Kamnik pa 
celo izpostavila kot primer dobre 
prakse. V Ëasu obiska v Bruslju so 
predstavniki ObËine z æupanom 
na Ëelu sklenili tudi novo partner-
stvo z namenom prijave na pro-
gram Evropskega teritorialnega 
sodelovanja Œ ObmoËje Alp.

Ker Bruselj danes predstavlja 
center evropske politike, poleg 
tega je pomembno evropsko go-
spodarsko in kulturno srediπËe, 
smo na obËini mnenja, da je to-
vrstno vkljuËevanje v aktualna 
evropska dogajanja in povezova-
nje v evropske partnerske mreæe 
potrebno in pravilno.

NIKA VRHOVNIK
ObËina Kamnik,  

odnosi z javnostmi

Socialni demokrati smo na za-
dnjih lokalnih volitvah v obËini 
Kamnik postali na levi sredini naj-
moËnejπa stranka. NajveË obËin-
skih svetnikov je dobila lista TS. 
V naslednjih πtirih letih si bomo 
v obËinskem svetu prizadevali za 
koristi obËanov in obËank. 

OO SD Kamnik je na obËinskih 
volitvah nastopila s kakovostnim 
programom in z izjemnimi kandi-
dati. Z rezultati obËinskih volitev 
smo v SD zadovoljni, ker smo svoj 
rezultat iz preteklih obËinskih 
volitev podvojili in dobili πtiri ob-
Ëinske svetnike. V Tuhinjski do-
lini, Motniπki kotlini, Nevljah in 
na Vranji PeËi je bil za obËinskega 
svetnika izvoljen Joæe Goltnik. 
Mag. Barbara Besek je bila iz-
voljena za obËinsko svetnico v vo-
lilni enoti πt. 2 (Mekinje, Stranje, 
Kamniπka Bistrica, »rna, GodiË, 
Tunjice). V volilni enoti πt. 3 (Du-
plica, ©marca, VolËji Potok) je bil 
za obËinskega svetnika izvoljen 
Zvonimir Kolenik. Mag. Julija-
na Bizjak Mlakar je bila izvoljena 
za obËinsko svetnico v volilni eno-
ti πt. 4 (Kamnik Center, Perovo, 
Novi trg, Podgorje, Zaprice). 

S temi rezultati je SD prehitela 
vse stranke leve sredine v obËini 

Socialni demokrati 
uæivamo na levi sredini 
najveË zaupanja

(LDS, Desus, SMS, Zares) in si po 
πtevilu obËinskih svetnikov deli 
drugo mesto z NSI in SDS. 

V drugem krogu æupanskih 
volitev so naπi obËinski svetniki 
za æupana podprli Marjana ©arca. 
Dræavnozborska poslanka mag. 
Julijana Bizjak Mlakar je pod-

prla Marjana ©arca z besedami: 
≈Gospoda ©arca sem imela pri-
loænost spoznati v predvolilni 
tekmi. Je korekten, izobraæen, 
inteligenten in resen Ëlovek s 
pozitivnimi vrednotami, ki zna 
prisluhniti ljudem. Njegov pro-
gram modernizacije obËine v 
korist vseh obËanov je soroden 
mojemu. Pomembno je, da se je 
Marjan ©arec æe izkazal v svo-
jem poklicnem æivljenju. Brez 
trdega dela to ne bi bilo moæno. 
Kot kamniπka dræavnozborska 
poslanka in bodoËa obËinska 
svetnica si æelim, da bi obËina 
Kamnik dobila sposobnega æu-
pana, ki bo znal ljudi povezovati 
in bo delal v korist obËanov in 
obËank. Marjan ©arec je Ëlovek, 
ki mu lahko zaupamo.« 

Veseli smo, da smo dobili æupa-
na, ki mu lahko zaupamo.

MOJCA  
JON»ESKA MALOVRH

Iz poslanske pisarne

ObËinski svetniki SD pred obËinskimi vrati: Joæe Goltnik, mag. Barbara 
Besek, mag. Julijana Bizjak Mlakar, Zvonimir Kolenik

©pela: VarËujem kolikor le 
lahko. Æal nimam toliko denarja, 
da bi imela odprt varËevalni ra-
Ëun. Kot opaæam pri sebi in pri-
jateljicah in soπolkah, je denarja 
vedno premalo, zato mislim, da 
smo tudi mlajπi vedno bolj oza-
veπËeni o pomembnosti varËe- 
vanja. Doma zelo varËujemo 
tudi z uporabo vode in elektri-
ke. To se mi zdi πe posebej po-
membno, saj ni vsega na pretek 
za vse veËne Ëase. Verjamem, da 
se je vËasih dalo bolj varËevati 
kot danes, seveda marsikdo po-
skuπa danes tudi prihraniti, kjer 
se le da, vendar je ravno zaradi 
finanËne krize vse πe teæje. 

ALI DANDANES ©E VAR»UJEMO?

pri nakupu oblaËil in obutve, 
pri hrani teæko privarËujem, saj 
menim, da najcenejπa hrana ni 
kvalitetna.

Pomembno se mi zdi, da imaπ 
malo ≈na strani« kot prihranek 
za hude Ëase. Seveda lahko go-
vorim le zase, ne vem, kako osta-
li, vendar sem si zadala, da vsak 
mesec prihranim nekaj denarja 
in se obnaπam, kot da ta znesek 
ne obstaja. VarËevanje me kroti 
in vzame tisto, kar bi zagotovo 
zapravila za nepotrebno stvar. 
Nezavedno zase tega zneska 
paË nimam. Menim, da je dan-
danes v naπi deæeli tako velika 
trgovska ponudba, da se teæje 
varËuje kot nekoË. Pomembno 
ni le finanËno varËevanje, tem-
veË varËujem tudi z energijo, 
doma kurim na drva, imam svoj 
vrt, tako prihranim nekaj z do-
maËo zelenjavo in sadjem, upo-
rabljam upokojenski popust v 
trgovini in podobno. 

neπ«, da drugje potem pridobiπ. 
Sem dolgoletna varËevalka in z 
gotovostjo lahko reËem, da se 
je vËasih dalo bolj varËevati in 
seveda veË privarËevati. Sedaj je 
naπ standard izredno visok, Ëe 
samo primerjam moje otroπtvo 
in moje otroke danes. VËasih 
nismo imeli toliko moænosti za 
zapravljanje denarja kot danes, 
danes imamo vendarle kapitali-
zem, kar smo tudi hoteli. 

Preteklo prazniËno nedeljo, 31. oktobra, smo æe 86. leto 
zapored obeleæili svetovni dan varËevanja. Leta 1924 so se 
v Milanu zbrali predstavniki 700 hranilnic iz 27 dræav in 
z razglasitvijo svetovnega dneva varËevanja posameznike 
in gospodarske druæbe opozorili na pomembnost varËeva-
nja. Banke nas vabijo k varËevanju z obljubami, da nas bo 
varËevanje pripeljalo k uresniËitvi osebnih ciljev in æelja. 
Slovenci naj bi po raziskavah veljali za zelo varËen narod 
in v Evropi se lahko z bolj varËnimi varËevalci pohvalijo le 
v Avstriji, NemËiji in Belgiji. 

Po kamniπkih ulicah smo povpraπali, kako varËujemo 
KamniËani. Se obËani odloËajo za tradicionalne oblike va-
rËevanja v bankah, so bolj pustolovski pri svojih prihran-
kih, zakaj je za obËane pomembno varËevanje in koliko se 
v danaπnjih Ëasih, ko se sooËamo s finanËno krizo, sploh πe 
da privarËevati. Ali obËani varËujejo le z denarjem ali tudi 
kako drugaËe?

©tefka: VarËujem bolj malo, 
saj kot upokojenka æal nimam 
dovolj visoke pokojnine. Je pa 
dober obËutek, Ëe ima Ëlovek 
prihranjenih nekaj evrov. V 
Sloveniji so ljudje danes zagoto-
vo bolj razsipni kot vËasih, kar 
pove æe obisk trgovskih cen-
trov. Sama posebno premislim 

Julijana: VarËujem æe dolgo, 
svoj denar nalagam na banki. 
VarËevanje se mi zdi pomemb-
no zaradi finanËne varnosti, Ëe 
se kaj zgodi... VarËujem tudi za 
dopust, saj grem zelo rada na 
morje, v toplice ali na kakπen iz-
let preko druπtva upokojencev. 
Dandanes je teæje varËevati kot 
vËasih, saj je pokojnina nizka, 
ne moreπ ravno vsak mesec 
prihraniti visoke vsote denarja. 
Opaæam, da pri nakupih vedno 
bolj premislim, kaj resniËno po-
trebujem, predvsem pri obleki 
in obutvi. Pri hrani ne morem 
ravno veliko privarËevati, sedaj 
grem bolj poredko na kosilo v 
gostilno.

Barbara: Meni se zdi varËe-
vanje izredno pomembno in za-
radi tega seveda tudi varËujem. 

Nataπa: Sem varËevalka. Sama 
varËujem zaradi denarja, saj 
mislim, da je zelo pomembno, 
da imaπ vedno nekaj denarja 
na zalogi. Vse se vrti v krogu, 
nekje privarËujeπ, malo ≈stis-

Maja: Seveda varËujem, me-
nim, da je to pomembna æiv-
ljenjska odloËitev, predvsem 
pa smiselna. Po mojem mnenju 
nismo dovolj varËevalno oza-
veπËeni in seveda poslediËno 
tudi ne varËujemo dovolj. V da-
naπnjih Ëasih zagotovo æivimo 
bolj razsipno kot nekdaj, ko ni 
bilo toliko moænosti. Sama bi 
pri sebi predvsem izpostavila 
varËevanje z energijo.

Mira&Marjan: VarËujeva, 
predvsem za starost, varËujeva 
za vsak sluËaj, saj se nama zdi 
to zaradi situacije v slovenskem 
zdravstvu izredno pomembno. 
Danes se zagotovo teæje var- 
Ëuje kot vËasih, zato tudi manj 
varËevanja, pa tudi pogoji va-
rËevanja so danes drugaËni kot 
nekdaj. 

Tudi drugaËe varËujeva z do-
brim gospodarjenjem. V trgo-
vinah primerjava cene, seveda 
tudi z domaËim vrtom, kjer 
gojiva domaËe sadje in zelenja-
vo. Misliva, da smo Slovenci na 
sploπno dovolj varËni, ne pa 
preveË. Najini prijatelji v Ne-
mËiji varËujejo za krizo, ne πele 
ko je kriza, kot se pogosto zgodi 
v naπem okolju.

Pogovarjala se je  
BOJANA KLEMENC



Poleteti visoko in daleË sem 
si æelela mnogokrat. ©e danes 
sanjam o lepoti sveta, vzorcih 
in pokrajinah, ki se razlivajo 
pod oËmi, ko se dvignemo na 
perspektivo, ki je sicer lastna 
le pticam. Perspektiva, ki nam 
omogoËa, da se dotaknemo po-
polnosti v vsej njeni enkratni 
razseænosti, razpremo krila in se 
prepustimo Ëutenju drugaËnosti 
pogleda. 

Podobna obËutja me preveva-
jo, ko se sprehodim po Galeriji 
Veronika v Kamniku, kjer je od 
20. oktobra do 25. novembra na 
ogled 36 mojstrskih fotografij 
(formata 70 x 100 cm) Andreje 
Peklaj. Priznana fotografinja se 
tudi tokrat predstavlja z nizom 
fotografij njej tako ljubega moti-
va — presihajoËega Cerkniπkega 
jezera. Jezera ne le fotografira, 
ampak z njim æivi globoko, diha 
in Ëuti. In odraz te moËne po-
vezanosti so njene izpovedne, 
brezËasne zgodbe ujete na iz-
vrstnih fotografijah. 

Del te Ëudovite naklonje-
nosti do Jezera je avtorica 
æe leta 1994 izdala v knjigi 
Cerkniπko jezero — skrivnost 
krasa, impresivni fotomono-
grafiji, za katero ji je Unesco 
tudi podelil Znak desetletja 
za ohranjanje naravne in 
kulturne dediπËine. Andreja 
je poetiËnost Cerkniπkega jezera 
πe mnogokrat postavila na ogled. 
Njena najodmevnejπa razstava je 
≈Odstiranja«, kjer je s fotografi-
jami velikega formata leta 2007 
krasila JakopiËevo sprehajaliπËe 
v ljubljanskem Tivoliju. Istega 
leta je izπla tudi druga dopol-
njena izdaja fotomonografija 
Cerkniπko jezero — Skrivnost-
no presihanje. Za promocijo 
Cerkniπkega jezera v svojih raz-
stavah in fotomonografijah je 
Peklajevo nagradila tudi obËina 

Kulturno druπtvo 
Priden moæic  
na festivalu uliËnega 
gledaliπËa v Peruju

Na povabilo festivala FICUN 2010 iz Lime, glavnega mesta Peruja, se 
je ekipa Kulturnega druπtva Priden moæic v septembru odpravila na 
prvo prekooceansko gostovanje. Kljub zapletom na carini (scenografi-
ja je v Juæno Ameriko potovala nekaj dni prej) nam je gostovanje ostalo 
v lepem spominu, predvsem zaradi odliËnega predavanja na Univerzi 
za znanost in humanistiko v okviru juænoameriπkega kongresa o umet-
nosti v izobraæevanju, kjer smo predstavili metode pouËevanja gleda-
liπke improvizacije med slovenskemi osnovnoπolci in srednjeπolci. 
»ustveno najmoËnejπe pa je bilo vsekakor sreËanje s Slovenci v Limi, 
ki so ravno v septembru uspeπno registrirali prvo Druπtvo Slovencev 
v Peruju. V ekipi smo bili Gorazd Æilavec, Goran Zavrπnik, Matjaæ Jug 
in Miha Brajnik. 

Tako Kulturno druπtvo Priden moæic zakljuËuje letoπnjo precej raz-
noliko sezono uliËnih predstav, bomo pa decembra domaËemu pred-
stavili predpremiero uliËne pirotehniËne akcije »arostrelci.

GORAN ZAVR©NIK

Cantemus zapel v Ljubljani  
ob odkritju kipa, posveËenega
protestantskim piscem

V Ëetrtek, 28. oktobra, so v Parku slovenske reformacije v bliæini Evan-
geliËanske cerkve v Ljubljani odkrili skulpturo akademskega kiparja Luja 
Vodopivca. Kip je posveËen slovenskim protestantskim piscem: Primoæu 
Trubarju, Juriju Dalmatinu, Adamu BohoriËu in Sebastjanu Krelju, ki so v 
16. stoletju s svojo besedo postavili temelje slovenski knjiæevnosti.

Svoj prispevek k prireditvi smo dodali tudi pevci in pevke iz MePZ Can-
temus. Zapeli smo protestantski pesmi, k sodelovanju med izvajanjem 
njegove skladbe pa nas je povabil tudi kantavtor Jani KovaËiË.

Skulpturo je odkril ljubljanski æupan Zoran JankoviÊ skupaj s pred-
sednikom Protestantskega druπtva Primoæ Trubar Viktorjem Æakljem in 
predsednikom dræavnega zbora Pavlom Gantarjem.

M.P.

BILA SEM PTICA
V galeriji Veronika je na ogled fotografska razstava 

mojstrice fotografije in KamniËanke Andreje Peklaj

Cerknica z obËinskim prizna-
njem ≈12. junij«. Andreja je do-
slej pripravila 54 samostojnih 
razstav doma in v tujini, na veË 
kot 150 skupinskih razstavah in 
fotografskih nateËajih je prejela 
preko 90 priznanj in nagrad. V 
letih 1978-1981 je bila 
na nateËajih Fotografske 
zveze Jugoslavije πtiri leta 
zapored izbrana za najbo-
ljπo fotografinjo. Je Ëlani-
ca Druπtva oblikovalcev 
Slovenije in Fotografske-
ga druπtva Janez Puhar 
Kranj ter ustanovna Ëlani-
ca Kulturno-umetniπkega 
druπtva dr. Lojz Kraigher 
KliniËnega centra in Me-
dicinske fakultete (od 
leta 1979), kjer tudi rada 
razstavlja, se udeleæuje 
likovnih kolonij in na ta 
naËin prispeva svoja dela 
k prijaznejπemu bivanju 
bolnikov v bolniπnicah. 
Danes je obËasno selekto-
rica in æirantka fotograf-
skih razstav, s posebnim 
veseljem pa mentorica 
mladim fotografom.

Leta 1991 je Andreja 
Pekljaj zakljuËila 25-letno delo 
v kemijski industriji kot svojem 
osnovnem poklicu in postala 
samostojna kulturna delavka 
pri Ministrstvu za kulturo in se 
povsem posvetila fotografiji.

Raziskovanje in obËudovanje 
narave pa izhaja æe iz njenih 
otroπkih let s potepanj z brati ob 
reki Savi, po gozdovih ©marne 
gore ali πirnih vaπkih travnikih. 
Na njenih travnikih so zrastle 
hiπe; naπla pa je kraj, kjer cve-
toËih travnikov niso mogli po-
zidati - Cerkniπko polje (jezero) 
je postalo domovanje njenemu 
srcu in duπi, ustvarjalno izho-
diπËe in tiho zatoËiπËe. Tudi po 
35-ih letih ga obiskuje in beleæi 

njegovo veËno spreminjanje z 
enako zavzetostjo in s πe veËjo 
naklonjenostjo.

»eprav je Jezero morda ena 
najpomembnejπih tem umet-
niπkega ustvarjanja, pa to zago-
tovo ni edina. S svojo πirino in 
igrivostjo pogleda se Andreja 
kot otrok radosti mogoËnih, 
skrivnostnih pokrajin Ladaka in 
Tibeta, barvitosti juæno italijan-
skega temperamenta, norËave 

no povezala z njo preko svojih 
fotografij.

Bogat in doæivet fotografski 
opus, pretkan z avtoriËinim last-
nim izpovednim doæivljanjem 
sveta in sebe, nam predstavlja 
izredno senzibilno in ËuteËo 
opazovalko sveta, kar je v svo-
jem nagovoru ob otvoritvi raz-
stave poudaril tudi prof. Darko 
Slavec, mag. slikarstva in mag. 
grafike. ≈Fotografije Andreje Pe-

Miha Brajnik, Goran Zavrπnik in Gorazd Æilavec na predstavitvi festi-
vala Ficun 2010 v perujski Limi.

KOLEDAR PRIREDITEV

TuristiËno-informacijski
center Kamnik
tel: +386 1 831 82 50,
www.kamnik-tourism.si

MATI»NA KNJIÆNICA KAMNIK
http://www.kam.sik.si

sreda, 10. 11., ob 19. uri,
dvorana MatiËne knjiænice Kamnik

Pogovor o romanu »EFURJI RAUS! bo vodila Tina Koπir. Pred-
stavili bomo tudi nekatere kamniπke zgodbe o priseljencih.

SRE»ANJA s knjigo:
»etrtek, 11.11., ob 19. uri, Malograjski dvor Kamnik

Louaan Brizendine, ÆENSKI MOÆGANI, MO©KI MOÆ-
GANI: Ameriπka nevropsihiatrinja Lounn Brizendine v svoji 
knjigi Æenski moægani na razumljiv naËin pokaæe, zakaj se 
æenske obnaπajo na en in moπki na drug naËin. V igri so hor-
moni in moægani. Angleπki pisatelj Roald Dahl je napisal ne-
navadno novelo ≈William in Mary«. V njej na groteskni naËin 
opiπe fantastiËno zgodbo o æivljenju moæganov po smrti.
Vodi: Danijel Bezek

SRE»ANJA s knjigo:
Torek, 16.11., ob 17. uri, Motnik
GORA JE MOJA MUZA - planinstvo in gorniπtvo, doæivljanje 
narave, tekmovanje s seboj in naravo spodbuja pisanje in 
fotografiranje, tudi na Kamniπkem. In tako pisanje ima mnogo
hvaleænih bralcev. O gorah, planinstvu, gornikih in podvigih 
skozi literaturo.
Tomaæ Humar: NI NEMOGO»IH POTI;
V. KopaË: IVERI Z GRINTOVCEV;
M.Luπtrek: GORA JE MOJA MUZA;
F. MaleπiË: SPOMIN IN SPOMIN GORA;
I. Sivec: HUDOMU©NI LJUBLJANSKI HRIBOLAZEC: po 
evropskih gorah po poteh Janka Mlakarja;
C. Velkovrh: GORE IN SPOMINI OSTAJAJO: spomini s 
pohodov po slovenskih planinskih poteh in pri odpiranju 
razstav fotografij naravne in kulturne dediπËine.
Vodi: Ivanka UËakar

V novembru je ©tudentski klub Kamnik v sodelovanju z 
MatiËno knjiænico Kamnik pripravil naslednji potopisni 
predavanji: 
Kje: MatiËna knjiænica Kamnik
Kdaj: torek. 9. november, ob 19.30
Kdo: Tina GrËar in Matjaæ Pirnat
Kaj: MADAGASKAR

ú

MEDOB»INSKI MUZEJ KAMNIK
www.muzej-kamnik-on.net

sreda, 10. novembra, ob 18. uri
v salonu gradu Zaprice. 
Predavanje: Fosilna dediπËina Tunjiπkega griËevja. 
Predavala bosta dr. Jure Æalohar in Tomaæ Hitij. 
Vstop prost.

nedelja, 14. novembra, ob 20. uri
v salonu gradu Zaprice 
Jazzovski koncert: BRUNO CASTELLUCCI TRIO (Italija ∑ 
Belgija ∑ Slovenija)
Bruno Castellucci ∑ bobni, Benoit Vanderstraeten ∑ bas, 
Paolo Loveri - kitara , gost Jaka KopaË ∑ saksofoni (v sode-
lovanju z Druπtvom glasbenikov Slovenije)
Vstop prost. 

ú

DOM KULTURE KAMNIK
www.domkulture.org

»etrtek, 11. novembra, ob 16. uri
Mestno gledaliπËe Ljubljansko
GLEDALI©KA URA
ZakljuËena predstava za ©C Rudolfa Maistra
Sobota, 13. novembra, ob 19.00

Galerija Doma kulture Kamnik
OTVORITEV RAZSTAVE EROLA »OLAKOVI»A: ZAPIR-
ANJE ELIPSE
Organizator: Foto klub Kamnik
Vstop prost!

Sobota, 20. novembra 2010, ob 17. in 20. uri
SRE»ANJE KLAP
VeËer dalmatinske glasbe
Organizator: Klapa Mali grad Kamnik
Vstopnina: 20 eur

ú

BUDNARJEVA MUZEJSKA HI©A
www.domacija.com

Nedelja, 14. november, ob 14. uri
MARTINOVA NEDELJA, Okusi slovenskega podeæelja
MARTINOVO V POEZIJI, GLASBI IN DOMA»IH DOBROTAH.

RA»UNOVODSKE STORITVE
za druæbe, s.p. in druπtva

PRVI MESEC BREZPLA»NO
MIBOS d.o.o.
Zikova ul. 4, Kamnik

e-mail: mibos@volja.net
tel.: 01/831-45-15, 031/305-451

Fotografinja Andreja Peklaj ob svoji fotografiji Cerkniπkega jezera. Foto: 
Igor Modic

pestrosti beneπkih mask, tihe, 
a zgovorne govorice πumeËih 
gozdov, goreËih pokrajin ruja na 
krasu ali ljubeËe bliæine kaËjih 
pastirjev in metuljev. Naravo 
upodablja tako ËuteËe, da zasli-
πimo celo πepet listov v gozdu, 
Ëutimo skrivnostno megliËasto 
vzduπje, ki objema veje dreves, 
ali spev ptic. Z enako senzitiv-
nostjo se je pred leti v Ërno beli 
tehniki dotaknila bogate pokra-
jine Ëloveπke psihe z nekoliko 
æalostno tematiko bivanja sta-
rostnikov v domovih za starejπe 
obËane. V posebno veselje ji je 
razstavljati prav pri njih z æeljo, 
da bi ljudi, ki so iz razliËnih raz-
logov iztrgani iz narave, ponov-

klaj so resniËno tako mojstrske, 
da izraæajo tisto, kar se skriva za 
njimi,« poudarja prof. Slavec. 

Fotografinja ob tem poudarja, 
da ni dovolj sentimentalni od-
nos do lepot narave, aktivirati 
moramo osnovne postopke naπe 
osebne ekologije, kar pomeni 
nenehno pozornost, skrben, 
odgovoren in ljubeË odnos do 
vsega sobivajoËega. 

Dovolite si poleteti na krilih 
liriËne izpovedne senzibilnosti 
fotografske mojstrice Andreje 
Peklaj, ki bi ji za njen pogled 
na Æivljenje Jezera zavidale tudi 
ptice.

Besedilo:  
dr. PETRA DRA©KOVI» 
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Slovensko sreËanje
VeËina turistov si avtomobil iz-

posodi na Malti, meni pa je dolga 
voænja prek italijanskega πkornja 
in Sicilije pomenila izziv. Naj 
krajπa trajektna povezava z Mal-
to poteka iz letoviπkega mesteca 
Pozzalo na jugovzhodu Sicilije. 
Sodoben trajekt vozi veËkrat 
dnevno, za poldrugo uro dolgo 
pot pa je potrebno odπteti blizu 
sto evrov po osebi in πe pribliæno 
toliko za osebni avtomobil. K sre-
Ëi je povratna vozovnica le za ma-
lenkost draæja. Cene goriva so na 
Malti podobne kot v Sloveniji. Do 

Slikoviti malteπki balkoni nad ozkimi ulicami.

Obnovljeni del pristaniπËa v Valletti.

Z obzidjem je utrjena tudi okolica prestolnice.

ZnaËilni malteπki Ëolni so za ribiËe del vsakdana.

Azurno okno je ena najveËjih zanimivosti Goza.

Kakπno voænjo je vredno narediti z lokalnim avtobusom.

V Modro jamo se je mogoËe zapeljati s Ëolnom.

Z AVTOMOBILOM  
NA MALTO

Malta ni ravno pogost cilj slovenskih lastnikov jeklenih 
konjiËkov. NiË Ëudnega, saj leæi daleË na jugu Evrope, za po-
vrhu pa domaËini vozijo po levi. To je le ena izmed posledic 
dolgotrajne prisotnosti Velike Britanije, ki je gospodarila nad 
otoπko dræavo do osamosvojitve leta 1964. Malto sestavljata na-
seljena otoka Malta in manjπi Gozo ter πe nekaj otoËkov in Ëeri, 
ki skupaj merijo le 316 km2. Kljub temu pride lastni prevoz  
na otokih zelo prav. 

Pozzala nas loËi pribliæno 1500 
km italijanskih cest ter polurna 
trajektna voænja na Sicilijo.

Med vkrcavanjem me je pre-
senetila ©tajerka, ki se je z avto-
mobilom vraËala z otoka, kjer 
je veË mesecev delala v enem 
izmed hotelov. Na hitro mi je 
orisala æivljenje na osamljenih 
otoËkih in me pripravila na sre-
Ëanje s slabimi cestami. Imela je 
prav, saj otoπke ceste res niso v 
zavidljivem stanju. Okoli najgo-
steje naseljenega dela v bliæini 
prestolnice Vallette poteka πti-
ripasovnica, ki zagotavlja, da ne 

pride do popolnega prometnega 
infarkta. Drugod so ceste ozke, 
asfaltna prevleka pa je zaradi 
neπtetih popravil marsikje podo-
bna makadamu. Nekateri kratki 
odseki so presenetljivo zgledno 
urejeni, kar je veËinoma pridobi-
tev zadnjih let, odkar je Malta Ëla-
nica EU. Malto z Gozom povezuje 
redna trajektna povezava, voænja 
pa traja manj kot pol ure. V tednu 
dni je mogoËe lagodno prevoziti 
veËino otoπkih cest, kar pomeni 
dobrih 250 kilometrov.

Voænje po levi se je mogoËe 
hitro privaditi, tudi Ëe imaπ vo-
lan na ≈napaËni strani«. Malo 

teæ je  pa  se  je 
bilo sprijazniti z 
divjaπko razpol-
oæenimi doma-
Ëini ,  mnoæico 
kroænih kriæiπË 
in pomanjkljivi-
mi smerokazi. 
Semaforjev pre-
morejo le za vzo-
rec. OtoËani sko-
raj enako hitro 
πvigajo po veË- 
pasovnicah kot 
po ozkih eno-
smernih ulicah 
in voænja med 
n j imi  n i  prav 
prijetna. ©e huje 
pa je,  ko æeliπ 
poiskati parkir-
ni prostor. To je 
zahtevna naloga 
æe za domaËine, 
kaj πele za tujce! 
NiË Ëudnega, da 
je vedno bolj pri-
ljubljen sistem 

parkiriπË na robu prestolnice, s 
katerih za majhno plaËilo v sre-
diπËe mesta vozijo kombiji. 

Kljub majhnim razdaljam je 
na cestah presenetljivo malo 
kolesarjev in motoristov. ≈To 
je preprosto prenevarno!« se je 
razgovoril Victor, v enem izmed 
lokalov ob obali. ≈Ceste so pre-
ozke o kolesarskih stezah pa ne 
razmiπlja nihËe. Celo na odsekih, 
ki so jih zgradili zadnja leta, ni 
kolesarske steze! Marsikdo bi si 
morda omislil manjπi motor, Ëe 
bi imela vlada za tak, okolju pri-
jaznejπi naËin prevoza veË poslu-

ha. Toda registracija in cestnina 
za motocikel ni dosti cenejπa kot 
za avtomobil. NiË Ëudnega, da si 
druæina raje omisli dva manjπa 
avtomobila... Tudi zato, ker so 
avtobusne povezave precej slabe. 
©e posebno, Ëe ne æiviπ v bliæini 
pristaniπËa ali glavnega otoπkega 
mesta«.

ZapuπËina preteklosti
Prvo kar pade v oËi na Malti 

so razkoπne cerkve, palaËe in 

veliËastne utrdbe. Valletta leæi 
ob enem najboljπih naravnih 
pristaniπË v Sredozemlju. Tega 
so se dobro zavedali malteπki 
vitezi (pripadniki duhovniπke-
ga reda sv. Janeza), ki so otoπko 
prestolnico in okoliπka naselja 
med 16. in 18. stoletjem obdali 
z mogoËnim obzidjem. Malteπke 
viteze je z otoka pregnal Napole-
on, nanje pa πe vedno spominja 
osmerokraki malteπki kriæ, ki ga 
je mogoËe videti na mnogih stav-
bah, na repu letal domaËe letalske 
druæbe, od januarja pa je upodo-
bljen tudi na malteπkih kovancih 
za en evro. Precej sledi so na Mal-
ti pustili tudi Britanci. AngleπËina 
je poleg malteπËine drugi uradni 
jezik, zato se Britanci na otokih 
poËutijo kot doma. Pravzaprav 
πe bolje, saj so cene ugodnejπe, 
v restavracijah pa ni teæko dobiti 
priljubljenega angleπkega piva. 
Na Angleæe spominjajo tudi zna-
Ëilne rdeËe telefonske govoril-
nice, rdeËi poπtni nabiralniki in 
modre luËi nad policijskimi po-
stajami. Tradicionalne podobe, 
kakrπne so danes manj pogoste 
celo v sami Veliki Britaniji.

Najzanimivejπe mesto je pre-

stolnica Valletta. Velik del je na-
menjen peπcem, zato je spozna-
vanje najbolj znamenitih zgradb, 
vkljuËno s parlamentom ter nekaj 
muzeji in cerkvami, vedno prijet-
no. Zanimive podobe kaæejo pro-
Ëelja hiπ. Na njih se πopiri na sto-
tine majhnih lesenih balkonov, ki 
so znaËilni za malteπka mesta. Od-
dahniti si je mogoËe v πtevilnih 
gostilnah ali v parkih na mestnem 
obzidju. PrivlaËen je sprehod v 
pristaniπËe, kjer so pred leti ob-

novili stare skladiπËne prostore 
in jim vdahnili novo æivljenje v 
obliki πtevilnih lokalov. 

Podobno utrjeno je tudi pred-
mestje Floriana ter sosednji rti 
Vittoriosa, Senglea in Cospicua. 
Najlepπe in najudobnejπe si jih 
je mogoËe ogledati z morske gla-
dine. To ne predstavlja teæav, saj 
turistiËne ladje veËkrat dnevno 
obkroæijo vse najbolj zanimive 
predele v globokem zalivu. Ve-
Ëina jih zaËenja svojo plovbo v 
predelu Sliema. Hoteli, bari, tr-
govine in restavracije se od tega 
mestnega dela raztezajo vse do 
St Juliansa in Paceville, ki najbolj 
slovita po razgibanem noËnem 
æivljenju.

Komur ni dovolj zgodovinsko-
arhitekturnih znamenitosti Val-
lette in okoliπkih mest, se lahko 
odpravi πe v staro otoπko pre-
stolnico Mdina. Ime so ji nadeli 
Arabci, ki so nekoË gospodarili 
nad otokom. Mesto za visokim 
obrambnim obzidjem daje mno-
go mirnejπo podobo kot Valletta. 
Oæivi le s prihodom skupin turi-
stov, drugaËe pa v njem ne æivi 
veË veliko ljudi. VeËina jih biva v 
bliænjem mestu Rabat. Na nekate-
rih koncih otoka je mogoËe obËu-
dovati veËtisoËletno zgodovino, 
ohranjeno v obliki skrivnostnih 
templjev. Kamnite tvorbe so 
postavili pred veË kot 5500 leti, 
preden so zgradili slovite egip-
tovske piramide v Gizi. Templji 
so kljub πtevilnim prouËevanjem 
ostali skrivnostni - nihËe ne ve, 
kdo so bili graditelji in s kakπnim 
namenom so jih postavili. Naj-
bolje ohranjeni so Hagar Qim in 
Mnajdra na juæni obali Malte, ter 
Ggantija na Gozu.

Z muzejskim 
avtobusom naokoli

»e ne æelite okuπati posebnosti 
malteπkega prometa, je mogoËe 
po otokih brez veËjih teæav poto-
vati tudi z lokalnimi avtobusi. Le 
precej poËasneje gre vse skupaj, 
saj bolj odroËni predeli nima-
jo pogostih povezav. Voænja z 
avtobusom je poceni in zanimi-
va. Predvsem zaradi ohranjenih 
starih avtobusov, ki na malteπkih 
cestah vztrajajo æe veË desetle-

tij. Nekateri so 
pravcati muzeji 
na prostem! Po 
dolgih desetlet-
jih in sto tisoËih 
prevoæenih kilo-
metrih πe vedno 
p r e d s t a v l j a j o 
pomemben del 
javnega prevoza. 
Razlog za ohra-
nitev Ëastitljivih 
starin je neobi-
Ëajen sistem jav-
nega prevoza. 
Vanj  je  l ahko 
vkljuËen vsak, ki 
premore avto-
bus!  Obvezna 
je le predpisana 
kombinacija bar-
ve,  med seboj 
pa se æe na prvi 
pogled razliku-
jejo po πtevilnih 
drobnih kromiranih dodatkih, fi-
ligranskih poslikavah in napisih, s 
katerimi jim skuπajo lastniki doda-
ti osebno noto. Vse to je znaËilno 
tudi za nove, sodobne avtobuse, 
ki pa πe zdaleË ne vzbujajo toliko 
pozornosti kot muzejske starine 
na kolesih. Podobno zanimivi 
so tudi tradicionalni ribiπki Ëol-
ni, ki so s svojo pisano podobo 
eden najbolj hvaleænih ciljev foto-
grafskih navduπencev. NajveË jih 
je mogoËe videti v pristaniπkem 
mestecu Marsaxlokk.

Naravne atrakcije
VeËji del otokov je skalnatih, 

poraslih le s travo in grmiËevjem 
ter kakπnim borovcem. Drevesa 
je praviloma mogoËe obËudovati 
le v parkih in vrtovih. Tempera-
ture na apnenËastih planotah se 

poleti gibljejo okoli 40 stopinj 
Celzija, zato si domaËini obvezno 
privoπËijo daljπi opoldanski pre-
mor - siesto. Kljub vsemu najveËji 
vtis na obiskovalca naredi narava. 
VeËino otoπkih obal predstavljajo 
vratolomni klifi. Ponekod je mo-
æen dostop do kamnite obale, ki 
marsikje skriva Ëudovite poseb-
nosti. Najlepπi sta Modra jama na 
Malti in Azurno okno na Gozu. 
Slednji premore eno samo peπËe-
no plaæo Ramla bay in je tudi zato 
turistiËno manj obljuden, kar mu 
daje poseben Ëar. Na Malti je kar 
nekaj peπËenih obal, najbolj znani 
sta Mellieha bay in Golden bay, ki 
se, æal, ponaπata tudi s πtevilnimi 
hoteli in mnoæico turistov v vseh 
letnih Ëasih. Marsikaj zanimive-
ga se nahaja tudi na kamnitih 

obalah. ApnenËasta tla ponekod 
skrivajo zanimivo posebnost, fo-
silne ostanke nekakπnih ploπËatih 
jeækov. Na nekaterih planotah pa 
se je mogoËe Ëuditi πe bolj nena-
vadnim sledem - v kamen je vre-
zan nekakπen kolovoz, kot da bi 
tod na nekakπnih saneh, tovorili 
teæke predmete. Predvidevajo, 
da sega njihov nastanek veË kot 
pet tisoË let v preteklost, ko so 
na otoku postavljali skrivnostne 
kamnite templje.

Tradicionalne 
vrednote

Kljub na prvi pogled sodobni 
in odprti druæbi so na Malti trdno  
zakoreninjene tradicionalne 
vrednote. Nekatere tudi s pomoË- 
jo zakonov, med drugim sta pre-
povedana in sankcionirana abor-

tus in loËitev, kar pa ni zagotovilo 
za sreËo zakoncev, nezaæelene 
noseËnosti pa se mnoge æenske 
reπijo v italijanskih bolniπnicah. 
Tradicionalna vloga Malteæank 
je podobno kot v arabskem sve-
tu skrb za dom in druæino. NiË 
Ëudnega, da je deleæ zaposlenih 
æensk na Malti najniæji v Evropski 
skupnosti kljub vedno veËji izob-
raæenosti in vplivom sodobnega 
naËina æivljenja. Mnoga dekleta 
se zaposlijo po konËani srednji 
πoli. Toda obiËajno ostanejo v 
sluæbi le do rojstva prvega otroka. 
Potem ostanejo doma in se raje 
posveËajo druæini, moæ pa skrbi 
za zasluæek. Glede na dokaj nizke 
povpreËne plaËe tudi s pomoËjo 
honorarnih zaposlitev.

IGOR FABJAN
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Slowenischer Musikabend je 
pevce iz Kamnika napovedoval 
zapis na zelenem listiËu, prilep-
ljenem v vitrini pod andeπkim 
benediktinskim samostanom. 

9. oktobra smo pevci Cante-
musa in Odmeva vrnili obisk 
andeπkim pevskim tovariπem, s 
katerimi smo minulo poletje v 
Kamniku skupaj izvajali Orffo-
vo Carmino Burano. In kaj bi 
drugega ob taki priloænosti, kot 
da smo jim s pesmijo in besedo 
pripovedovali o svojem domu in 
domovini na sobotnem koncertu 
v delu samostana, ki so ga spre-
menili v dvorano. 

Lepo mnoæico posluπalcev (in 
pevcev) sta v uvodu pozdravili 
andeπka æupanja Anna Elisabeth 
Neppel in dr. Andreja Eræen, di-
rektorica Agencije za razvoj tu-
rizma in podjetniπtva v Kamniku, 
ki je predstavila Kamnik ter oba 
zbora. Nato se je lahno zasliπala 
Meglica, za njo Je pa davi slanc’a 
pala, æalostni toni Zvomlane dru-
melce, pa slovenski zvonovi iz Pa 
se sliπ’... 

Zapeli smo ljudske viæe z vseh 
koncev Slovenije, ki so jih za zbor 
priredili razliËni slovenski sklada-
telji. In na koncu doæiveli buËen 
aplavz stojeËe mnoæice. 

»lani druπtva ljubiteljev harmo-
nike iz GodiËa pri Kamniku so se 
odzvali povabilu ameriπkih Slo-
vencev in letoπnje poletje veselo 
poleteli Ëez luæo na πtirinajstdnev-
no gostovanje v ameriπko zvezno 
dræavo Ohio. 

Trije Ëlani druπtva imajo namreË 
v Clevelandu sorodnike, ki so po-
skrbeli za njihovo namestitev in 
organizacijo nastopov. DruπËina je 
bila velika, skupaj se jih je nabralo 

Komaj smo se vrnili iz Nem-
Ëije, kjer smo zdruæena kamniπka 
zbora MePZ Odmev in Cantemus 
nastopili na skupnem koncertu 

Slovenske viæe  
v Andechsu

Naj zapiπem πe nekaj besed o 
dogajanju ob pesmi in prepeva-
nju, kot je bilo veselo razpoloæe-
nje na avtobusu, obËudovanje po-
krajine v Avstriji in naprej vedno 
bolj proti severu. Pa ne, ker bi 
bila lepπa kot naπa domaËa, am-
pak zaradi skrbi zanjo. Menda ti 
v Avstriji po doloËenem obdobju 
dræava preprosto vzame tvoj kos 
zemlje, Ëe ga zanemarjaπ. 

V Andechs, ki leæi 40 km od 
Münchna v okroæju Starnberg, 
smo se pripeljali æe v temi. Ven-
dar nas je vseeno oËaral hotel, ob-
dan z gozdiËem in jezerom. Prav 
tako prijetna, topla, domaËna je 
bila notranjost hotela. In nasled-
nji dan vas Erling (del obËine 
Andechs) pod vznoæjem bene-
diktinskega samostana, po vsem 
svetu znanega po pivovarni in 
dobrem pivu. Po jedrnatem spre-
hodu skozi zgodovino teh krajev, 
tesno povezani z benediktinci ter 
grofi Andeπkimi, smo si ogledali 
πe kapelo, v kateri poËiva sklada-
telj Carl Orff, in cerkev, obnovlje-
no leta 1755 v slogu bavarskega 
rokokoja. V njej smo prisluhnili 
tudi organistu Antonu Ludwigu 
Pfellu in njegovemu izvajanju 
Bacha. VeliËastno za oko in uho.

Hvala Andechsu, æupanji Anni 

Elisabeth Neppel, dirigentu Anto-
nu Ludwigu Pfellu, s katerim se je 
naπa zgodba zaËela (in upamo, da 
ji ni videti konca), andeπkim pev-
cem, gospem, ki so pripravile pra-

vo baroËno gostijo po koncertu, 
obËini Kamnik za naklonjenost 
in podporo pri izvedbi celotne-
ga projekta, dr. Andreji Eræen, 
slovenskemu konzulu Marku 

Vrevcu, ki nas je priπel pozdravit 
iz Münchna ter obema dirigent-
kama ter pevcem. 

Z druæenjem zborov smo do-
kazali, da bi bilo slovenskemu 

pregovoru ≈V slogi je moË« treba 
dodati πe ≈Je veselje in so ælahtni 
sadovi«. Zato bomo koncert po-
novili tudi v Kamniku. 

A. J. 

kar 25, od tega 11 harmonikarjev, 
kitarist in baritonist. 

Zvoki harmonik so najprej od-
mevali na velikem pikniku pri go-
stitelju Mirku Kristancu, kjer se je 
zbralo veliko njegovih prijateljev in 
sorodnikov slovenskega rodu. Prav 
zanimivo je bilo, da so bliænji so-
sedje pridruæili takoj, ko so zasliπali 
naπo domaËo glasbo. ©e en dokaz, 
da harmonika, pravzaprav naπa 
domaËa slovenska glasba, zbliæuje 

ljudi. Veselilo, pelo in plesalo se je 
pozno v noË.

Godci iz GodiËa so veËkrat na-
stopili na slovenski Pristavi, kjer se 
vsak konec tedna druæijo Slovenci 
razliËnih generacij. NajveË gostu-
joËih ansamblov igra tam. Prostor, 
velik veË hektarov, ki so ga kupili 
slovenski izseljenci, je napolnila 
mnoæica ljudi. Poleg velikanskega 
prostora za piknik sta tam tudi ko-
paliπËe in velika pokrita dvorana. 

Druæenje z veË generacijami Slo-
vencev v Ameriki je bilo izjemno 
veselo in prijetno, spletla so se 
nova prijateljstva. Zanimivo, da 
tudi mlajπa generacija rada posluπa 
domaËo slovensko glasbo. 

Poleg nastopov so si ogledali veË 
znamenitosti in se sreËali z druæina-
mi. Ogledali so si mesto Cleveland 
in najveËji muzej slavnih glasbeni-
kov in skupin, kot so bili Michael 
Jackson, Beatles, Queen..., 25-metr-

ski kip Marije Guadalupe, posebno 
skupnost Amishe, ki izvira iz ©vice 
in zavraËa napredno æivljenje, na-
predne tehnologije in æivi v soæitju 
z naravo. Podali so se v Kanado na 
ogled Niagarskih slapov, kjer je bilo 
z eno besedo — preËudovito. 

Odzvali so se tudi povabilu slo-
venskega podjetnika Janeza Ho-
Ëevarja in zabavali veliko druæbo 
njegovih prijateljev slovenskega 
rodu do jutranjih ur. 

Kot so povedali, je bilo πe pose-
bej nepozabno v Pensilvaniji, kjer 
so nastopili na najveËjem priredit-
venem prostoru ameriπkih Sloven-
cev, zdruæenih v slovensko narodno 

podporno jednoto ( S.N.P.J.). Tam 
se vsako leto po prazniku neod-
visnosti, 4. juliju, zbere okoli 5000 
Slovencev iz razliËnih delov Ameri-
ke. Zabava je res velika, saj se na-
enkrat igra kar na petih odrih. Naπi 
glasbeniki so zelo navduπili zbrane, 
ki tako velikega orkestra harmonik 
iz Slovenije πe niso doæiveli. 

S sveto maπo in zahvalo vsem, 
ki so omogoËili gostovanje, so se 
poslovili. ≈Ostaja pa upanje, da 
πe kdaj obiπËemo to deæelo in z 
glasbo razveselimo ljudi, ki so nas 
tako dobrosrËno sprejeli,« pravijo 
godiπki harmonikarji.

SA©A MEJA»

Druπtvo ljubiteljev harmonike iz GodiËa Ëez luæo

Zvok harmonike razveseljeval ameriπke Slovence

Odmev ponovno odmeval v Plznu na »eπkem Kot se za gostovanja v tujini 
spodobi, smo se æeleli predstaviti 
z domaËo slovensko pesmijo in v 
ta namen za nastop izbrali nasled-
nje pesmi: Omnes gentes (Ambroæ 
»opi), San se πetao (prir. Ambroæ 
»opi, ljudska iz Gor. Bistrice), Vi-
soki rej (koroπki narodni plesi, v 
prir. Lojzeta LebiËa) in ©e roæ’ce 
so æalovale (koroπka narodna) v 
priredbi Vasilija Mirka.

Æirija je ocenila, da zbor Odmev 
odlikuje lep, poln zvok s πirokim 
dinamiËnim spektrom, zlitost 
glasov in intonanËna Ëistost. Nav-
duπeni so bili tudi nad mladostjo 
zbora. Zelo je bil pohvaljen moπki 
del zbora, predvsem basi, in raz-
nolik izbor programa slovenskih 
skladateljev. Za ponovno izvedbo 
na zakljuËnem koncertu je æirija 
izbrala pesmi Visoki rej in ©e 
roæ’ce so æalovale.

ZakljuËni koncert, na katerem 
so se zbori predstavili s strani æiri-
je izbranimi pesmimi, se je nada-
ljeval z nastopom Canticoruma, 
ki nas je dvignil na noge s svojo 
razliËico izvedbe pesmi Africa 
(Slovencem bolj znana v izvedbi 
Perpetuum Jazzile). ©e vedno pa 
nam v uπesih odmeva skupna za-
kljuËna pesem You raise me up v 
priredbi zborovodkinje Cantico-
ruma Stázke ©ourové. 

Da se je Canticorum potrudil 
za svoj prijateljski zbor iz Slove-
nije, dokazuje tudi dejstvo, da so 
se nauËili kar nekaj slovenskih 
pesmi, na Plzenskem radiu pa so 
ob koncu intervjuja o festivalu za-
vrteli pesem z naπe zgoπËenke.

Na zabavi smo obudili spomine 
izpred πtirih let in ponovno sku-
paj zapeli slovensko Je pa davi 
slanca pala (slovenska narodna) 
in ProË bychom (Ëeπka iz ope-
re Prodana nevesta). Vzduπje je 
bilo prijateljsko, nostalgiËno in 
prav gotovo je vsak izmed pev-
cev pomislil, kako lepo je imeti 
prijatelje v tujini, ki se s tako 
zavzetostjo potrudijo za organi-
zacijo festivala, nas gostoljubno 
sprejmejo medse in se hkrati πe 
nauËijo slovenskih pesmi z zelo 
lepo izgovorjavo slovenπËine. 

Polni lepih spominov na spre-
hode po srednjeveπkem mestu 
in na prijateljske vezi, ki smo 
jih spletli med gostovanjem, si 
æelimo, da bi prijateljstvo s Can-
ticorumom gojili πe vrsto let. 
Zelo bomo veseli vaπega obis-
ka spletne strani naπega zbora 
http://sites.google.com/site/od-
mevkamnik/.

SLAVI PODBEL©EK  
IN ALE© SEDU©AK

v Andechsu, æe nas je Ëakala 
nova pevska izkuπnja in dogo-
divπËina. Konec oktobra smo 
se Ëlani MePZ Odmev na Ëelu 

z zborovodkinjo Anico Smrtnik 
odzvali povabilu dolgoletnega 
prijateljskega zbora Canticorum 
iz Plzna na »eπkem, ki je v do-

maËem mestu organiziral festival 
≈Plzenske Notovani«, na katerem 
je sodelovalo osem zborov — po-
leg πestih Ëeπkih zborov πe kam-

niπki Odmev in 
nemπki zbor iz 
Straubinga.

To ni bilo prvo 
sodelovanje  z 
zborom Cantico-
rum. Pred petimi 
leti smo jih gosti-
li na naπem kon-
certu ob 25. ob-
letnici delovanja, 
æe naslednje leto 
pa smo se odzva-
li njihovemu po-
vabilu in poleg 
samosto jnega 
koncerta skupaj 
z  nj imi  zapeli 
nekaj Ëeπkih in 
nekaj slovenskih 
narodnih pesmi.

Tudi tokrat so 
nas pevke in pev-
ci Canticoruma 
navduπili s svojo 
gostoljubnostjo 
in dobro organi-
zacijo festivala. 
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Zgodba se je priËela leta 2008, ko 
se je Jure prviË preizkusil na tekmi 
≈24 ur Sv. Primoæa«, kjer je spoznal 
sotekmovalko Simono Trobec, ki 
se je pripravljala na tek okoli Mont 
Blanca. Pogoj za udeleæbo na tekmi 
so 4 toËke s posameznih tekem. V 
Sloveniji je moæno zbrati le 2 toËki, 
zato se je Jure udeleæil tekme ≈UËka 
Mountain trek 2009« na Hrvaπkem 
in pridobil dve toËki. Zaradi sluæ- 
benih obveznosti pa se ni mogel 
udeleæiti tekme v Sloveniji, zato je 
moral organizatorjem posredovati 
rezultate tekem, daljπih od mara-
tona (42 km). Jure jim je poslal 
rezultate tekem Grintovci extrem, 
24 ur Sv. Primoæa, 12 ur ©enturπke 
gore in 12 ur KaliπËa, ki pa ne pri-
naπajo toËk za udeleæbo na UTMB. 
Kljub vsemu so organizatorji ugo-
tovili, da je Jure pravi ekstremist in 
≈ultraπ«, zato so mu predlagali, naj 
na prijavnico vpiπe, da se je tekme 
UTMB udeleæil æe leto prej. To mu 
je pomagalo, da je bil tja tudi urad-
no sprejet.

Na tekmo se je bilo potrebno 
prijaviti æe decembra lani, ko se je 
Jure zaËel na izziv psihiËno in fizi-
Ëno pripravljati. Obiskoval je raz-
ne ≈ekstremne« tekme in treniral v 
vseh mogoËih razmerah. Æe pozimi 
je opravil nekaj daljπih podvigov, 
kasneje pa mu zaradi drugih obvez-
nosti Ëas ni dopuπËal daljπih trenin-
gov. ZaËel je razmiπljati, da se tekme 
sploh ne bi udeleæil, vendar smo ga 
prijatelji podpirali in ga spodbujali. 
Podporo je dobil tudi v Klubu gor-
skih tekaËev Papeæ, ki ga finanËno 
podpira, æe nekaj let pa ga opremlja 

Tekaπka preizkuπnja okoli 
mogoËnega Mont Blanca 

Matjaæ iz Koala sport Bled. Nekaj 
dni pred odhodom je Jure ostal 
brez spremljevalne ekipe, zato sva 
priskoËila na pomoË midva in mu 
pomagala pri odpravi. V sredo, 25. 
avgusta, se je ekipa ≈Cveto power-
team« ob enih zjutraj odpravila na 
pot. V mesto Chamonix smo pri-
speli okrog desete ure dopoldan. 
Ko smo postavili πotore v kampu 
≈Chemin du Cry« Œ nahaja se v bli-
æini mesta in ima prelep razgled 
na Mont Blanc, smo se odpravili 
na ogled mesta in poiskali prijavni 
prostor za tekmovalce. V mestu je 
vladalo pravo πportno vzduπje. Pov-
sod izobeπeni plakati, zastave, prijaz-
ni in ustreæljivi ljudje. Pritegnile so 
nas πtevilne πportne trgovine, pika 
na i je bil trg, kjer so na stojnicah 
predstavljali πportno opremo. Pol-
ni novih idej in informacij smo se z 
mislimi na tekmo odpravili iz sonË-
nega Chamonixa proti kampu.

V Ëetrtek zjutraj smo pripravili 
nahrbtnik, v katerem mora biti 
vsa obvezna oprema, ki jo ob pri-
javi oziroma dvigu startne πtevilke 
organizatorji pregledajo. Nahrbtnik 
mora vsebovati dve Ëelni svetilki z 
rezervnimi baterijami, vetrovko, 
piπËalko, 1,5 l pijaËe v CamelBak-u, 
astronavtsko folijo, prvo pomoË, 
mobilni telefon s polno baterijo, 
energijski gel in kozarec za pijaËo. 

KonËno smo doËakali dan tek-
me, a vreme ni bilo preveË obetav-
no. Jure je ob prijavi dobil tudi ve-
Ëjo vreËo za dodatno opremo, ki ga 
je nato Ëakala v Courmayeurju. Dve 
uri pred startom smo se odpravili 
v mestno telovadnico, kjer smo od-

bliæno sedem minut po startu tudi 
jaz zaËnem teËi, saj je mnoæica pre-
velika, da bi se lahko zvrstili vsi na-
enkrat. ZaËelo je deæevati, zato smo 
si nadeli pelerine. Probleme imam z 
nezloæljivimi palicami. Zadaj na na-
hrbtniku so mi namreË zaËele lesti 
dol. Skuπam ujeti pravi ritem, ven-
dar se spomnim Tomaæevih besed, 
naj ne hitim na zaËetku. Prav tako so 
mi v glavi odzvanjale besede prijate-
lja Ivana ©avsa, naj zaËnem poËasi, 
saj bodo zame odloËilni vzponi. Po 
osmih kilometrih priteËemo do prve 
okrepËevalnice v Les Houches-u,  
kjer spijem samo kozarec vode in 
teËem naprej. KonËno prvi klanec. 
S palicami, ki jih sedaj ves Ëas dr- 
æim v rokah, se odliËno poganjam 
in sem tako precej hitrejπi od osta-
lih tekmecev. Prehitevam le tam, 
kjer je dovolj prostora, saj noËem 
po nepotrebnem troπiti moËi. Ne-
kje ob poti imajo suho sadje, kjer ga 
tekmovalci zajamemo kar z roko iz 
posode. Klanec me tako prevzame, 
da bi πel kar ≈na polno naprej«, ven-
dar vem, da moram poËasi, tekma se 
je πele dobro zaËela. Deæ, ki je vmes 
æe prenehal, zdaj spet zaËne padati. 
Vzpenjamo se na Le Delevret. Oko-
lica se mi zdi znana. Spomnim se, 
da sem tu æe bil leta 2007 in 2008, 
ko smo πli na Mont Blanc. Danes pa 
sem tu z namenom, da grem okoli 
njega. ©e vedno deæuje in ker se je 
zaËelo mraËiti, priægem naglavno 
svetilko. Sledi ubijalski spust. Le 
redki tekmovalci teËejo, saj je pot 
travnata in mokra, po sredini pa 
blatna. Na zaËetku sem previden, 
saj πe ne vem, kako se bodo v mo-
krem obnesle nove superge. ZaËel 
sem teËi, saj sem ugotovil, da so od-
liËne. Uporabil sem tehniko, ki sem 
se jo nauËil od ≈starih maËkov« na 
zimski ligi na KaliπËe. Prehitevam 
sotekmovalce. Ta tehnika deluje le 
na najbolj strmih spustih, zato me 
zaËnejo tekaËi poËasi prehitevati. 
Zagledam luËi in po nekaj serpen-
tinah smo æe v mestu Saint Gervais, 
kjer je okrepËevalnica pod velikim 
πotorom. Hitro spijem juho in æe 
sem pripravljen za odhod, vendar 
opazim, da se nikomur nikamor ne 
mudi. Zdi se mi Ëudno, da nihËe od 
teh, ki so se ustavili v okrepËeval-
nici, ne nadaljuje poti. Neko dekle 
sem povpraπal, kaj se dogaja. Izvedel 
sem, da je tekma prekinjena zaradi 
slabega vremena. Veliko tekaËev 
je popolnoma zbeganih. PokliËem 
Tomaæa, ki s Sandro nestrpno Ëaka 
novice. Povem jima, da je tekme ko-
nec. PokliËem πe domaËe, ki budno 
spremljajo dogajanje preko spleta. 
Vmes zaËne πe moËneje deæevati. 
Grem Ëez cesto v dvorano, kjer se 
preobleËem v suha oblaËila. KonË-
no sporoËijo po zvoËniku, da zaradi 
moËnega deæevja v Italiji, naraπËa-
nja hudournikov in ostalih voda ter 
sneæenja na prelazih preko 2500 
m organizatorji prekinjajo tekmo. 
Organizirali so prevoz nazaj do Cha-
monixa. V kamp prispem ob enajsti 
uri zveËer, kjer Tomaæ in Sandra πe 
bedita in me Ëakata. Na kratko jima 
povem, kaj se je zgodilo in kako je 
potekalo preteËenih 21 km.«

Ponovno na start Œ 
tokrat 98 km 

Ob sedmih zjutraj zasliπimo klice 
naπih sosedov ©pancev, ki povesta, 
da se tekma nadaljuje. Organiza-
torji so se odloËili prepeljati 1200 
tekmovalcev iz Chamonixa Ëez tu-
nel do novega starta v mestu Cou- 
rmayeur in start UTMB zdruæiti s 
startom TDS . 

V istem obdobju namreË poteka-
jo πtiri razliËne tekme: najbolj zna-
na UTMB (Ultra-Trail du Mont-
Blanc) Œ dolæina proge: 166 km, 
vm: 9500, limit: 46 ur; CCC (Cour-
mayeur Champex Chamonix) 
Œ dolæina proge: 98 km, vm: 5600, 
limit: 26 ur; TDS (Sur les Traces 
des Ducs de Savoie) Œ dolæina 
proge: 111km, vm: 7000, limit: 32 
ur in najdaljπa hiperultra timska 
varianta PTL (La Petite Trotte à 
Léon) Œ dolæina proge: 240 km, 
vm: 18 000, limit: 110 ur. 

Jure se takole spominja drugega 
starta: ≈S sendviËem v roki teËem 
za ©pancema na avtobus, ki nas 
bo prepeljal na drugo stran tunela 
pod Mont Blancom v mesto Cour-
mayeur. Tam bo start nove tekme, 
proga pa bo dolga 98 km. Startali 
bomo tekaËi, ki smo bili prijavljeni 
na progi UTMB in pa TDS (111 km). 
Na avtobusu sem πe napol spal, tisti 
kos kruha s paπteto pa sem preæve-
koval πe na startu. Pred zaËetkom 

spijem Redbull in izotoniËno pija-
Ëo. Malo sem æe priπel k sebi. GneËa 
je nepopisna, tekmovalcev se je na-
bralo æe okoli 1000. Tokrat stojim 
nekje na sredini. Ko 15 minut pred 
zaËetkom zasliπim pesem ≈The eye 
of the tiger«, se zaËnem koncentri-
rati na tekmo. Zaprem oËi in v glavi 
si zopet ustvarim tisto, kar se mi je 
vËeraj po tekmi sesulo. ZaËni poËa-
si! Start. Kmalu zaËnemo teËi. Tek je 
poËasen, v gneËi se skoraj ne da pre-
hitevati, pa saj tudi noËem! Napo-
sled je konec asfalta, sledi πe nekaj 
makadamske poti, kmalu pa odcep 
na ozko planinsko pot. Tempo hoje 
me utruja, saj je Ëisto prepoËasen. 
Na serpentinah in πirπih delih pre-
hitevam, a le toliko, kolikor dopu-
πËajo. Ne zaletavam se in ne troπim 
energije po nepotrebnem. PoËasi se 
dvigamo. Sledi dolga preËnica, kjer 
se lepo vidi dolga kolona tekaËev. 
Vmes pada deæ in sije sonce, v do-
lini pa se lepo vidi mavrica. Iz so-
sednjih poboËij padajo slapovi, ki 
vodo dobijo iz mogoËnih ledenikov. 
Narava je tu res Ëudovita. ZaËne de-
æevati. Sledi πe nekaj serpentin, kjer 
prehitim tekaËe. Pridemo do okrep- 

dvajset. Ko æe mislim, da bomo na 
vrhu, se okoli ovinka pokaæe nova 
vzpetina, za spoznanje manj strma. 
Tu prehitim πe tri. Ko le prispem do 
vrha, priËakujem, da bo sledil spust. 
Pa ni tako. Pot vodi malo gor in nato 
spet dol. Za utrujenega Ëloveka kar 
zahteven teren, saj je pot skalnata, 
vmes teËe voda. KonËno pridem 
do πotora, kjer spijem kokakolo. 
Tam mi povedo, da je do naslednje 
okrepËevalnice pribliæno 20 minut. 
Teh nekaj minut se mi neskonËno 
vleËe. Od okrepËevalnice je nato 
πe okoli 7 km do cilja. Spijem nekaj 
vode in pojem Ëokoladico. Ko ho-
Ëem nadaljevati, mi oskrbnik okre-
pËevalnice predlaga, naj raje malo 
sedem in si odpoËijem. OËitno ni-
sem izgledal sposoben nadaljevati 
pot. Nasmehnem se mu in odidem 
naprej. Malo naprej se res usedem, 
snamem nahrbtnik, vzamem nekaj 
gela in spijem napitek Che guarana. 
Precej sem sesut. Prehiti me kar ne-
kaj tekmovalcev. Odhitim za njimi. 
Sledi spust po smuËiπËu. Nato se 
pot v serpentinah spuπËa v mesto, 
kjer konËno zagledam luËi. Chamo-
nix! TeËem naprej, svetilka æe slabo 

Jure Grmπek — Cveto s Kriæa pri Komendi se je v petek, 27. av-
gusta, ob 18.30 uri iz Chamonixa podal na vzdræljivostno tekaπko 
preizkuπnjo okoli najviπje gore Evrope, mogoËnega Mont Blanca 
(4.807 m), imenovano UTMB (Ultra-Trail du Mont-Blanc) z dol- 
æino 166 km in 9.500 metri viπinske razlike. Tekma je bila zaradi 
slabega vremena skrajπana na 98 km s 5.500 viπinskimi metri, ki 
jih je Jure uspeπno premagal s Ëasom 14:54:05 ter zasedel odli-
Ëno 113. mesto med 1253 tekmovalci. Tekme so se udeleæili trije 
Slovenci, vendar je le Juretu uspelo priti do cilja. Zmagovalec 
Britanec Jez Bragg je s progo opravil v Ëasu 10:30:37.

dali vreËo. Kljub temu, da je bilo na 
kupu veË kot 6000 vreË, je bilo vse 
tako dobro oznaËeno, da nas za nje-
govo opremo ni skrbelo. Nato smo 
se odpravili na start. Segla sva mu v 
roko, mu zaæelela sreËo in odπla na 
obrobje starta. Po mestu je odme-
vala pesem ≈Conquest of paradise«. 
Tekma se je zaËela, midva pa sva 
ves Ëas napeto spremljala Juretov 
Ëas in ga spodbujala.

KonËno na startu 
prestiæne ultra tekme

Jure o svojem velikem trenutku 
æivo pripoveduje: ≈Pet minut do 
starta! S Tomaæem in Sandro se 
poslovimo, si stisnemo roke in ob-
jamemo. Zaæelita mi sreËo, Tomaæ 
pa mi πe reËe: ≈Tastar, po pamet«. 
Ostanem sam med mnoæico ljudi. 
Tekmovalcev nas je okoli 2300. Iz 
zvoËnikov se zasliπi pesem Con-
quest of paradise. Oblije me kurja 
pot. »as se odπteva. »e sem bil pred 
petimi minutami πe popolnoma 
sproπËen, postajam sedaj nervozen. 
To je prestiæna ultra tekma, po kate-
ri sem hrepenel tri leta, in sedaj sem 
tu na startu. ©e trideset sekund... Pi-
πtola poËi. Stojim v zadnjem delu 
ogromne mase tekmovalcev. Pri-

V tednu od 20. do 28. novembra 2010 bo po-
tekal Evropski teden zmanjπevanja odpadkov. 
Namen Evropskega tedna zmanjπevanja odpadkov 
je v prvi vrsti osveπËati prebivalstvo o uËinkovitih 
ravnanjih za prepreËevanje nastajanja odpad-
kov. V letu 2009 je vsak prebivalec Slovenije v 
povpreËju proizvedel 449 kg komunalnih od-
padkov, oziroma 1,23 kg na dan. »e hoËemo 
naπe bivanjsko okolje ohraniti Ëisto in primerno za 
æivljenje tudi za prihodnje rodove, bomo morali 
radikalno spremeniti predvsem naπe potroπniπke 
navade. Prizadevati si moramo za tako imenovano 
≈ZELENO POTRO©NI©TVO«. 

Zeleni potroπnik je lahko vsak, ki verjame, da 
morajo podjetja nase prevzeti odgovornost za 
varovanje okolja in ki se iz istega razloga izogiba 
izdelkom tistih podjetij, ki: 

• ogroæajo sploπno zdravje ljudi, 
• skozi proizvodnjo in uporabo 

πkodujejo okolju, 
• so energijsko potratni, 
• povzroËajo nepotrebne odpadke, 
• ogroæajo doloËene rastlinske in æival-

ske vrste, 
• so kruti do æivali ali pa 
• negativno vplivajo na veËje druæbene 

sisteme. 

Zeleni potroπnik tako ni obËutljiv samo na okoljske 
probleme, ampak tudi na druæbeno odgovorno 
potroπnjo. V Sloveniji v zadnjih letih vedno veË loËu-
jemo odpadke ter pridno varËujemo z elektriËno 
energijo, manj pa kupujemo energetsko uËinkov-
ite elektronske proizvode in razgradljive zelene 
izdelke. KoliËine nastalih odpadkov naraπËajo iz 
leta v leto, zato bomo morali poleg doslednega 
loËevanja odpadkov veliko narediti tudi na po-
droËju prepreËevanja nastajanja odpadkov.

Najbolj osnovna ravnanja, s katerimi lahko pri-
pomoremo k zmanjπanju koliËine odpadkov, so:

1) za nakupovanje uporabljamo vreËke za 
ponovno uporabo ali cekar, 

2) pijemo vodo iz pipe in tako pripomoremo k 
zmanjπanju koliËine plastiËnih steklenic, 
3) uporabljamo varËne æarnice namesto navad-
nih, 
4) kupujemo sveæa æivila v razsutem stanju brez 
embalaæe ali tista, katerih embalaæa se lahko re-
ciklira (bodimo pozorni na evropsko ali nacional-
no priznane ekoloπke oznake - zelena pika, oznaka 
smetnjaka, mobiusova zanka, ipd ...), 
5) koliËino kupljenih æivil prilagodimo stvarnim 
potrebam, 
6) æivila v hladilniku, katerim bo kmalu potekel 
rok trajanja, postavimo v prednje dele hladilnika 
in prepreËimo, da bi romala v kanto za meπane 
komunalne odpadke, 
7) dajemo prednost elektronski komunikaciji pred 
poπiljanjem faksa ali navadne poπte, 
8) obojestransko tiskamo dokumente in æe up-
orabljen papir ponovno uporabimo za izdelavo 
osnutkov, 
9) pri nakupu dajemo prednost izdelkom za 
veËkratno uporabo,
10) Ëe je mogoËe okvarjen izdelek popravimo 
ali damo v popravilo (elektronske in elektriËne 
naprave, igraËe, kolesa, ipd ...), 
11) odveËna oblaËila podarimo sorodnikom, pri-
jateljem ali dobrodelnim organizacijam, 
12) bliænje obdarujemo z nematerialnimi darili 
in jim omogoËimo zabavo brez odpadkov (vs-
topnice za razne prireditve), 
13) v prazniËnih Ëasih ne nasedamo marketinπkim 
zankam in kupujemo stvari, ki jih dejansko ne 
potrebujemo, 
14) na poπtni nabiralnik nalepimo nalepko proti 
prejemanju reklamnih letakov, broπur, katalogov 
in πe bi lahko naπtevali ...

Bodite torej pozorni na æivljenjski cikel posa-
meznega izdelka, raje 2-krat premislite preden se 
odloËite, da ga boste odvrgli! Pridruæite se nam 
in v Evropskem tednu zmanjπevanja odpadkov 
postanite odgovorni ≈ZELENI POTRO©NIKI«.

Publicus, d.o.o., Ljubljana

OdliËna ekipa ≈Cveto power-team« v zasedbi: Jure Grmπek — Cveto, 
Sanda Preπeren in Tomaæ Cukjati.
Ëevalnice, kjer spijem nekaj koka-
kole, juho in odbrzim naprej proti 
prelazu na viπini 2000 m. Megla 
postane tako gosta, da pred seboj 
vidim manj kot pet metrov. ©e ved-
no se dvigamo na prelaz. Prehitim 
πe nekaj tekaËev, naposled pa se mi 
zazdi, da sem popolnoma sam. Od-
leæe mi, ko vidim zastavico. Postaja 
vse bolj mrzlo. Zebe me v prste na 
rokah. »eprav imam v nahrbtniku 
rokavice, se mi zdi πkoda Ëasa, da 
bi jih vzel ven. Hitim naprej na vrh 
prelaza. Sledi spust. Pot je zelo blat-
na, uspe mi ujeti ritem in prehitim 
πe nekaj tekaËev. Nato ravnina in ra-
hel vzpon. Po treh spustih me zaËne 
boleti koleno, zato ga povijem. Na 
vsakem vzponu ogromno pridobim. 

Med tekom opazujem naravo, ki je 
res fascinantna. Zaradi oblaËnosti 
vidim samo del slapu. Nekje med 
Issertom in Champex-Lec je bilo 
v gozdu izrezljanih polno lesenih 
skulptur. Ko se zopet dvignem na 
enega izmed mnogih prelazov, se 
po nekaj minutah stemni, tako da 
priægem Ëelno svetilko. Po dolgem 
spustu in v trdi temi priteËem v 
mesto Vallorcine. Tam si vzamem 
nekaj Ëasa za okrepËilo, nato od-
hitim v noË. Pred seboj ne vidim 
nikogar. Pot poteka ob æeleznici in 
se rahlo dviga. Ne teËem, temveË 
hodim zelo hitro in si pri tem po-
magam s palicami. Ko pridem za 
ovinek, mi pogled uide na nasprot- 
ni breg, kjer so v vijugasti koloni 
vidne luËke. Tako visoko moramo 
πe? PreËkam cesto, kjer so redarji. 
Z enakim tempom zagrizem v strm 
breg. Tekmovalce dohitevam, kot 
da bi stali pri miru. Prehitim jih vsaj 

Po skoraj 100 preteËenih kilometrih Cveto πprinta  
v cilj, kot da bi tekel na 100 metrov... 

sveti, pa πe megla se je spustila. Za-
menjam svetilko in teËem naprej. 
Telo ni veË tako utrujeno, Ëutim, da 
ne bo veË trajalo dolgo. Kmalu izza 
ovinka zasliπim: ≈Cvetooo!« Bila je 
Sandra, ki mi je πla naproti. Oglasim 
se, prav vesel sem je. Skupaj teËe-
va proti cilju. Sandra mi narekuje 
tempo, ki je kar soliden, glede na 
kilometre, ki jih imam za seboj. Pre-
hitiva tri tekmovalce. Kar naenkrat 
sva v mestu. PoveËujeva tempo. 
Malo me πe usmerja. Nekje na poti 
naju priËaka Tomaæ. Pred seboj za-
gledam tekaËa. V glavo mi πine ide-
ja, da bi ga prehitel. Opazim, da ima 
dober tempo. Pospeπujem. ZaËnem 
πprintati. Tekmovalec se malo usta-
vi in da kolegu roko, ko opazi, da 

πprintam za njim. 
A  p r e d e n  z a -
Ëne teËi, sem æe 
mimo njega in 
ob enih zjutraj 
in 11 minut pri-
teËem skozi cilj, 
kot da bi tekel na 
100 metrov in ne 
na skoraj 100 km. 
Na cilju me dræi-
jo pod pazduho, 
snamejo Ëip iz 
roke in startne 
πtevilke ter dajo 
brezrokavnik kot 
nagrado vsako-
mur, ki pride na 
cilj. Pospremijo 
me do okrepËe-

valnice, kjer si vzamem nekaj kruha, 
sira in salame ter seveda tudi zaslu-
æeno pivo. NiË mi ne tekne. KoπËka 
kruha ne pojem do konca, tudi piva 
ne morem spiti. Nekaj Ëasa πe sedi-
mo tam, potem pa gre Sandra po-
gledat, katero mesto sem dosegel. 
Sandra izgovori 113. Fenomenalno! 
Kar ne moremo verjeti. Objamemo 
se, vsi smo zmagali. Spomini in ve-
selje pa so priπli za mano πele v na-
slednjih dneh.«

Tekmovalci takih izzivov se za-
vedajo, da tekme prinaπajo tudi 
negativne strani, kot so utrujenost, 
premraæenost, lakoto, nevarnost 
poπkodb, padcev itd. Veliko πport-
nikov pa æe pred ciljem obupa. Stati-
stika pravi, da tekmo konËa le 52 % 
udeleæencev. Juretu je to uspelo in 
æe snuje naËrte, kako bo naslednje 
leto pretekel vseh 166 kilometrov.

TOMAÆ CUKJATI, SANDRA 
PRE©EREN in JURE GRM©EK



115. november 2010NAŠA DRUŠTVA - OD TU IN TAM
Jesenski izlet druπtva UTRIP iz Motnika

Bogatejπi za nova spoznanja o naπi lepi Sloveniji
V organizaciji Podeæelskega druπtva ≈Utrip« - Pod lipo doma-

Ëo iz Motnika se je v soboto, 16. oktobra, prijetna druæba od-
pravila na lep izlet proti Idrijsko-Cerkljanski regiji. Naπ vodiË 
Miha nam je kot odliËen poznavalec tega podroËja natresel ne-
verjetno veliko zanimivih podatkov in nas s pomoËjo dobrega 
πoferja lepo vodil skozi opisane kraje.

ljena po hudi ujmi septembra 
2007, ko je deroËa voda razde-
jala kanjon ter odnesla glavnino 
barak in razstavljene originalne 
opreme. Kot smo lahko razbrali 
iz opisov dogajanja med vojno v 
zdaj æe obnovljenih barakah, se 
je tu za pomoË ranjencem izka-
zovala neizmerna srËnost in po-
ærtvovalnost tako soborcev, ki so 
ranjence prenaπali v nemogoËih 
razmerah po vodi in skalah do 
skritih in bornih barak, kot tudi 
zdravnikov in spremljajoËega 
osebja.

Sledila je pot do Idrije, kjer so 

nam v Gostilni Kos postregli s tra-
dicionalnimi idrijskimi ælikrofi in 
solato. Nato smo si pod strokov-
nim vodstvom ogledali Ëipkarsko 
πolo in Ëudovite Ëipkarske izdel-
ke predvsem mladih, ki to πolo 
obiskujejo. Ogledali smo si tudi 
dvoriπËe idrijskega gradu, ki je 
zanimivo poslikano z znamenito 
cinober barvo. Rudnik æivega sre-
bra v Idriji ne deluje veË, zdaj je 
opremljen kot muzej in sluæi v tu-
ristiËne namene. VeËina je odπla 
tudi v znameniti Antonijev rov, 
kjer so po ogledu video predsta-
vitve rudnika vodiËi predstavili 

celotno zgodovino rudarjenja v 
tem rudniku.

Na poti proti domu smo se 
ustavili πe na domaËi kmetiji pod 
Joπtom pri Kranju, kjer smo ime-
li odliËno pozno kosilo in veselo 
pokuπali dobrote iz kmeËke ku-
hinje.

V Motnik smo se vrnili v ve-
Ëernih urah ob prepevanju slo-
venskih narodnih pesmi veseli 
in bogatejπi za nova spoznanja o 
naπi lepi deæeli Sloveniji.

Tekst in foto:  
MARINA DROLC

V nedeljo, 17. oktobra, je v obnovljeni æupnijski cerkvi sv. Neæe na 
Selih pri Kamniku, ki v letu 2010-2011 slavi svojo 150-letnico, potekalo 
sreËanje cerkvenih pevskih zborov kamniπke dekanije.

SreËanja se je udeleæilo osem zborov: Meπani cerkveni pevski zbor 
Mekinje (zborovodkinja Marjeta »imæar), Meπani cerkveni pevski zbor 
Æupnije Sela (zborovodja Andrej Kotnik), Zbor sv. Jakoba - FranËiπkani 
Kamnik (zborovodja Janez KlobËar), Meπani cerkveni zbor sv. Urha 
— æupnija Vranja PeË (zborovodja Aleπ Seduπak), Cerkveni meπani pev-
ski zbor France GaËnik — Stranje (zborovodja Dominik Krt), Meπani 
pevski zbor ©martno (zborovodja Rok Juhant), Mladinski cerkveni 
pevski zbor Mekinje (zborovodja Aleπ Seduπak) in Cerkveni meπani 
pevski zbor — æupnija Komenda (zborovodja Tomaæ Kremæar).

Pevci so s sreËanjem obeleæili zakljuËek leta evharistije, zato so 
zborovodje posegali veËinoma po evharistiËnih pesmih. Na zaËetku 
je sodelujoËe pevce s kratkim nagovorom pozdravil domaËi æupnik 
g. Danijel Kaπtrun. Vsak zbor se je predstavil s po dvema pesmima, 

med nastopi posameznih zborov pa smo prisluhnili izbranim mislim 
krπËanskih mislecev o evharistiËni skrivnosti. Ob koncu sreËanja je 
182 pevcev zapelo tudi dve skupni pesmi in sicer V zakramentu p. 
Angelika Hribarja (po rodu iz Tuhinja) in Duπa odloæi posvetni skrbi 
(na besedilo duhovnika in pesnika Gregorja Malija, ki je bil doma v 
vasi Znojile v Æupniji Sela).

SreËanju v æupnijski cerkvi sta sledila pogostitev in prijetno druæe-
nje v bliænjem obnovljenem in poveËanem gasilskem domu, kjer so 
organizatorjem sreËanja prostore prijazno odstopili gasilci PGD Sela 
pri Kamniku, ki so med sreËanjem poskrbeli tudi za usmerjanje pro-
meta in varovanje vozil udeleæencev. 

Priprava na sreËanje je povezala lepo πtevilo krajanov Sel, kar je po-
sebej spodbudno v letu, ko poleg 150-letnice postavitve in posvetitve 
æupnijske cerkve vas Sela praznuje tudi 750-letnico prve omembe v 
pisnih virih.

ANDREJ KOTNIK

SreËanje cerkvenih zborov kamniπke 
dekanije na Selih

Budnarjeva domaËija je v nedeljo, 17. oktobra, znova zaæivela v ljudski pes-
mi in besedi. Humoristki AnËka in Francka iz Cerkelj na Gorenjskem sta v vlogi 
Mance in Franceljna pozdravili navzoËe v hiπi s hudomuπnim skeËem in zapeli 
nekaj redko sliπanih pesmi. Citrarka Marica Polh iz Seæane in harmonikar 
Joæe Jagodic iz Kamnika sta zaigrala nekaj starih viæ in prikazala ohranjanje 
glasbene preteklosti. Za pester pevski program, spremno besedo in okusno 
pogostitev pa so poskrbele ljudske pevke Predice, ki so v sodelovanju s Turi-
stiËnim druπtvom Kamn‘k pripravile æe πesto tovrstno druæabno sreËanje. 

ZA TD KAMN’K MARTA SAKEL©EK

Popoldne z ljudskimi 
pevci in godci

Partizanska bolnica Franja je skrita v slikovito sotesko reke Pasice.

Na dvoriπËu idrijskega gradu.

Na pot smo se podali z manj-
πim avtobusom prevozniπtva 
Vrankar ob 7. uri iz Motnika in 
po dobrem jutranjem prigrizku, 
ki so ga pripravile odliËne mot-
niπke gospodinje, v Dolenjih No-

vakih pri Cerknem zaËeli ogled 
partizanske bolnice Franja, ki je 
skrita v slikovito sotesko reke 
Pasice. Bolnica je ena redkih 
πe ohranjenih bolnic, ki so med 
drugo svetovno vojno delovale 
na podroËju Slovenije. Bila je 
ena najbolje opremljenih skritih 
bolniπnic, imela je operacijsko 
sobo, prvi rentgen, invalidski 
dom in celo lastno elektriËno 
centralo. DomaËinu dr. Viktorju 
VolËjaku, ki je leta 1943 svetoval 
kam skriti in postaviti prvo ba-
rako, je postavljen doprsni kip 
pred vhodom v bolnico. Bolni-
ca je dobila ime po zdravnici dr. 
Franji Bidovec, ki je tam zaËela z 
zdravljenjem prvih ranjencev ter 
zanje in za bolniπnico πe z drugi-
mi zdravniki skrbela do osvobo-
ditve. Bolniπnica je bila obnov-

V teh dneh se pogosteje spominjamo naπih bliænjih, prijateljev 
in drugih, ki jih ni veË med nami. 9 novembra bo minilo leto dni, 
ko je Himalaja poklicala k sebi vrhunskega alpinista, naπega rojaka 
Tomaæa Humarja. V njegov spomin je pevec Franci Puπnik iz Kam-
nika napisal in posnel pesem TOMAÆU...

TOMAÆU...
V naroËju planin ti si se rodil,
drugi je dom skala bila,
Bog ti poslanstvo je dal, da legenda gora si postal.
Tvoja je volja bila neizmerna,
tvoj moËni stisk dlani
in tvoj iskren nasmeh,
vlila sta nam moË in upanje.

Ref: 
Bil si viharnik sred gora,
gora te je poklicala,
vzela ti je tvoje πiroko srce
in tvoj duh pa ostal je v nas,
Tomaæ v naπih srcih boπ ostal,
v svet si mesto Kamnik popeljal,
pri ljudeh boπ vedno spoπtovan.

Ponosni smo nate, bil si nam idol,
naπ ponos in naπ nasmeh,
v stenah boπ poËival,
v svojem svetu uæival.

Ref:
Bil si viharnik sred gora ...

Glasba: Janez REPNIK; besedilo: Franci PU©NIK;
aranæma: Janez REPNIK; citre: Tomaæ PLAHUTNIK

Franci Puπnik ob spominski ploπËi Tomaæu Humarju v spomin-
skem parku v Kamniπki Bistrici. 
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V priljubljenem ljubljanskem 
lokalu Bi-Ko-Fe je bila med 9. 
septembrom in 6. oktobrom 
na ogled razstava umetniπkega 
projekta z naslovom Prebujanje 
kralja Matjaæa kamniπkega avto-
rja Oliverja Crnoje v sodelovanju 
s kamniπkim glasbenikom Stock-
sonom iz skupine Corkscrew. 
Idejna zasnova umetniπkega pro-
jekta je primerjava zornih toËk 
med starimi slovenskimi miti o 
kralju Matjaæu na eni strani in 
zornim kotom, pod katerim da-
naπnji Slovenec gleda svet pred 
seboj. Likovni del obsega osem 
domiπljijsko-sanjskih slik z mit-
sko in dan-danaπnjo kolektivno 
motiviko s spremnimi teksti, ki 
so ali miti o kralju Matjaæu ali jav-

Leo klub Kamnik sicer res πteje le 12 Ëlanov (veseli bi bili mladih, po-
zitivnih in dobrodelnih ljudi, ki bi v klub vnesli sveæino, nove ideje in 
voljo), vendar tudi nekaj ljudi lahko mnogo naredi, pomaga in nekomu 
polepπa svet. Letoπnje leto æelimo priËarati mnogo nasmehov, mnogim 
æelimo pomagati in æe sedaj s polno paro delamo, tuhtamo in brskamo 
za dobrimi idejami. Poleg pomoËi drugim pa si æelimo tudi nekoliko veËjo 
prepoznavnost, saj bomo tako morda dobili kakπno proπnjo za pomoË 
veËin imeli tudi veË moËi za veËje projekte.

V decembru bomo ponudili Ëudovite novoletne voπËilnice, ves izkupiËek 
bo πel v dobrodelne namene. Upamo, da se boste tudi letos udeleæevali 
naπih dogodkov, nas spodbujali na naπi poti dobrih dejanj in nam pri 
tem pomagali.

V okviru meseca poæarne varnosti so gasilci PGD ©martno v Tuhinju v 
soboto, 16. oktobra, izvedli poæarno vajo in tako preverili svojo priprav-
ljenost za primer prave intervencije. Cilj vaje je bil pogasiti notranji poæar 
v kleti, reπiti ponesreËenca iz goreËe kleti in zavarovati sosednje objekte 
pred πirjenjem poæara. Vaja je potekala na zahtevnem terenu v vasi Ravne 
na Snovarjevi kmetiji. Gasilci so hitro prispeli na kraj poæara in se pripra-
vili za reπevanje ponesreËenca ter gaπenje ognja z vodo iz cisterne. Da 
bi zagotovili zadostno koliËino dodatne vode, so morali poloæiti kar 400 
metrov cevi do bliænjega potoka in z motorno Ërpalko premagati veliko 
viπinsko razliko. Voda je na mesto poæara pritekla v piËlih 21 minutah od 
alarma, kar kaæe na dobro pripravljenost in usklajenost πmarskih gasil-
cev. Vajo so nato nadaljevali s polaganjem dodatnih 260 metrov cevi do 
sosednje poËitniπke hiπice, kjer so izvedli πe en napad. S potekom vaje, 
v kateri je sodelovalo 21 gasilcev, je bil zelo zadovoljen poveljnik PGD 
©martno Anton Klemen, ki je gasilce pohvalil za njihovo prizadevnost, 
pozitivni vtis pa so naredili tudi na domaËine.

Tatjana Cevec Drolc

Oktober je mesec poæarne varnosti in zato je veËja pozornost namenje-
na gasilcem, njihovemu delu in predvsem osveπËanju ter preventivnemu 
ravnanju nas vseh. 

Na O© Frana Albrehta so v sodelovanju z osrednjo gasilsko enoto PGD 
Kamnik 21. oktobra pripravili evakuacijsko vajo.

V zadnjih letih smo kar vajeni, da kamniπke osnovne πole v sodelovanju 
z gasilskimi enotami in Civilno zaπËito redno organizirajo tovrstne vaje. 
Cilj vaj je usposabljanje zaposlenih in otrok, izboljπanje njihove priprav-
ljenosti in obnovitev znanja ob ukrepanju v primerih, da bi do nesreËe 
zares priπlo.

Tokratna vaja je temeljila na uprizorjenem poæaru v eni izmed uËilnic v 
zgornjem nadstropju πole. Okoli 500 uËencev in zaposlenih je hitro in orga-
nizirano zapustilo stavbo ter se zbralo na oznaËenih zbirnih mestih. Vaja, 
na kateri je sodelovalo 15 gasilcev PGD Kamnik in ©marca, je uspela. 

Projekt Fibonacci, ki je nad-
gradnja projekta Pollen, je fina-
nËno podprla Evropska unija. 
Pollen je bil izbran kot eden od 
referenËnih projektov za pro-
mocijo naravoslovnega izobra-
æevanja in kulture v Evropi. Cilj 
projekta je vzpodbujati in 
podpirati pouËevanje ter uËe-
nje naravoslovja v osnovnih 

Tokratna predstava ni bila no-
vost, saj so oratorijsko igro pred-
stavljali æe lansko leto, kar je po-
sebnega letos, je to, da se je ekipa 
igralcev okrepila z mladimi silami, 
saj je veË kot polovica igralcev pri-
hajala iz vrst osnovnoπolcev. 

Ko uËenci opazujejo, 
spoznavajo in razumejo 
svet, ki jih obkroæa

Leo klub Kamnik

PriËarajmo ËimveË nasmehov

Poæarna vaja PDG ©martno

©marski gasilci  
dobro pripravljeni

Evakuacijske vaje so redna 
praksa kamniπkih πol

V zaËetku oktobra so na Osnovni πoli Marije Vere gostili ude-
leæence vseevropskega projekta Fibonacci, v katerem sodeluje 
tudi Slovenija. Projekt je namenjen razπirjanju raziskovalnega 
pouka naravoslovja in matematike v Evropi, v njem pa sodeluje 
25 institucij iz 21 evropskih dræav. Pedagoπka fakulteta v Ljub-
ljani je v tem projektu eden od dvanajstih referenËnih centrov 
za naravoslovno izobraæevanje v Evropi. 

πolah tako, da uËenci opazu-
jejo, spoznavajo in razumejo 
svet, ki jih obkroæa. Inovativni 
pouk naravoslovja temelji na raz-
iskovalnem uËenju in pouËevanju 
ter na samostojnem izvajanju po-
skusov. Razvija eksperimentalne 
veπËine, naravoslovno miπljenje, 
sposobnost reπevanja problemov 
in kreativnost. 

Leonardo Pisano Fibonacci 
je bil italijanski matematik. Æivel 
je v drugi polovici 13. stoletja. V 
svoji knjigi Knjiga o abaku se je 
enoznaËno opredelil za indijske 
metode raËunanja in prvi v Ev-
ropi uporabil indijske πtevilke, ki 

jih danes poznamo kot arabske 
πtevilke, pri Ëemer je niËla prviË 
nastopila kot πtevilo. V knjigi je 
razloæil tudi ulomke, pojasnil 
sorazmernost, knjiga pa vsebu-
je tudi razpravo o korenjenju 
in reπevanju enaËb. Delo danes 
predstavlja zaËetek evropske ma-
tematike.

Mednarodni projekt Fibo-
nacci je podprla tudi ObËina 
Kamnik. Sodelavce in opazoval-
ce projekta je na slovesnosti 4. 
oktobra pozdravil æupan Tone 
Smolnikar. Kot je povedal, Ob-
Ëina Kamnik s sodelovanjem v 
Projektu Pollen izkazuje zave-
danje, da je to eden od naËinov, 
s katerim lahko sama prispeva 
k moænostim boljπe izobrazbe. 
≈Zavedamo se namreË, da za 
izobrazbo niso dovolj le lepi 
prostori, ampak tudi kakovostni 
uËitelji,«.

Suzana Perhavec,  vodja 
projekta izobraæevanja Fibo-
nacci, se je ObËini Kamnik za-
hvalila za vso podporo, ob kateri 
je projekt lahko uspeπno zaæivel. 
≈»e ne bi bilo lokalne podpore, 
tako s strani ObËine kot uËiteljev, 
ne bi imeli moænosti πirjenja do-
brih praks v Sloveniji. Tako pa 
lahko reËemo, v Kamniku nam 
je uspelo!«

Je vsaka sekunda Ëasa 
res tako dragocena?

V soboto, 30. oktobra, se je kljub jesenskemu ozraËju in sivini 
zadnjih oktobrskih dni v dvorano Kulturnega doma na Lazah 
prikradlo ogromno poletne energije in barvitosti. Animatorji 
oratorija iz ©martnega v Tuhinju so namreË pripravili uprizo-
ritev oratorijske igrice z naslovom Pazi, Ëas, ki je prirejena po 
otroπkem romanu Michaela Endeja in okoli katere se je letos 
vrtela tema oratorijev po Sloveniji. 

Tako kot pometaË Pepi (Rok 
Matoh) le gledamo, kje bomo πe 
lahko prihranili kakπno sekundo 
dragocenega Ëasa in se znajdemo 
v paradoksu, da veË kot ga prihra-
nimo, manj ga imamo. Vse to je 
Æani (Ana ©imenc), Niki (Tina 
Slapnik) in Tilnu (Benjamin Kr-
hin) dala jasno vedeti naπa glav-
na junakinja, prav tako pa je po-
membno sporoËilo podala tudi 
obiskovalcem v dvorani, ki so 
organizatorjem po konËani pred-
stavi zaupali, da je tema in naËin 
uprizoritve sveæa sapa, za katero 
upajo, da bo πe kdaj potegnila 
skozi njihova srca in misli.

Med posameznimi prizori je 
igral oratorijski band, ki je do-
dobra ogrel ozraËje v dvorani ter 
na oder privabil tudi najmlajπe 
gledalce, ki so s svojim petjem πe 
dodatno obogatili dogodek. 

Monika JegliË

Razstava, ki se je konËala s krajo slike
ne izjave javnih osebnosti ali pa 
novinarske zgodbe iz dnevnega 
Ëasopisja. Glasbeni del obsega 
osem skladb, ki so narejene na 
temo slik. ZakljuËno obdelavo 
skladb oziroma mastering je z 
vrhunskim obËutkom in pro-
fesionalnim pristopom opravil 
glasbenik Stockson iz skupine 
Corkscrew. 

Avtor izhaja, da pripovedke o 
kralju Matjaæu niso zgolj le ≈prav-
ljice«, temveË imajo dejansko 
zgodovinsko ozadje. Slovenski 
predniki so na svoj kratek in 
jedrnat naËin, poln simbolike, 
ki je bila takrat æiva in vsem ra-
zumljiva, strnili vse spremembe 
kolektivnega jaza v zgodbice, ki 
jih imamo danes za pripovedke. 

Avtor je za svoj umetniπki projekt 
vzel tri zgodbice: o stari æenici, ki 
bi ji lahko pripisali motiv brato-
mora, ki se v slovenski zgodovini 
ponavlja æe od pokristjanjevanja 
in se kaæe v razliËnih kasnejπih 
oblikah (protestanti in katoliki, 
liberalci in krπËanski socialisti, 
komunisti in domobrani, levi in 
desni); zgodbo o zaljubljeni vili, 
ki je najverjetneje zgodba o izgu-
bi narodovega idealizma ob Krstu 
pri Savici; zgodba o speËem kralju 
Matjaæu in bitki na Sorπkem polju, 
ki kot Damoklev meË resnice visi 
nad Slovenijo. Ostalih pet slik je 
povezanih z javnimi zgodbicami 
danaπnjega dne. 

Kljub skromnemu oglaπevanju 

Ukradena slika z naslovom Prepoved.

Polna dvorana obiskovalcev 
je sledila zgodbi o deklici Momo 
(Zala Kanc), ki je s pomoËjo æel-
vice Garmi (Katjuπa Laniπek) in 
Mojstra Urnika (Rok Koncilja) 
premagala zlobne sive agente 
(igrali so jih Jerca Hrastovec, 

©pela JegliË in Matej Vrankar) ter 
ljudem vrnila Ëas. 

Zgodba je vsekakor πe kako ak-
tualna za naπ Ëas. Æivimo v svetu, 
ki je preobremenjen z naglico. 

je bil odziv obiskovalcev razsta-
ve dober, a ni πlo brez neljubega 
dogodka, ki je pustil rahlo grenak 
priokus. Pri prevzemu slik je av-
tor ugotovil, da ena izmed osmih 
slik manjka, osebje lokala pa je 
sproæilo iskanje slike po svojih 
prostorih. Ker slika ni bila najde-
na, je lastnica lokala prijavila kra-
jo pri policijski postaji Center v 
Ljubljani, avtor pa podal predlog 
za kazenski pregon zoper nezna-
nega storilca. Ukradena slika nosi 
naslov Prepoved.

Razstava, ki se je sicer iztekala, 
je z vsemi razstavljenimi materiali 
dostopna v elektronski obliki na 
http://www.iskanjeveronikinega-
zaklada.si/matjaz/pkm.htm 

Odprtje javnega poziva LAS 
Srce Slovenije za leto 2011

2. november 2010 - Lokalna akcijska skupina Srce Slovenije objavlja 
odprtje javnega poziva za izbor in sofinanciranje projektnih predlogov 
za izvajanje razvojne strategije LAS za leto 2011. Prijavijo se lahko po-
samezniki, podjetja, druπtva in ostali upraviËenci navedeni v javnem po-
zivu. Projekti se morajo izvajati na obmoËju obËin Litija, ©martno pri 
Litiji, Lukovica, Dol pri Ljubljani in Kamnik (izkljuËeno je obmoËje mesta 
Kamnik). 

V okviru poziva so podprti projekti ki podpirajo izboljπanje kakovosti 
æivljenja na podeæelju, pridelava in predelava ter træenje lokalnih kmetij-
skih proizvodov, spodbujanje okolju prijaznega kmetovanja, medsebojno 
povezovanje, izobraæevanje na podeæelju in spodbujanje podjetniπtva 
na podeæelju.

V prejπnjih dveh letih je bilo z naslova teh sredstev izvedenih veliko 
zanimivih, predvsem manjπih projektov, opise katerih si lahko ogledate 
na spletni strani www.razvoj.si/las, kjer je objavljen tudi javni poziv in 
razpisna dokumentacija. Rok za oddajo projektnih predlogov je 22. no-
vember 2010 do 12. ure.

LAS SRCE SLOVENIJE
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Teæko bi najbræ naπli toliko zmag kamniπkih ekip v 
tako kratkem obdobju. Obe Ëlanski ekipi Calcit Volley-
balla sta namreË v dobrih desetih dneh zabeleæili kar 
deset zmag.

ZMAGA V SPLITU PROTI EVROLIGA©ICAM
KamniËanke so v Interligi zopet v zmagovitem ritmu, saj so 

najprej doma premagale ekipo iz Linza, nato pa v gosteh πe 
evroligaπko ekipo Splita. 

Po priËakovanjih ekipa Linza ni bila na nivoju ekipe Prostejova, ki je 
slavila pred tedni v Kamniku. Æe prvi set je pokazal, da so KamniËan-
ke boljπa ekipa, a so domaËe vseeno imele nekaj teæav z borbenostjo 
gostji. Po osvojitvi prvega seta so KamniËanke zaigrale kot znajo in 
osvojile πe drugi avstrijski skalp v letoπnjem letu. Tudi na gostovanje 
v Split so KamniËanke odpotovale optimistiËno, saj so lani zmagale v 
obeh tekmah. Tokrat so prvi set zaËele odliËno in ga v napeti konËnici 
tudi dobile, v drugem in tretjem setu pa so padle v igri in domaËe so 
povedle z 2:1. Zato pa je bil Ëetrti set popolnoma v domeni Kamni-
Ëank, ki so ga dobile kar na 14 in tako potolkle domaËe igralke, da se 
niso pobrale niti v petem, odloËilnem setu. KamniËanke so s pametno 
igro v zadnjem setu dosegle pomembno zmago v gosteh, ki jih je πe 
pribliæala letoπnjemu cilju. Seveda pa bo potrebno za to πe kar nekaj 
zmag, tudi v gosteh.

Med tednom pa so KamniËanke v osmini finala Pokala OZS dvakrat 
s 3:0 premagale nekoË prvoligaπko ekipo Benedikta in se tako uvrstile 
v Ëetrtfinale, kjer se bodo pomerile z ekipo Luke Koper, ki je trenutno 
drugo uvrπËena ekipa v Dræavnem prvenstvu.

Naslednjo tekmo v Interligi bodo KamniËanke igrale doma v 
soboto, 6. novembra, ko bodo v Kamniku gostile ekipo Rijeke, 
v pokalu pa so najprej gostovale v Kopru, v sredo, 10. novem-
bra, pa bodo igrale doma ob 19.45 uri. 

MO©KI NE POZNAJO BESEDE PORAZ
©e veË zmag pa so dosegli moπki, ki so v povratni tekmi 1. kroga 

Pokala Challenge po priËakovanju premagali ekipo Strassen iz Luk-
semburga. Gostje so se resneje upirali razigranim domaËim igralcem 
le v drugem setu, ko so imeli celo zakljuËno æogo za izenaËenje, a jim 
tega KamniËani niso dovolili. KamniËani so se tako uvrstili v drugi 

krog, kjer pa jih Ëaka izredno moËna ekipa Istanbul BBSK, ki bo pravi 
preizkus moËi kamniπke ekipe, saj so gostje πe lani igrali v Evroligi in 
v TurËiji premagali ACH. Prva tekma bo 17. novembra v TurËiji, 
povratna pa v torek, 23. novembra, v Kamniku.

Po zmagi doma proti Pomurcem so KamniËani v prvi dræavni ligi 
v gosteh zabeleæili dve zmagi. Najprej so priËakovano brez teæav pre-
magali Maribor, nato pa v zadnjem krogu nekoliko teæje (3:1) πe ekipo 
Krke v Novem mestu. Tako so KamniËani po πestem krogu πe naprej na 
prvem mestu prvoligaπke lestvice brez izgubljene toËke in le z dvema 
izgubljenima setoma. V pokalnem tekmovanju so KamniËani v dveh 
tekmah s 3:0 premagali Lubnik. V Ëetrtfinalu pa se KamniËani merijo 
z ekipo UKO Krope. 

Prvo tekmo so KamniËani dobili s 3:1, blesteli pa so predvsem v 
tretjem in Ëetrtem setu, ko so dokazali zakaj so trenutno vodeËa ekipa 
v Dræavnem prvenstvu. Vseeno pa so se gostje izkazali za Ëvrsto ekipo, 
ki ne bo lahek zalogaj v drugi tekmi pred buËnimi domaËimi navijaËi. 
Povratna tekma pa bo v Radovljici v sredo, 10.11., ob 20.00 kamor kam-
niπki klub organizira prevoz navijaËev (veË na spletni strani). Tekma je 
æe ena od vrhuncev kamniπke ekipe, saj so si za enega od ciljev zadali 
tudi uvrstitev na zakljuËni turnir Ëetverice. V dræavnem prvenstvu 
bodo KamniËani v soboto, 6. novembra, ob 17.30 uri igrali prav 
tako z ekipo iz Krope. 

OBE MLADINSKI EKIPI V POLFINALU DP
Mlada ekipa Calcit Volleyballa se je v osmini finala pokala OZS pome-

rila z ekipo ACH. Po priËakovanju je bila stranjska dvorana premajhna 
za vse ljubitelje odbojke, gostje pa enostavno πe premoËni za mlade 
KamniËane, ki pa so vseeno doËakali nekaj svojih trenutkov. Gostje 
so tekmo dobili s 3:0. V tretji ligi pa so KamniËani nepriËakovano 
zabeleæili dva poraza, prvega proti Logatcu zunaj, drugega pa doma 
proti »rnuËam. 

Vseeno pa ti porazi niso niË hudega, saj je prvotni cilj ekipe uigrava-
nje za mladinsko in kadetsko tekmovanje. V mladinskem tekmovanju 
pa so KamniËani dosegli lep uspeh z uvrstitvijo v polfinale Dræavnega 
prvenstva. Na turnirju v Novem mestu so zasedli drugo mesto in se 
tako æe uvrstili med osem ekip. Le to pa je uspelo tudi mladinkam 
z drugim mestom na turnirju v Ljubljani. Polfinalna turnirja bosta v 
decembru.

Zaradi tehniËnih teæav v kam-
niπki hali so koπarkarji Calcita 
Mavrice v prvih dveh krogih 

gostovali. V prvi tekmi so se po-
merili z ekipo Terme Olimje. Do-
maËini, ki v letoπnji sezoni πe ne 

poznajo poraza, so tekmo odloËili 
v svojo korist æe v prvem polËasu, 
ko so vodili za 14 toËk. V drugem 
polËasu je bila igra izenaËena, ko-
nËni rezultat je bil 96:84. V drugi 
tekmi so se KamniËani v PodËe-
trtku pomerili z ekipo Fenome-
nov. Po povpreËnem prvem pol-
Ëasu so zaostajali za 6 toËk, nato 
pa v drugem polËasu zaostanek 
izniËili, preπli celo v vodstvo, a na 
koncu le morali priznati poraz z 
rezultatom 73:70.

V tretjem krogu so dvorano v 
Kamniku le pripravili kot zahte-
vajo nova koπarkarska pravila in 
prva domaËa tekma je bila proti 
nasprotnikom z Vranskega. Gle-
dalci so v prvi Ëetrtini spremljali 
odliËno igro koπarkarjev Calcita 
Mavrice, πe posebej v obrambi. 
Ekipi iz Vranskega je uspelo do-
seËi le 7 toËk. Prav tako dobro so 
igrali tudi v drugi Ëetrtini in na 
odmor odπli s 14 toËk prednosti. 

V tretji Ëetrtini je priπlo do 
manjπe nervoze med igralci, saj 
je gostujoËi igralec nesreËno po-
πkodoval JaneæiËa, ki je priËel mo-
Ëno krvaveti iz nosu. Po umiritvi 
strasti so domaËi mirno pripeljali 
tekmo do prve zmage v tej sezoni 
z rezultatom 76:56. Poleg borbe-
nega JaneæiËa velja pohvaliti pr-
vega strelca tekme Maleπa, ki je 
s svojimi prodori vnaπal nemir v 
gostujoËi obrambi.

V Ëetrtek, 28. oktobra, je bil v 
kamniπki hali prvi lokalni derbi 
v tej sezoni proti ekipi Lastovk iz 
Domæal. Zaostala tekma prvega 
kroga se je odigrala pred lepim 
πtevilom gledalcev. Kamniπki ko-

πarkarji so v prvi Ëetrtini igrali 
nekoliko v krËu in nikakor niso 
mogli razviti svoje igre. Nekaj na-
pak je prineslo skromno vodstvo 
6 toËk po prvi Ëetrtini. Nato pa 
so v drugi Ëetrtini le strnili svo-
je vrste in z odliËno obrambo 
gostom dovolili le 10 toËk, med-
tem, ko so s kombinatorno igro 
v napadu lepo polnili nasprotni-
kov koπ. 

Po prvem polËasu so vodili z 
rezultatom 52:26. Tudi v tretji 
Ëetrtini niso popuπËali, tako da 
je bil zmagovalec znan æe dolgo 
pred zadnjim sodniπkim æviægom. 
KonËni rezultat je bil 92:55. 

Po πtirih krogih 2.SKL so koπar-
karji Calcita Mavrice na odliËnem 
petem mestu. V naslednjih dveh 
krogih jih Ëakata dve teæki tekmi. 
Najprej gostujejo pri tretjeuvrπËe-
ni ekipi Jeæice, nato pa v Kamnik 
prihaja ekipa Radenske Creativ, 
ki v tej sezoni πe ni izgubila. Ka-
petan Grega Kajnih se v letoπnji 
sezoni lahko pod koπem ponov-
no zanese na Francija HoËevarja, 
ki se je po sezoni odmora ponov-
no odloËil, da pomaga domaËim 
koπarkarjem. 

Poleg tega pa je pri igri prijet-
no opazovati fante, ki so zrasli iz 
pionirskih vrst Calcita Mavrice in 
danes lepo dopolnjujejo Ëlansko 
ekipo.

Pridite v kamniπko halo v 
soboto, 13. novembra, ob 19. 
uri in pomagajte kamniπkim 
koπarkarjem premagati enega 
od favoritov lige, Radensko 
Creativ.

ROBERT PROSEN

Kamniπki strelci 
πampionsko v novo 
sezono

Na prvem kolu tekmovanja za Pokal Slovenije so kamniπki strelci s pu-
πko slavili v 1. A ligi v ekipni konkurenci, reprezentantka Kaja RepiË pa 
si je po srditi borbi pristreljala πe posamiËno zlato. Pred finalom je Re-
piËeva s 394 krogi zasedla drugo mesto, Jure Ugovπek je bil s 391 krogi 
peti, mesto pred Rajmondom Debevcem, Damjan Burja pa deseti s 389 
krogi. Ugovπek je v prvem krogu sklepnega dela ugnal Matica BariËa iz 
Grosupljega, nato pa klonil proti reprezentantu Æeljku MoiËeviËu. Repi-
Ëeva je ugnala vse nasprotnike in v finalu finala πele po dodatnem strelu 
ugnala MoiËeviËa in tako drugiË zapored — prviË ji je to uspelo na zadnjem 
lanskem kolu — zmagala na pokalnem tekmovanju. Na tretjem mestu se 
ji je na stopniËkah pridruæil Ugovπek.

Dobro so v novo sezono krenili tudi strelci s piπtolo. Najboljπi sloven-
ski mladinec Roæle RepiË je s 369 krogi zasedel Ëetrto mesto v 1. B ligi 
in bil najbolj zasluæen za konËno drugo mesto kamniπke ekipe. Stellan 
Johannson je prispeval 366 krogov, predsednik kluba Marjan RepiË pa 
362 krogov. Roæle je naslednji dan streljal πe bolje in bil s 372 krogi za 11 
krogov boljπi od najbliæjega zasledovalca. Primoæ MajdiË je bil s 324 krogi 
deveti med sedemnajstimi nastopajoËimi kadeti. 

Izkazali so se tudi najmlajπi kamniπki strelci. Gregor KukoviË je bil s 
171 krogi deveti, Miha Kaker s krogom manj mesto za njim, Maks ©orn 
pa s 167 krogi πestnajsti. Skupno so se na odru za zmagovalce zavihteli 
na tretjo stopnico in v tekmovanju s petimi koli napovedali borbo za 
konËni pokal.

SD KAMNIK 

ZMAGA RADA 
VENGUSTA 
NA ITF 
TURNIRJU

SERIJA ZMAG CALCIT VOLLEYBALLA

DOBER ZA»ETEK SEZONE KO©ARKARJEV 
CALCITA MAVRICE

S tekme osmine finala Pokala OZS, ko so se kamniπki mladci pomerili z ekipo ACH. Foto: Nina Premk

Trener mladih kamniπkih upov Frenk Zore ter strelci Maks ©orn, Gre-
gor KukoviË in Miha Kaker so se na prvem kolu Slovenske mladinske 
lige veselili ekipnega tretjega mesta.

SP NA FLORIDI PETI»  
IN NIKOLI VE»

Na svetovno prvenstvo trije Slovenci - MLINAR, ROJNIK, ROM©AK

Ironman svetovna serija 70‘3 vsako leto doæivi svoj vrhunec s svetovnim 
prvenstvom v mestu Clearwater na Floridi. ©tiriinπtiridesetim kvalifikacij-
skim tekmam po vsem svetu se bodo v prihodnjem letu pridruæile πe tri, in 
sicer maja na Malorki, junija v italijanski Peskari in septembra v Galwayju 
na Irskem. To pomeni, da se bo v prihodnjem letu za skoraj 1800 prostih 
mest na svetovnem prvenstvu veË kot 100.000 triatletov borilona tekmah, 
ki so sestavljene iz 1,2 milje dolgega plavanja, 56 milj kolesarjenja in  
13,1 milje teka (v kilometrih 1,9 — 90 - 21,1).

Na peto svetovno prven-
stvo je danes æe drugiË za-
pored odpotoval kamniπki 
triatlonec Matic Romπak. 
Lani je s Ëasom 4.20,30 v svo-
ji kategoriji osvojil odliËno 
dvanajsto mesto na svetu in 
tretje mesto med evropskim 
tekmovalci. Ta rezultat bo 
na letoπnji preizkuπnji 13. 
novembra teæko dosegljiv, 
saj se Matic æe od avgusta 
ubada z nadleæno poπkodbo 
ahilove tetive, zaradi katere 
teËe le enkrat na teden in je 
letos izpustil tudi Ljubljanski 
maraton. 

≈Poπkodbo ahilove tetive 
najveËkrat povzroËi naglo 
poveËanje koliËine tekaπkega 
treninga ali pa intenzivnosti. 
KoliËine treninga v avgustu 
nisem poveËeval, sem pa v 
πestih tednih tekmoval kar 
na treh poloviËnih ironma-

nih in dveh malih maratonih, se pravi, da sem ≈na polno« odtekel pet 
malih maratonov. Poπkodbo poskuπam sanirati z ultrazvoËnimi terapijami 
v kamniπkem zdravstvenem domu, Franjo tetivo ≈obdeluje« s KINESIO 
TEX trakovi, skoraj vsak trening pa oddelam v kompresijski opremi«, je 
povedal Matic. 

Vsak zmagovalec kategorije na Floridi bo imel pravico nastopa tudi 
na svetovnem prvenstvu 2011, ki bo prviË v kalifornijski puπËavi blizu Las 
Vegasa, najveËjega igralniπkega mesta na svetu, kjer bo tudi cilj tekme.

Napovedujemo tudi objavljanja dnevnika ≈SP Florida 2010« na www.
ironman-slovenia.com, kjer boste lahko oddali svoje komentarje. Za lju-
bitelje prenos tekme v æivo na: http://ironman.com/worldchampions-
hip70.3.

OtoËec je bil gostitelj zadnjega 
veteranskega turnirja na prostem. 
V kategoriji + 55 je Rado prikazal 
izvrsten tenis, suvereno premago-
val svoje nasprotnike, izgubil na 
turnirju samo 8 gemov in s tem 
dokazal, da je resniËno blizu naj-
boljπim na svetu. 

Rezultati: Vengust-©temberger 
6:1,6:2;Vengust-©trozak 6:2,6:1;-
Vengust-Urbanija (finale) 6:1,6:1.

GLAVNI TRG 21, KAMNIK
TELEFON 01/839 11 36, 831 77 81

OD PONEDELJKA DO PETKA :  8 - 12, 15 - 18
SOBOTA :  9 - 12

SAMOPLAČNIŠKA OKULISTIČNA AMBULANTA
TOREK : 15 - 18

 

IZBIRATE PA LAHKO TUDI  MED SON^NIMI  O^ALI
IN  KOREKCIJSKIMI  OKVIRJI  ZNANIH BLAGOVNIH ZNAMK
GUCCI ,  MAX MARA,  HUGO BOSS,  RAY BAN,  CARERRA. . .

NOVA KOLEKCIJA SON^NIH O^AL RAY BAN IN OAKLEY

 KOMPLET za 70 EUR
PREGLED + OKVIR + STEKLA + ETUI + KRPICA

(do +- 4,00 dioptrije)

OKULISTI^NI PREGLED BREZ ^AKALNIH VRST!
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Kraj zaznamovan  
s tekom zgodovine

Grad Vrbovec, ki se dviga desno 
od sotoËja rek Savinje in Drete ter 
franËiπkanski samostan z æupnijsko 
cerkvijo Marije Nazaret, ki stojita na 
apneniπkem griËu GradiπËu (Samo-
stanski hrib), dajeta izrazito podo-
bo Zgornji Savinjski dolini. Pogled 
na Nazarje, kot se nam nudi z vrha 
Samostanskega hriba, je v veliki 
meri oblikovala druga polovica 20. 
stoletja. Povezanost vseh treh na-
zarskih znamenitosti se kaæe na 
naravoslovno kulturni poti Samo-
stanski hrib. 

Pribliæno poldrug kilometer 
dolgo kroæno pot, oznaËena je s 
smernimi tablicami, bomo priËeli 
pred gradom Vrbovec. Po njej se 
veËje skupine lahko sprehodijo v 
spremstvu gozdarjev. Na osmih vse-
binskih toËkah bomo pobliæe spo-
znali tudi pomen gozda. UËna pot 
Samostanski hrib se namreË uvrπËa 
med 100 slovenskih gozdnih uËnih 
poti v Sloveniji, namenjenih izo-
braæevanju ljudi o gozdu in naravi. 
Tale posreËeno zaokroæuje soæitje 
Ëloveka in narave.

UËna pot 
Samostanski hrib

Odstiranje 
naravoslovne in 
kulturne dediπËine

Vsa barvitost Zgornje Savinjske 
doline, pokrajine ob zgornjem toku 
Savinje in ob Dreti, od soteske pri 
Letuπu do Kamniπko-Savinjskih Alp, 
bo verjetno ostala najbolje zapisana 
le v srcih domaËinov. Kot nobene 
slovenske pokrajine, se tudi te ne 
da ≈prebrati« samo ob hitrem kora-
ku. Treba ji je tudi prisluhniti. Tako 
kot πtevilni gradovi na Slovenskem, 
je tudi grad Vrbovec spreminjal svo-
jo zunanjo in notranjo podobo ter 
lastnike. Omenjen je leta 1248 kot 
castrum Altemburch. V slovenskem 
jeziku se je ohranilo ime Vrbovec, 
ki naj bi ga dobil po tem, da je stal 
sredi vrbove gmajne. Leta 1615 
ga je kupil ljubljanski πkof Tomaæ 
Hren (*13. november 1560, Ljublja-
na — †10. 2. 1630, Gornji Grad), in 
vse do konca druge svetovne vojne 
je ostal v cerkveni lasti. Danes je v 
njem Muzej gozdarstva in lesarstva, 
tistih dveh panog, ki sta Zgornji Sa-
vinjski dolini vtisnili znaËilen peËat. 
Po ogledu muzejske zbirke nas bo 

pot popeljala Ëez Dreto na Sa-
mostanski hrib. Sprva bo sledila 
vijugasto speljanim stopnicam 
mimo starih boæjepotnih kapel 
iz leta 1747. Smerna tablica 
nam bo kmalu pokazala ne-
koliko bolj poloæno pot, kjer 
bomo spoznali nekaj zelo po-
membnega — varovalno vlogo 
gozda. Po prehodu iz gozda na 
travnik bomo s pogledom ob-
jeli ZadreËko dolino. Pred nami 
pa se bo æe razkril franËiπkanski 
samostan z boæjepotno cerkvijo 
Marije Nazaret, ki kraljuje nad 
krajem. Na hrib je rad zahajal 
tudi πkof Hren, ki je tu postavil 
loretsko kapelico. Po njegovi 
smrti so skrb za nov romarski 
kraj prevzeli franËiπkani iz Bos-
ne, ki so semkaj pribeæali pred 
Turki. Najprej so sezidali samo-
stan nato pa πe cerkev. Loretska 
kapelica pa je ostala znotraj cer-

kve vse do danaπnjih dni. Po ogle-

du samostanske knjiænice in cerkve 
bomo v smeri urinega kazalca s ko-
rakom πe objeli Samostanski hrib in 
æe smo na izhodiπËu poti.

V Ëas starih naËinov 
æivljenja

Muzej Vrbovec nas bo popeljal v 
ne tako daljno preteklost: v Ëas, ko 
si je tukajπnji Ëlovek z njemu lastno 
iznajdljivostjo izoblikoval nemalo-
krat teæak naËin preæivetja, ki sta 
mu ga omogoËila gozd in pridne 
roke. To ne bo kar tako utonilo v 
pozabo, saj je za seboj pustilo dra-
goceno etnoloπko dediπËino. Pred 
nami zaæivijo podobe spretnih 
gozdnih delavcev — ≈olcarjev«, ki 
so za seËnjo lesa vse do polovice 
20. stol. uporabljali samo sekire in 
roËne æage. Iz teæko dostopnega 
sveta so les v dolino spravljali po ri-
æah oz. drËah, ki so veljale za pravo 
mojstrovino. Med delom v gozdu 
so delavci bivali v skromnih zavetiπ-
Ëih. V muzeju sta prikazani ≈poπta« 
— zasilna streha nad glavo in ≈skor-
jevka«, kjer je bilo leæiπËe postlano 
le s smreËjem. Ko je bil les spravljen 
v dolino, se je zaËelo njegovo plav-
ljenje po Savinji in Dreti ter njunih 
pritokih do Nazarij in vËasih celo do 
Letuπa. Posebnega pomena je bilo 
splavarjenje — flosarstvo, ki ga je 
spodbudila trgovina z lesom.

Zakladi slovenske 
kulturne dediπËine

Za vrati franËiπkanskega samo-
stana nas bo sprejela samostanska 
knjiænica, ki je bila med 2. svetovno 
vojno precej poπkodovana. Njeni 
zaËetki segajo v leto 1752, ko je 
duhovnik (komisar) Ludvik Umek iz 

Gornjega Gradu podaril svoje knjige 
samostanu. Danes je knjiænica pre-
novljena in od leta 1996 odprta za 
javnost. V njej pa so se skozi stoletja 
knjiæne police dopolnjevale najveË 
s knjigami verske vsebine. Bogate 
pa so tudi zbirke z zgodovinsko, 
zemljepisno, medicinsko in pravno 
tematiko ter slovarji in leksikoni. 
Med knjigami najpomembnejπe 
mesto zavzemajo πtevilne biblije, 
izdaje Svetega pisma. Tu si lahko 
ogledamo Dalmatinovo biblijo iz 
leta 1584 ter Trubarjev prevod evan-
gelijev iz leta 1557. Knjiænica hrani 
tudi rokopise na ovËjih koæah iz 11. 
in 12. stoletja.

Æelite izvedeti veË
• Nedeljska sv. maπa je v æupnijski 

cerkvi Marije Nazaret ob 7h in 10h. 
Informacije: FranËiπkanski samostan 
Nazarje, Samostanska pot 50, 3331 
Nazarje, tel. 03/583-19-93.

• Informacije o poti in moænosti 
vodenja: ZGS, ObmoËna enota Na-
zarje, Savinjska c. 4, 3331 Nazarje, 
tel. 03/839-37-70.

• Muzej Vrbovec, Savinjska c. 
4, 3331 Nazarje, tel. 03/839-16-13. 
Muzej je odprt vsak dan, razen po-
nedeljka, med 9.00 in 17.00 uro. V 
obdobju december-februar je mu-
zej zaprt.

• Spletne strani: http://www.mu-
zej-vrbovec.si

• Primerno za druæine.
• Izletniπka karta: Zgornja Savinj-

ska dolina, 1 : 50.000
• Muzejske zbirke Zgornje Savinj-

ske doline. Nazarje: Muzej Vrbovec, 
2004.

BESEDILO IN FOTOGRAFIJE: 
 ALENKA VEBER

EKOKMETIJSTVO
Ekoloπki naËin æivljenja pred-

stavlja na pragu 21. stoletja ne 
le usmeritev v trajnostni razvoj 
okolja, virov in materialov, mar-
veË tudi potrebo po pridobiva-
nju novega, zlasti prehranjeval-
nega znanja, na podroËju vse-
æivljenjskega uËenja. V ospredje 
stopa vse bolj celovit ekoloπki 
pristop, ki vsebuje tudi ekolo-
πko razmiπljanje, temeljeËe na 
smiselni uporabi in porabi virov 
kot tudi dobrin. 
 Tako smo v letu 2009 na ravni 
Evrospke unije pristopili k izva-
janjem projekta e-Ecofarming. 
Projekt e-izobraæevalni teËaj na 
podroËju ekoloπkega kmetova-
nja — temelji na prenosu inova-
cije uspeπnega EU projekta Leo-
nardo da Vinci, Razvoj inovacij, 
ECOJOB v tri evropske dræave: 
Avstrijo, »eπko in Slovenijo. Kot 
takπen predstavlja in ponuja mo-
ænosti izobraæevanja na daljavo, 
z uporabo informacijsko komu-
nikacijske tehnologije ter osred-
njim poudarkom na vseæivljenj-
skem uËenju za vse, ki æelijo na 
podroËju ekokmetijstva pridobiti 
ustrezen certifikat, ki bo uradni 
dokument opravljenega izobraæe-
vanja na daljavo. Oblikovan je kot 
spletni, 7-stopenjski modularni 
teËaj usposabljanja z didaktiËnim 
materialom, loËeno in posebej na-
menjen pridobivanju profesiona-
lih veπËin ekoloπkih kmetovalcev 
(Eco-farmer, EQF-European Qua-
lification Framework, stopnja 3) 
ter strokovnjakom na podroËju 
ekoloπke pridelave in predelave 
hrane (Eco-expert, EQF — Euro-
pean Qualification Framework, 
stopnja 5). Izobraæevanje kot 
tako je namenjeno ekokmetom, 
ki si æelijo pridobiti potrdilo o 
svoji usposobljenosti za delo na 
eko kmetiji. Tovrstnega izobra-
æevanja pri nas ne poznamo, saj 

PROJEKT e-ECOFARMING — 
PRIHODNOST JE ZELENA

vemo, da je kmetijstvo panoga, ki 
je izjemno praktiËno naravnana, 
v tem primeru pa gre na tem po-
droËju za prvo e-izobraæevanje, 
kar pomeni mnogo manj stro-
πkov, poti predavanj ... Zamiπljeno 
je kot samo izobraæevanje za vse, 
ki jih to podroËje zanima in æelijo 
o njem izvedeti kaj veË ter za to 
pridobiti ustrezno potrdilo.

ZAKAJ  
PRAVZAPRAV GRE?

Projekt je zasnovan mednarod-
no s tuji partnerji in na ta naËin 
vsak izmed partnerjev prispeva 
svoj deleæ. Ko bo pripravljena 

kmetov, katerim je program v 
osnovi tudi namenjen. Na ta na-
Ëin bomo videli, kako obseæen 
in strokoven je program, ki smo 
ga v partnerstvu tudi naredili. 
Ko bomo spoznali prednosti in 
slabosti programa, bomo lahko 
πele napredovali v smislu πirjena 
oziroma diseminacije celotnega 
programa.

Celotna platforma programa 
je tako narejena v e-okolju, kjer 
bo uporabnika, ki bo æelel spo-
znati nasvete in postopke dela 
v eko kmetijstvu, vodila skozi 
celoten proces izobraæevanja 
in dela, kjer bo moæno videti 

Ëunalniπko animacijo. Seveda pri 
vsem skupaj pride zraven tudi 
zakonodajno podroËje, ki ureja 
celotno delovanje kmetijstva, s 
tem pa tudi podroËje ekokmetij-
stva. Zato je potrebno v okviru 
projekta pregledati podroËno 
zakonodajo in jo prilagojeno na 
naπe podroËje, ki ima znotraj Ev-
ropske unije nekaj specifik tudi 
vnesti v raËunalniπko aplikacijo. 
Pri tem mislimo predvsem na 
obremenitev povrπine z doma-
Ëimi æivalmi, oznaËevanje iz-
delkov, zakonske zahteve za eko 
izdelke, kajti pomembno je, da 
se vsi, ki se bodo udeleæili tega 
prav posebnega izobraæevanja 
tudi seznanijo z zakonodajo, ki 
velja v EU na tem podroËju. 

PrepriËani smo, da je prihod-
nost kmetijstva, πe posebno slo-
venskega v ekokmetijstvu, saj 
je glede na velikost naπe dræave 
bistvena prednost prav gotovo 
v eko pridelavi. Le-ta je, kakor 
vemo butiËna, s tem pa dosega 
bistveno viπjo dodano vrednost, 
kar omogoËa marsikateremu 
kmetu boljπe preæivetje, neodvis-
no od finanËnih spodbud, ki jih 
ponuja Evropska unija. In tukaj 
se lahko pohvalimo, da Sloveni-
ja s svojo majhnostjo na podro-
Ëju kmetijstva, prednjaËi prav v 
ekokmetijstvu. Glede na ekolo-
πko zavest, ki je v evropskem Ëlo-
veku vedno bolj prisotna, pa πe 
posebej. Za zdravje prebivalstva, 
bo poleg zdravega okolja, ki ga 
Evropa æeli vzpostaviti in zavaro-
vati tudi zdrava prehrana. Zato si 
æelimo le, da se projekt e-Ecofar-
ming Ëim prej implementira in 
postane stalnica in pomoË vsem, 
ki æelijo delati na podroËju pri-
delave hrane in ekokmetijstva, 
saj je v tem zagotovo zdrava pri-
hodnost za vse nas.

Peter RIBI», 
 Biotehniπki center Naklo 

DelËek prostega Ëasa so udeleæenci mednarodnega kongresa o apiterapiji in 
kakovosti Ëebeljih pridelkov preæiveli tudi na Brdu pri Lukovici, v rokovnjaπkem 
gozdiËku. Gostitelji so se tudi tokrat potrudili, pripravili trænico domaËih dobrot 
in bogat kulturni del programa. Na stojnicah so ponujali svoje dobrote iz medu 
Ëebelarji iz domaËih logov in iz sosednjih obËin, kmeËke æene so ponudile domaËe 
dobrote. Predstavili so se domaËi rokodelci in umetniki in prostor je bil resniËno 
podoben sejmu. Da se gostje ne bi le sprehajali okoli stojnic, so jim tokrat pri-
pravili πe predstavitev krajev, v katerih so mnogi bili prviË. Tako so spoznavali ob 
pomoËi Moπkega pevskega zbora Janko Kersnik in ljudskih pevcev iz Blagovice 
pesmi, ob petju in plesu folklorne skupine Druπtva upokojencev iz Kamnika pa 
plese. Navduπeni so bili æe ob sprejemu, ko so jim dekleta in fantje iz Domæal 
in Kamnika, obleËeni v gorenjsko narodno noπo, v znak gostoljubnosti podarili 
nagelj. Pozdravili so jih zvoki godbe Lukovica in verjetno so bili tako veliËastnih 
sprejemov in prijetnega druæenja deleæni tudi v drugih krajih, ki so jih obiskali v 
sklopu letoπnjega kongresa, ko se tudi vsi vse bolj zavedamo zdravega naËina 
æivljenja in prehranjevanja in ob tem nam lahko med, matiËni mleËek, cvetni prah, 
propolis in drugi Ëebelji izdelki πe kako pomagajo, le seËi moramo po njih.

djd 

Narodne noπe na Apimondiji

V septembru so se poroËili:

— KLEMEN ALE©, Kamnik, Ljubljanska c. 15B, star 33 let in  
©TRAJHAR EMA, TuËna 1, stara 32 let

— BAJDE ANÆE, Laze v Tuhinju 22, star 27 let in  
BAJDE BARBARA, Laze v Tuhinju 22, stara 25 let

— RUPNIK JANKO, Valburga 24, star 29 let in  
JAGODIC NATA©A, Vodice, Pot na »rno 6, stara 28 let 

— REGINA GA©PER, Ljubljana, Kroæna pot 14, star 28 let in  
ERJAVEC KRISTINA, Oπevek 15D, stara 25 let 

— ÆINI» MITJA, Æeje pri Komendi 6B, star 31 let in  
MA»EK ANJA, Adergas 28, stara 23 let

— VODLAN GA©PER, Vranja PeË 4, star 24 let in  
ZARNIK PETRA, Kriæ 13A, stara 25 let

— JARC DAMJAN, Medvode, Cesta v Ælebe 6, star 40 let in  
ÆNIDAR»I» PETRA, Medvode, Cesta v Ælebe 6, stara 40 let 

— LAH PETER, Jesenice, Cesta Cirila TavËarja 1A, star 39 let in  
MARKELJ NATA©A, Jesenice, Cesta Cirila TavËarja 1A, stara 27 let 

— KIRN BENJAMIN, Kostanj 9, star 22 let in  
UÆMAH MIRJAM, Loka pri Mengπu, Testenova ulica 56, stara 23 let 

— JENKO BO©TJAN, Medvode, »elesnikova ulica 3, star 35 let in  
HORVAT SANDRA, Medvode, »elesnikova ulica 3,stara 30 let 

— KONIG MARTIN, ©kofljica, Ravenska pot 63, star 34 let in  
PAVLI» SIMONA, ©kofljica, Ravenska pot 63, stara 32 let 

— PAN»UR MARKO, Bela 3, star 38 let in  
OGRIN MARINKA, Koπiπe 28, stara 33 let 

— KONCILJA PETER, Zgornji Tuhinj 5A, star 38 let in  
DR»AR KLAVDIJA, Zgornji Tuhinj 5A, stara 32 let 

— BRONJA ENIS, Makedonija, star 21 let in  
HRIBAR JASMINA, Domæale, MikloπiËeva ulica 4A, stara 23 let

— KOTNIK ALE©, Hrib pri Kamniku 10, star 28 let in  
FTI»AR NIKA, Mekinje, Cesta dr. Tineta Zajca 2, stara 23 let

— PIBERNIK GA©PER, Kriæ 9, star 26 let in 
KOTNIK TJA©A, Hotinja vas, Obreæna ulica 4, stara 28 let 

— BRULC DAMIJAN, ©marca, Jeranova ulica 4, star 30 let  
in KALU©NIK MATEJKA, Domæale, Slamnikarska c. 3A, stara 31 let

— REBRONJA JASMIN, NikπiÊ, star 28 let in  
KOÆAR MIRSADA, Kamnik, Groharjeva ulica 20, stara 24 let 

— ANÆIN DU©AN, Kamnik, Medvedova ulica 5, star 33 let in  
GLAVA» JASMINA, Kamnik, Ulica Josipa Ogrinca 12A, stara 32 let 

— AGOVI∆ MERIN, Mekinje, Praπnikarjev drevored 1, star 24 let in  
ADROVI∆ SABINA, Kamnik, Jelovπkova ulica 10, stara 22 let 

— ©TRAJHAR ALE©, Zagorje ob Savi, Blodnik 7, star 27 let in  
PETRI» PETRA, Suhadole 46C, stara 26 let 

V oktobru so se poroËili: 

— GOLOB ROMAN, Mekinje, Cankarjeva c. 38, star 28 let in  
ELMAZOVI∆ TINA, Kamnik, Zikova ulica 10, stara 27 let

— SOVIN©EK MITJA, Spodnje PalovËe 14, star 27 let in  
JANEÆ TADEJA, Ljubljana, Æorgova ulica 10, stara 25 let

— JERIHA ÆIGA, Ljubljana, Pot na Hreπe 1, star 28 let in  
MEZE MAJA, Ljubljana, Pot na Fuæine 27, stara 29 let 

— KOPA» PRIMOÆ, Ljubljana, Kajuhova ulica 42, star 39 let in  
KMET ANDREJA, Ljubljana, Kajuhova ulica 42, stara 32 let 

— TORKAR MATEJ, Kranj, Ulica Juleta Gabrovπka 23, star 31 let in  
STELE ADA, Ljubljana, Vojkova cesta 73, stara 28 let

— PRVIN©EK TADEJ, Kamnik, Ulica Matije Blejca 16, star 37 let in  
HRIBERNIK SABINA, Kamnik, Ulica Matije Blejca 16, stara 33 let

Septembrske in 
oktobrske poroke

Iz popotne bisage

Æupnijska cerkev Marije Nazaret

Samostanska knjiænica

Prosta reja zagotavlja primerno zdravstveno stanje æivali (foto: S. ©e-
gula, 2010)

dokonËna oblika platforme na 
raËunalniπki osnovi, bomo pri-
Ëeli z izvajanjem testa in prvi-
mi izobraæevalnimi programi s 
testnimi skupinami. Kako naj 
bi to izgledalo? Ker smo πola, 
bomo testiranje programa naj-
prej, v prvi skupini izvajali med 
svojimi πtudenti in uËitelji, ki 
bodo predstavljali testno sklu-
pino, poleg njih pa bo druga 
skupina sestavljena iz ekoloπkih 

kako se izvaja setev, gnojenje in 
dognojevanje, reja æivali na eko-
loπki naËin, potrebe po hranilih 
in prehrana æivali, varstvo pred 
boleznimiin πkodljivci, predela-
va zdrave hrane, gojitvene zahte-
ve posameznih rastlin ipd. Na ta 
naËin bo moæno z raËunalniπko 
podporo spoznavati vsebine, 
ki so temeljne za doloËeno po-
droËje in kjer bo grafiËen prikaz 
vsega izbranega, podprtega z ra-



Tako Ëudno mi je...
Nekdo v meni 
poËasi zapira oËi.
Samo za spoznanje bo trπi korak, 
za spoznanje bolj trpka Ërta okrog ust.
   (I. Minatti)

ZAHVALA

V deæevnem jesenskem jutru se je 
v 86. letu poslovila od nas ljubljena 
mami, mama, sestra, taπËa, prababica 

in teta

IVANKA RODE
roj. Dolenc, s Kovinarske 10/c v Kamniku

Hvala vsem, ki ste jo imeli radi in ste
Ëutili z nami ob njenem slovesu.

Marja, Borut in vsi njeni

Kamnik, ©marca, Vrhpolje, oktober 2010

Srce je omagalo,
tvoj dih je zastal,
a nate spomin
bo veËno ostal.

ZAHVALA

V 74. letu æivljenja nas je zapustil naπ 
dragi moæ, oËe in dedek 

ZDRAVKO HOMAR
iz Bakovnika

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste se πe zadnjiË z nami 
poslovili in izrekli soæalje, darovali cvetje in sveËe ter ga v 

lepem πtevilu pospremili na njegovi zadnji poti.
Hvala dr. Ahlinu in sestri Marjani, g. æupniku Dularju za lepo 

opravljeno zadnje slovo.

Vsi njegovi

Oktober 2010

Ne prosim za boleË spomin,
trpljenja v smrti ni,
kdor ljubil je vse æive dni
ta v grobu mirno spi.
  (Elka Podbevπek)

 ZAHVALA

Nenadoma in mnogo prerano 
nas je zapustil naπ

DU©AN PODBEV©EK
Hvala vsem sorodnikom, prijateljem in sosedom za izreËeno 

soæalje, denarno pomoË, 
podarjeno cvetje in sveËe. Hvala alpinistom in gorskim 
reπevalcem, zmajarjem in policistom, pevcem Solidarnosti 
in vsem, ki ste ga pospremili na zadnjo pot in mu namenili 

ganljive besede v slovo.

Vsi njegovi

Oktober 2010

Ni te na vrtu veË, ne med gredicami, 
ni te na polju veË, ne med meglicami,
ni te nikjer veË, kjer bil si prej.

ZAHVALA

V 85. letu je odπel naπ dragi oËe, ded, 
praded, brat in stric

VID ÆAVBI
iz Zgornjega Tuhinja

Iskrena hvala vsem sorodnikom, sosedom in prijateljem za 
izreËena soæalja, podarjeno cvetje in sveËe ter spremstvo 
na njegovi zadnji poti. Hvala ZB Tuhinj, praporπËakom in 
govorniku Marjanu Poljanπku za besede slovesa, pevcem 

kvarteta Krt in trobentaËu.

Vsi njegovi

Oktober 2010

Ne jokajte na mojem grobu, 
le tiho k njemu pristopite, 
pomislite, kako trpela sem
in veËni mir mi zaæelite.

ZAHVALA

V 57. letu æivljenja nas je po hudi 
bolezni zapustila naπa draga mami, 

hËerka, sestra in teta

OLGA DROLC
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste jo pospremili na njeni
zadnji poti, sorodnikom, prijateljem in sosedom za izreËena 

soæalja, podarjeno cvetje, sveËe in tople stiske rok.
Posebna zahvala g. æupniku za lepo opravljeno zadnje slovo,  
pevcem Krt za zapete pesmi in gospe Marinki za poslovilni 

govor
Hvala vsem, ki ste jo imeli radi.

Vsi njeni

Oktober 2010

Megla pade na ravnine,
meni æalost na srce;
megla iz ravnin izgine,
æalost iz srca ne gre.
         (Simon GregorËiË)

ZAHVALA

18. oktobra nas je v 84. letu æivljenja 
zapustila naπa mama, stara mama, 
prababica, sestra, teta in botra

ROZALIJA BRNOT
roj. Smeπnjavec, iz Zgornjih PalovË

Zahvaljujemo se vsem, ki ste nam stali ob strani in jo 
obiskovali v Ëasu njene bolezni. Hvala oskrbovalki CSD 
Kamnik in osebju DSO Kamnik za vso prijazno skrb in 
nego. Hvala sosedom za nesebiËno pomoË v dnevih slovesa. 
Hvala vsem za izreËena soæalja, darovane sveËe in darove za 
svete maπe. Hvala g. æupniku ©tefanu Steletu za opravljene 
molitve in pogrebni obred ter cerkvenim pevcem in organistu 
na Vranji PeËi za lepo zapete poslovilne pesmi. Zahvaljujemo 
se vsem, ki ste naπo mamo v tako lepem πtevilu pospremili 

na njeni zadnji poti. 
Vsem in vsakemu posebej πe enkrat iskrena hvala.

ÆalujoËi: vsi njeni

Oktober 2010

ZAHVALA

Ob boleËi izgubi naπega dragega

JANEZA
KEMPERLA

(1942-2010)
se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in 
sosedom za izraæena soæalja, podarjeno cvetje in sveËe ter 
svete maπe. Hvala zdravstvenemu osebju, dr. DolenËevi in 
sestri Jani, UKC Oddelek hematologije, dr. »ernelËu, dr. 
Andolπku, dr. Severju in oddelku poliklinike - hematologija, 
naπim sodelavcem Koπakov TMI, OMW Kranj in Tera RD ter 
pastirjem z Velike planine. Hvala gospe Miri Krt, prijateljema 
Matjaæu Jurca in Primoæu. Hvala gospodu æupniku za pogrebni 

obred, pevcem in trobentaËu.
Vsem πe enkrat HVALA!

Vsi njegovi

Stranje, oktober 2010

POGREBNIK d.o.o.
Pogrebne storitve, Dvorje 13, 4207 Cerklje

TEL.: 04/25-21-424, GSM: 041/624-685, www.pogrebnik.com

• PREVOZI S KRAJA SMRTI (na dom, v mrliπko 
veæico, na upepelitev ∑ po Sloveniji in tujini)

• PRODAJA POGREBNE OPREME
• SPREJEM NARO»IL IN DOSTAVA CVETJA 
• NARO»ILA PEVCEV IN TROBENTE 
• POVE»AVA FOTOGRAFIJE POKOJNEGA
• FOTOGRAFIRANJE IN SNEMANJE POGREBA 
• OBJAVA OSMRTNIC V JAVNIH MEDIJIH
• IZKOPI ÆARNIH IN KLASI»NIH JAM 
• UREJANJE POKOPALI©» IN GROBOV
• VZDRÆEVANJE POSLOVILNIH VEÆIC
• PREKOPI 
• NAGROBNI SPOMENIKI, KLESANJE IN 

ZLATENJE »RK 
• OZVO»ENJE PRI POGREBU, NOSA»I 
• UREDITEV DOKUMENTACIJE (matiËni, ZZZS)

OPTIKA
OÈESNA AMBULANTA

Helena Dolinšek s.p.

AKCIJSKA PONUDBA
SLADKOR, MOKA, JEDILNO OLJE

AGRO PRO MET CER KLJE
Ul. 4. okt. 10, Cer klje, tel.: 04/252 64 40

ÆITARICE
JABOLKA za ozimnico, za 

preπanje in æganjekuho
PO UGODNI CENI!

VSE ZA KOLINE
(zaËimbe, naravna in umetna Ëreva, kolofonija, πpile ...)

DOM 
V KAMNI©KI 
BISTRICI

Postreæemo vam z domaËo hrano in ælahtno 
kapljico odprtih vin.

æemo vam z domaËo hrano in ælahtno 

Vabljene zakljuËene druæbe do 70 oseb na  
praznovanja! Na voljo so tudi prenoËiπËa.

Informacije: % 01/832 55 44 kambistrica@volja.net
Dom je odprt od 8. do 20. ure, ob ponedeljkih zaprto.

Vsi, ki pri nas praznujete, imate zagotovljeno 
brezplaËno prenoËiπËe!

STEKLARSTVO IRMI
HOMEC  -  DOMÆALE

* ALU in PVC okna in vrata

* izdelava termopan stekla

* bruπenje stekla in ogledal

* izdelava izboËenih stekel

* peskanje stekel

* fuzije - vitraæi

* okvirjanje slik

tel.: 01/722 70 89, 041/956 537,
041/676 198

faks:  01/722 89 98
www.irmi.si, e-mail: steklarstvo.irmi@siol.net

KLINIKA
ZA MALE ÆIVALI
VETERINARSTVO
TRSTENJAK-ZAJC d.o.o.
Ulica padlih borcev 23,
Ljubljana

Tel.: 01/56-55-120
www.klinika-vtz.si

Ko poπle so ti moËi,
zaprla trudne si oËi.
In Ëeprav spokojno spiπ,
z nami πe naprej æiviπ.

 OSMRTNICA

SporoËamo æalostno vest, da nas je v 94. letu 
zapustila naπa draga mami, stara mama, 

prababica in taπËa

MARICA MUHI»
πivilja iz Kamnika

Od nje se bomo poslovili v torek, 9. novembra, 
ob 16. uri na kamniπkih Æalah.

V æalosti: hËerki Marijana in Radina, zet Cene,
vnuki Mateja, Boπtjan in Irena z druæinami,

pravnuki Manca, Januπ, Kristjan in Zala

% 01/83 91 311, 041/662 450

DOMA» KROMPIR, ZELJE IN »EBULO 
PRODAMO, DOSTAVIMO NA DOM.

Vzgajamo tudi cvetje in sadike jagod.

Tel.: 041/841-835
Kmetija ©orn, Spodnji Brnik 40 (ob glavni cesti)

www.kamnik.si,   e-poπta: sasa.mejac@siol.net 



 • Pestra izbira dnevno sveæega 
kruha, peciv in slaπËic

• KRUH IN
DOMA»E
LEPINJE

• BUREK
Odprto vsak dan, tudi ob nedeljah, od 6h do 22h

NaroËila tudi po tel.: 051/447 766

V centru Kamnika, Glavni trg 11
nekdanja mesarija Podgorπek

Ljubljanska 3/d, v Svetilniku

www.peugeot.si

Privlačen avto za privlačno ceno!
207 za 9.990€         |         308 že za 11.980€

Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. 
Poraba goriva (kombiniran način vožnje, l/100 km): 3,8 - 7,4. Izpuh CO2 (g/km): 110 - 159. Oglaševana cena velja za model 308 CONFORT, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing).
V nasprotnem primeru je cena vozila 12.290 EUR. Poraba goriva (kombiniran način vožnje, l/100 km): 4,4 - 7,8. Izpuh CO2 (g/km): 115 - 153. LIFECLASS je zaščitena blagovna znamka podjetja Istrabenz turizem d.d. 
Slika je simbolična. Vrednost darila je cca. 250 EUR. Vse dodatne informacije o akciji so na voljo pri pooblaščenih prodajalcih Peugeot. Ponudba in darilo veljata samo za fi zične osebe za vozila dobavljena končnemu 
kupcu do 31.12.2010.

Posebna serija

Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. Oglaševana cena velja za model 207 TRENDY, 5 vrat, 1,4 pri nakupu s pomočjo Peugeot fi nanciranja (fi nančni lizing). V nasprotnem primeru je cena vozila 10.250 EUR. 

DARILO

VIKEND 
PAKET 
ZA DVA

Peugeot predstavlja prestižno serijo Lifeclass z bogato dodatno opremo po posebno nizki ceni. Vsem, ki boste 
do konca decembra 2010 kupili Peugeot 207 ali 308, podarimo vikend paket za 2 osebi v hotelih Lifeclass. 
Pridite v Peugeot salon in izberite svojega privlačnega Peugeota z izjemno privlačno opremo in še bolj 
privlačno ceno.
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Market Veronika na Kranjski cesti
(tel.: 01/831 10 41) je odprt od ponedeljka do petka od 7.30 do 
19.30, ob sobotah od 7.30 do 17.00, ob nedeljah od 8.00 do 12.00.

Naπi kupci so deleæni vseh Tuπevih ugodnosti in akcij in πe veË,
saj pripravljamo πe dodatne lastne akcije.

• peËeno iz naπe toploteke: raËke in gosi 3,69 eur/kg

akcija velja do 15. 11. 2010

V Martinovem Ëasu πe posebej pestra izbira v 
vinskem kotiËku, mlincev, zelja, zamrznjenih in 

sveæe peËenih raËk in gosi.

TEHNI»NA TRGOVINA
ÆELITE ZA SVOJ DENAR KUPOVATI NAJCENEJE?!

Usnjarska 9, Kamnik (nasproti nekdanje tovarne Utok) tel.: 83-17-203

UGODNA PONUDBA!

AKCIJSKE CENE IN POPUSTI VELJAJO PRI PLA»ILU Z GOTOVINO NAD 50 EUR DO PRODAJE ZALOG
UGODNO PONUDBO SI OGLEJTE V NA©I PRODAJALNI

SVETILA

ORODJE

POSODA

BELA

TEHNIKA
PRALNI

STROJ

10% POPUST
na vse blago na zalogi

OD 8. DO 15.
NOVEMBRA

AKUSTIKA
AVTOAKUSTIKA

MALI GOSPODINJSKI 
APARATI

ObiπËite nas na pohiπtvenem sejmu v Ljubljani, hala D, od 9. do 14. novembra!

DISKONT NEÆIVIL MOJ DOM
Domæale, Karantanska 6, tel.: 01/72 11 255

- EMAJLIRANA POSODA - LONCI
- PRE©ITE ODDEJE
- VZGLAVNIKI


